
منابع کافی برای پوشش بیمه کارگران ساختمانی فراهم شد
خریدار  نایب رئیس کانون انجمن های صنفی 
کارگران ســاختمانی بــا بیان اینکه بــا تصویب 
اصلاحیه جدید مــاده ۵ قانون بیمــه اجتماعی 
کارگران ســاختمانی منابع قابــل توجه و کافی 
جهت پوشش بیمه کارگران ســاختمانی فراهم 
شده است، از ســازمان تامین اجتماعی خواست 
تا آیین نامه های مربوط به منظور پوشــش هرچه 
ســریع تر کارگران ســاختمانی در صف انتظار را 

تدوین کند.
 اواخر ســال گذشــته بود که طرح اصلاح قانون 
بیمه کارگران ســاختمانی در دستور کار مجلس 
شورای اســلامی قرار گرفت. هدف از اصلاح این 
بود که منابع مرتبط با بیمه کارگران ســاختمانی 
که از اقشار محروم جامعه هســتند، افزایش یابد 
اما در جلســه چهارم تیرماه با تصویب نمایندگان 
مجلس اجرای اصلاحیه مــاده ۵ قانون بیمه های 
اجتماعــی کارگران ســاختمانی مصوب ســال 
۱۴۰۱ به مــدت دو ســال متوقف و مقرر شــد 
قانــون قبلی مصــوب ســال ۱۳۹۳ ملاک عمل 
باشــد و همچنان ۱۵ درصد عوارض پروانه های 
ساختمانی بابت حق بیمه کارگران ساختمانی از 

سازنده دریافت شود.
تا اینکه ۲۲ شهریور ماه امسال نمایندگان مجلس 
با توجه به ایراد شــورای نگهبان به مصوبه قبلی 
مجلس درباره طــرح بیمه اجتماعــی کارگران 
ســاختمانی، مجددا این طرح را بررسی و اصلاح 
کردند و یک هفته بعد شــورای نگهبــان از تایید 
طرح اصلاح ماده )۵( قانــون بیمه های اجتماعی 

کارگران ساختمانی خبر داد.
چند روز پس از آن رییس مجلس شورای اسلامی 
در نامه ای بــه رئیس جمهــوری، »قانون اصلاح 
ماده )۵( قانــون بیمه های اجتماعــی کارگران 
ســاختمانی اصلاحی ۱۴۰۱/۱۱/۵ را جهت اجرا 

ابلاغ کرد.
در همین راســتا هــادی ســاداتی - نایب رئیس 
کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره تصویب این قانون گفت: 
متاســفانه طرح قبل که در کمیسیون اجتماعی 
مجلس به تصویب رسید و به صحن علنی مجلس 
رفت، ناخودآگاه به طرح دیگری تبدیل شــد. دو 
ســال روی آن اصلاحیه پیشنهادی کار شده بود و 
درنهایت به یکباره متوقف شد و قانون سال ۱۳۹۳ 
در خصوص بیمه اجتماعی کارگران ســاختمانی 
مجددا مطرح شــد و رأی آورد.وی در پاســخ به 
این پرســش که با تصویب قانون جدید تا چه حد 
به بیمه کارگران ســاختمانی کمک خواهد شد؟ 
گفت: معتقدم این مقداری که برای پوشش بیمه 
کارگران تعیین شــده به اندازه ای هســت که هم 
کارگران را پوشش دهد و هم منابع سازمان تامین 

اجتماعی را جهت تحقق این کار تامین کند.
ســاداتی ادامه داد: در قانون مصوب سال۱۳۹۳ 

حدود ۱۵ درصد عوارض صــدور پروانه به عنوان 
حق بیمه کارگران ساختمانی از سازنده و کارفرما 
دریافت می شــود ولی در قانون جدید این رقم به 
۲۵ درصد افزایش یافته کــه البته ظاهرا ۵ درصد 
آن باید به تایید و تصویب هیات وزیران برسد که 
ســازمان تامین اجتماعی می تواند در این زمینه 
تاثیرگذار باشــد ولی آنچه مســلم است منابعی 
که اکنــون در اصلاحیه جدید پیش بینی شــده 
به قدری اســت که بیمه کارگران ســاختمانی را 

پوشش دهد.
نایب رئیس کانون انجمن هــای صنفی کارگران 
ســاختمانی با بیان اینکه در حــال حاضر کمتر 
از ۵۰۰ هــزار نفر کارگر ســاختمانی مشــغول 
بیمه پردازی هســتند، گفت: طبق آمارها نزدیک 
به یک میلیون و ۲۰۰ هزار کارگر ســاختمانی در 
صف انتظار بیمه هستند و سالهای سال است که 
از مزایای بیمه اجتماعی محــروم مانده اند ولی با 
تصویب قانون جدید،  منابع قابل قبولی برای بیمه 
کارگران ساختمانی تامین شــد که در مقایسه با 
منابع قبل ۱۰۰ درصد افزایــش یافته و می تواند 
تعداد کثیری از کارگران ســاختمانی را پوشش 
دهد.به گفته ساداتی در سال های اخیر افزایشی 
در بیمــه کارگران ســاختمانی نداشــتیم ولی 
سازمان تامین اجتماعی همچنان از محل صدور 
پروانه های ساختمانی منابع خود را دریافت کرده 
است.وی با بیان اینکه قانون مصوب سال ۱۳۹۳ 
همچنان جاری است و متوقف نشده است، گفت: 
با توجه به ابلاغ قانون از ســوی رئیس جمهوری، 
ســازمان تامین اجتماعی باید آیین نامه مذکور را 
تدوین و به مراکز اســتان ها ابلاغ کند تا بر اساس 
ســهمیه ها کارگران در انتظار مشمول بیمه قرار 

گیرند.
 بــر اســاس طــرح بیمــه اجتماعــی کارگران 
ســاختمانی، ســازمان تأمین اجتماعی مکلف 
شــده با دریافت هفت درصد حق بیمه سهم بیمه 
شــده از مأخذ کســر حق بیمه از کارگران دارای 

پروانه مهارت فنی شاغل مستقیم به عنوان سهم 
کارگر و معادل ۲۵ درصد مجموع عوارض صدور 
پروانه ایجاد یا توســعه، احداث و یا افزایش تراکم 
ســاختمان و تخریب و نوســازی بنا و تعمیرات 
اساســی به عنوان ســهم مالک، کارگران را بیمه 
کند.در صورت عــدم تأمین منابــع لازم جهت 
گســترش پوشــش بیمه ای کارگران با تصویب 
هیأت وزیران افزایش مجمــوع عوارض تا معادل 
۳۰  درصد و به  صورت ســالانه حداکثر در سقف 
معادل ۲.۵ درصــد بلامانع اســت. همچنین به 
منظور ساخت  و  ســاز در داخل محدوده روستاها 
با مجــوز دهیاری ها، معــادل ۱۰  درصد مجموع 
عوارض صدور پروانه به عنوان سهم مالک درنظر 

گرفته شده است.
برای ساخت  و ســاز در خارج از محدوده روستاها 
)محــدوده عمــل بخشــداری ها( و در داخــل 
مجتمع ها و شــهرک های کشــاورزی، نواحی و 
شــهرک های صنعتی و مناطق نمونه گردشگری 
نیز باید با مجوز سازمان های متولی، حسب مورد 

مطابق نزدیک ترین روستا یا شهر عمل شود.
از نکات برجسته در اصلاحیه جدید این است که 
در صورتی که منابع لازم برای پوشــش بیمه ای 
کارگران ســاختمانی تامین نشــد بــا تصویب 
هیأت وزیران افزایش مجمــوع عوارض تا معادل 
۳۰  درصد و به  صورت ســالانه حداکثر در سقف 
معادل ۲.۵ درصد بلامانع است. همچنین سازمان 
تأمین اجتماعی مکلف شده حداکثر سه ماه پس 
از لازم الاجرا شــدن این بند معادل و متناسب با 
درآمدهــای این قانــون کارگران ســاختمانی 
متقاضی را پس از بررسی مدارک و احراز اشتغال 
به عنوان کارگر ساختمانی تحت پوشش بیمه ای 
قرار دهد. قانون اصــلاح ماده )۵( قانون بیمه های 
اجتماعــی کارگــران ســاختمانی اصلاحی ۵ 
بهمن ۱۴۰۱ طی روزهای اخیر از ســوی رئیس 
جمهوری جهت اجرا بــه وزارتخانه های اقتصاد، 

کار و تعاون، کشور و راه  و شهرسازی ابلاغ شد.

سکه ۲.۵ میلیون تومان و طلا ۶۳ هزار تومان گران شد

پشت پرده جهش عجیب قیمت ها در بازار
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خانه  هنر   میرا

 ۱۱ گام  عملیاتی آیت الله رئیسی در ۶ ماهه
 اول امسال چه بود؟

خ خرید تضمینی گندم  تعلل در اعلام رسمی نر
سال زراعی جدید چیست؟

قائم مقام بیمه مرکزی:
وهای بدون بیمه باطل می شود کارت سوخت خودر

وش متری مسکن در بورس چند قدم تا فر
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خ نمایش های خانگی بردارید! چوب را از لای چر
امیر نیک رویان گاهی و یا بهتر است بگوییم اکثر اوقات در تنگنا قرار گرفتن 

برخی موقعیت ها بهترین گزینه راه خروج از بن بست هاست.
در سال های اخیر متاســفانه عملکرد صدا و سیمای کشورمان رفته رفته رو به 
افول رفته تا جایی که میتوان به جرات ادعا کرد دیگر این روزها جذابیتی برای 
مخاطب ندارد و تنها گروهی اندکی که اغلب افراد مســن جامعه را تشــکیل 
می دهند همچنان بیینده رسانه ملی کشور هســتند و از آنجایی که عزم و ارده ای 
نیز برای جبران وجود نداشته، ســریال ها و فیلم های پخش شده دیگر مانند 

گذشته طرفداران پر و پا قرصی ندارد و این نکته قابل کتمان نیست.

دیدگاه

آزادراه

 معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: بــا افتتاح 
آزادراه شیراز- اصفهان توسط رییس جمهوری 
۹ درصد بــه طــول آزادراه های کشــور افزوده 
می شود و شبکه آزادراهی کشــور به سه هزار و 

پنج کیلومتر می رسد.
»خیراله خادمی« در نشست خبری به مناسبت 
بهره بــرداری از آزادراه شــیراز- اصفهان افزود: 
پایان همیــن هفته با حضــور رییس جمهوری 
طولانی ترین آزادراه کشــور بــه ارزش روز ۲۵ 
هــزار میلیارد با ســرمایه گذاری بنیــاد تعاون 
وزارت دفاع و شــهر جدید صــدرا و ۵۰ درصد 

ســرمایه گذاری دولت به بهره بــرداری خواهد 
رسید

وی گفت: افتتــاح ایــن آزادراه بــه افزایش ۹ 
درصدی طول آزادراه های کشور منجر می شود. 
این آزادراه یک مســیر میان بر بــرای اتصال دو 
اســتان فارس و اصفهان اســت کــه بزرگترین 
رویداد برای بخش جاده ای اســتان فارس بود و 
استان های بوشــهر و هرمزگان هم از این آزادراه 
اســتفاده خواهند کرد و  تحول جدی در حمل و 

نقل جنوب کشور محسوب می شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی توضیح داد: پس 

از افتتاح آزادراه تهران - شــمال در تابســتان 
امســال، دومین پروژه اولویت دار که امسال به 
بهره برداری می رســد پروژه شــیراز- اصفهان 
است که از ابتدای شهر شــیراز افتتاح و به طول 
۲۱۲ کیلومتر تــا ایزدخواســت اصفهان ادامه 

دارد.
وی ادامه داد: بعد از آن مســیر منجیل به رودبار 
اســت که با وجود طول ۸.۵ کیلومتری، اهمیت 
زیادی دارد و در بهمن امســال افتتاح می شود، 
همچنیــن آزادراه مرند- صوفیان و بخشــی از 

مراغه- هشترود هم در برنامه افتتاح قرار دارد.

شبکه آزادراهی کشور به ۳ هزار و ۵ کیلومتر افزایش می یابد

 افراد باید کارت بازرگانی فعال داشته باشند

وهای کارکرده تغییر در بندهای واردات خودر

آگهی فراخوان شناسایی سرمایه گذار
)نوبت اول(

شــرکت آب وفاضلاب اســتان کرمانشاه درنظر دارد به اســتناد ماده 27 قانون الحاقی برخی از مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )2( و دستورالعمل 
شماره 142600 مورخ 1394/7/4 سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشورازطریق انتشار فراخوان و برگزاری مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی،فنی،مالی و با رعایت 
قوانین و مقررات وآیین نامه های مربوطه نسبت به شناسایی متقاضیان جهت سرمایه گذاری ومشارکت در پروژه های اجرای شبکه وتصفیه خانه فاضلاب  درشهرهای 
کرمانشاه-پاوه وتازه آباد نماید.لذا سرمایه گذاران واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر واعلام آمادگی سرمایه گذاری ، ازتاریخ درج آگهی به مدت 10 روز  
با کارشناسان حوزه معاونت بهره برداری وتوسعه فاضلاب شرکت آب فاضلاب استان کرمانشاه باشماره تلفن 8231965 -083 تماس حاصل وآمادگی خود را به صورت 

مکتوب اعلام  فرمایند.
موضوع پروژه: اجرای شبکه وتصفیه خانه فاضلاب به همراه توسعه، بهره برداری وراهیری سامانه فاضلاب 

موضوع مناقصهردیف
شهرستان 

محل
اجرا

روش 
واگذاری

برآورد هزینه
سرمایه گذاری

مبلغ تضمین
شرکت در فرایند 

ارجاع
کار )ریال(

مدت زمان
واگذاری

مشاور طرح 
سرمایه 
گذاری

1
 انتخاب سرمایه گذار توسعه شبکه جمع آوری 

23035 میلیارد بیع متقابلکرمانشاهو تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه
ریال

 25    درصد درآمد 
آبسان پارس15 سالسالیانه

 انتخاب سرمایه گذار توسعه شبکه جمع آوری 2
2155 میلیارد بیع متقابلپاوهو تصفیه خانه فاضلاب پاوه

ریال

25               
   درصد درآمد 

سالیانه

15 سال
آبسان پارس

 انتخاب سرمایه گذار توسعه شبکه جمع آوری 3
1080 میلیارد بیع متقابلتازه آبادو  تصفیه خانه فاضلاب تازه آباد

ریال

25               
   درصد درآمد 

سالیانه

15 سال
آبسان پارس

))لازم به ذکر است متقاضیان محترم می توانند آمادگی خود را برای هر کدام از طرح های فوق به صورت جداگانه یا ترکیب طرح ها اعلام نمایند.((
سرمایه پذیر:شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 

نحوه بازگشت  اصل  و سود سرمایه : ازمحل واگذاری پساب ولجن تصفیه خانه فاضلاب شهر کرمانشاه،پاوه،تازه آباد.
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رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اعلام کرد
ریشه گران شدن فولاد، بورس نیست

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: ریشه گرانی 
فولاد در بــی تدبیری در تامین اقــلام مربوط به بهای تمام شــده این 
محصول در کشور اســت و نباید آدرس غلط به جامعه و اقتصاد کشور 

بدهیم.
محمدرضا پــور ابراهیمی در ارزیابی خود پیرو مبحث خروج ســیمان 
و فولاد از بورس کالا، گفــت: انتظار داریم مباحثی کــه در حوزه های 
اقتصادی مطرح می شــود، اگرچه مبتنی بر دلسوزی است اما مبتنی بر 

یک نگاه تخصصی نیز باشد.
وی با بیان اینکه بــه واقع ما نمی توانیم با یک ادبیــات غیر علمی و غیر 
تخصصی اما دلسوزانه کشــور را اداره کنیم، گفت: مباحثی که مطرح 
می شود نیاز به کار کارشناســی دارد لذا در حوزه مسائل مرتبط با بازار 
سرمایه کمتر کارشناسی است که اعتقاد داشته باشد که اگر ما رویکرد 
شفاف و رویکرد قیمت گذاری بر اساس تخصیص بین منابع و امثال این 
موارد را کنار بگذاریم در اقتصاد موفق تر هستیم. به واقع این جای سوال 

دارد که چه کسی توانسته از اقتصادی غیر شفاف انتفاع ببرد؟
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه همه 
آن چیزی که تحت عنوان رانت ها در ســاختار غیر شفاف غیر اقتصادی 
بوده کاملًا می تواند در اقتصاد کشور تجلی پیدا کند، ادامه داد: بنابراین 
ما حق برگشــت به عقب را نداریم. البته امکان اشکالاتی به روند جاری 
وجود دارد که می تواند مورد بررســی قرار گیرد، لذا اگــر آقایان و وزرا 

نظراتی در این بخش دارند، ما از این نظرات استقبال می کنیم.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی تاکید کــرد: اظهارنظر در این 
باره ضمن اینکه دلسوزانه اســت باید به مبانی علمی هم پایبند باشد. 
همچنین اگر اشــکالاتی در این بخش هم وجود دارد باید این اشکالات 
برطرف شود و ما منکر اشــکالات نیســتیم چراکه ما بارها به عملکرد 
سازمان بورس و عملکرد بورس های تخصصی انتقاد می کنیم اما اینکه 
اساس ساختار بازار سرمایه کشــور را که در همه جای دنیا یک تعریف 
مشخصی دارد و در ایران هم بر اساس قوانین مجلس صورت می پذیرد، 

قبول نداشته باشیم حتماً به صلاح کشور نیست.
وی تاکید کرد: به عنوان مثال در حال حاضر مســئولین در بحث فولاد 
مطرح کرده اند که اگر فولاد از ســاختار بازار سرمایه خارج شود قیمت 
آن کاهش پیدا خواهد کرد. سوال اینجاست که در حال حاضر ظرفیت 
تولید فولاد در کشــور به چه میزان است؟ طبق برآوردها تقریباً نزدیک 
۴۶ میلیون تن ظرفیت نصب شــده اســت. تقریباً برآورده ما این است 
که چند میلیون تن در حال ســاخت هم وجــود دارد و هنوز به صورت 
کلی نصب نشده اند که اینها هم اضافه می شــود و نهایتاً بر فرض به ۵۰ 

میلیون تن در سال می رسیم.
پور ابراهیمی با بیان اینکه در حال حاضر ۲۰ میلیون تن مصرف کشور 
در بخش فولاد است، ادامه داد: سوال این است که اگر کسی می خواهد 
فولاد را با قیمت ارزان به دست مردم برســاند باید از این ظرفیت خالی 
استفاده کند تا بهای تمام شده پایین بیاید؟ به واقع در ماه زمستان گاز و 
در تابستان برق این بخش قطع اســت دیگر ما چگونه می توانیم با بهای 

تمام شده پایین فولاد تحویل مردم بدهیم.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بنابراین 
ریشه گران شدن فولاد، بورس نیست، لذا ریشه گرانی فولاد بی تدبیری 
در تأمین اقلام مربوط به بهای تمام شده در این بخش است که از طریق 
گاز و برق حاصل می شود، بنابراین نباید آدرس غلط به جامعه و اقتصاد 
کشــور بدهیم.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی با 
بیان اینکه ما باید بهای تمام شــده تولید فولاد را پایین بیاوریم، اظهار 
کرد: بهایی کــه در ۲ ماه پیرو قطعی برق و گاز هزینه های ســنگینی را 
برای بخش فولاد ایجــاد می کند، حتماً می تواند بهای تمام شــده این 
بخش را بالا ببرد. بنابراین وقتی بهای تمام شــده تولید بالا برود، قیمت 
مصرف کننده افزایش پیدا خواهد کرد. از این رو اگر کســی می خواهد 
قیمت فولاد کاهش پیدا کند، باید عوامل تولید اعم از سوخت، خوراک 
با قیمت پایین و مســتمر در اختیار تولید کننده قــرار دهد و گاز را در 

زمستان و برق را در تابستان به مدت دو ماه قطع نکند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه مــا نباید جلوی صادرات و تولید فولاد 
را به دلیل افزایش قیمت فولاد بگیریــم، اظهار کرد: ما باید دلایل بهای 

تمام شده در این بخش را مورد بررسی قرار دهیم.

توضیح وزیر کشور درباره وضعیت آرمیتا گراوند
وزیر کشــور درباره آخرین وضعیت »آرمیتا گراوند« یادآور شد که: این 
مسئله یک مسئله کاملًا شفاف و روشن اســت. یک حادثه و اتفاقی بود 

که ممکن است هر روز در هر جای کشور اتفاق بیفتد.
 احمد وحیدی در حاشــیه نشست با اســتانداران در جمع خبرنگاران 
داخلی، گفت: در جلســه امروز که با حضور معــاون اول رئیس جمهور 

برگزار شد دو موضوع در دستور کار بود.
وی محرومیت زدایی را اولین دســتور کار جلســه امروز عنوان کرد و 
افزود: در حوزه محرومیت زدایی پیشــنهاداتی برای تسریع و تکمیل 
پروژه ها توسط اســتانداران مطرح شــد که معاون اول رئیس جمهور 

موارد مطرح شده  به ویژه آبرسانی به مناطق محروم را  یادداشت کرد.
وی ادامه داد: مولدسازی موضوع دوم جلسه بود. با کمک منابع حاصله 
می توان پروژه های بســیاری را دنبال کرد. اگر اســتانداران اختیارات 
بیشــتری در این زمینه پیــدا کننــد، می توانند کارهــای خوبی در 

حوزه های عمرانی انجام دهند.
وزیر کشــور همچنین در پاســخ به این پرســش که وضعیت »آرمیتا 
گراوند« به کجا رســید؟ گفت: این مسئله یک مســئله کاملًا شفاف و 
روشن است. یک حادثه و اتفاقی بود که ممکن است هر روز در هر جای 

کشور اتفاق بیفتد.
وی ادامه داد: دشمنان کشــور  به خصوص شکست خوردگان سیاسی 
نمی خواهند فضای عمومی کشــور آرام باشد. آنان تلاش کردند کشور 
را به آشوب بکشانند، اما از ملت تو دهنی خوردند. آنان همچنان تلاش 

می کنند از هر اتفاقی یک حادثه و ماجرا بسازند.
وزیر کشور از بی اعتنایی مردم به غرض ورزیهای آشوبگران سخن گفت 
و افزود: ملت ما به دروغگویی های این افراد و ساختن داستان هایی برای 
التیام درد خودشــان که نتوانســتند در بین ملت ایران اغتشاش ایجاد 
کنند را پوشــش دهند و عجیب این اســت که از هر ماجرایی به جای 
همدردی آن را وجه المصالحه سوء اســتفاده های شیطنت آمیز خود 

می کنند.
وزیر کشور تاکید کرد: این مسئله توسط شهرداری و سایر دستگاه های 
مسئول پیگیری شــد. پدر و مادر این دختر جوان نیز به روشنی سخن 
گفتند. افرادی که نه جان این دختر برایشــان اهمیت دارد و نه سخنان 
پدر مادر، او تلاش کردند این حادثه را به داســتانی حاشــیه دار تبدیل 
کنند که موفق نشــدند. دروغگویی این افراد موجب رســوایی شــان 

می شود و کسی به آن اهمیتی نمی دهد.

تریبون

خریدار   ســال ۱۴۰۲ در شرایطی آغاز 
شــد که رئیس جمهور برای رفع چالش ها 
در بعُد داخلی و خارجی و مســائل برجای 
مانده از ســال های گذشــته، کابینه را به 
پیگیری حل مشــکلات و تــداوم تلاش 
مضاعــف و شــبانه روزی در خدمتگزاری 

موظف کرد.
آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی که با 
همراهــی هیات دولت و دیگر مســئولان 
تلاش دارند تا به رفع چالش ها و مشکلات 
کشــور در بخش های مختلف بپردازند در 
۶ ماهه نخست امســال در کنار دستوراتی 
که رئیســی صادر کرد، اقدامات اساسی را 
شروع و بسیاری از درخواست ها را در این 
مدت محقق کردند که در ادامه به بخشــی 
از این گام های فنی و عملیاتی اشــاره می 

شود:
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در قامت 
رئیس دولت ســیزدهم و در کنار تکالیف و 
ماموریت های ریز و درشــت به کابینه اش 
در راســتای رفع مشــکلات مردم اعم از 
اقتصادی، اشــتغال، مهار تــورم و گرانی، 
کنتــرل بــازار ارز، اصلاح ســاختار نظام 
اقتصادی در قالب برنامه های کوتاه مدت، 
میان مدت و بلند مدت طی دو ســال اخیر 
گام های متعــددی برداشــت و در ۶ ماهه 
نخست امســال رئیســی با پیگیری های 
مداوم توانســت چند اقدام مهــم را به ثمر 

بنشاند.

اجرای قانون رتبه بندی معلمان
یکی از اقدامــات دولت ســیزدهم که در 
نوع خود شاهکار اســت، اجرای قانون رتبه 
بندی معلمان بــا هدف ارتقــای کیفیت 
آموزش و رضایت شــغلی معلمان بود که 
پس ســال ها معطل ماندن در دولت های 
قبل، دولت ســیزدهم رتبه بندی را با ۴۲ 

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اجرایی کرد.
این طرح که اکنون در دولت ســیزدهم به 
قانون تبدیل شــده روایت داستان پرغصه 
ای اســت که بــه ســال ۹۰ برمی گردد. 
ســالی که شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
ســند تحول بنیادین آمــوزش  و پرورش 
را تصویــب کرده بــود، ســندی که فصل 
هفتمــش بــه ارتقــای جایــگاه معلمی 
پرداخته و نخســتین بار این طرح در سال 
۹۲ به مجلس رفــت. در نهایت طرح نظام 
رتبه بندی که فراز و نشیب های بسیاری را 
پشت  سر گذاشت تا خودش را بار دیگر در 
مجلس یازدهم به صحن برســاند سرانجام 
در دولت سیزدهم به تصویب رسید. اما این 

پایان کار نبود.
رئیس جمهــور بلافاصله در پایان ســال 
۱۴۰۰ »قانون نظــام رتبه بندی معلمان« 
را برای اجرا ابلاغ کــرد و مجدد پیگیر این 
مساله شد تا قانون به درســتی اجرا شود. 
وی که نســبت به معلمان و رفع مســائل 
آنها دغدغه داشــت در پایان سال ۱۴۰۱ 
در پرداخت حقوق معلمان مشــکلی ایجاد 
شــد که با فوریت معاون اول خود را مأمور 
رسیدگی و رفع مشــکل کرد که بر اساس 
پیگیری های انجام شــده مشــخص شد، 
علت این امر کوتاهی و نحــوه اقدام وزارت  

آموزش و پرورش بوده است.
در همین راســتا »یوســف نــوری« وزیر 
وقت آمــوزش و پرورش در پــی این قصور 
۱۴ فروردین ماه امســال از وزارت آموزش 
و پرورش اســتعفا کرد که رئیس جمهور با 
پذیرش این اســتعفا، رضامــراد صحرایی 
رئیــس دانشــگاه فرهنگیــان را با حفظ 
ســمت به عنوان سرپرست وزارت آموزش 

و پرورش منصوب کرد.

تحول کابینه و نخستین گزارش 
مردمی دستگاه های اجرایی

گرچه کابینه دولت سیزدهم در فعالیت ۲ 
ســال اخیر خود با فراز و فرودهایی روبرو 
بوده امــا در ادامــه مســیر در امر خدمت 
رسانی بهتر به مردم نشان داد در این زمینه 
با احدی تعارف ندارد و پس از آن دســت به 

خانه تکانی در پاستور زد.
رئیسی پیشتر در ســخنان نوروزی امسال 
خــود با بیان یــک جمله که چک ســفید 
امضاء به هیچ مدیری نداده ایم، دســت به 
تحولات و جابه جایی هــای مدیریتی برای 
خدمت رســانی بهتر مســئولان به مردم 
زد که دومین تغییر بعد از اســتعفای وزیر 
آموزش و پروش، مربوط به سازمان برنامه 
و بودجه بود که داود منظور رئیس سازمان 
امور مالیاتی کشور جایگزین سیدمسعود 

میرکاظمی شد.
در ادامه ســومین تغییر مربــوط به حوزه 
وزارت جهاد کشــاورزی اختصاص داشت 
که ســید محمد آقامیری رئیس سازمان 
دامپزشــکی کشــور به عنوان سرپرست 
جایگزین ســاداتی نــژاد وزیــر منصوب 
و محمدصــادق خیاطیان رئیــس مرکز 
تحقیقات اســتراتژیک ریاست جمهوری 
هم به عنوان  مدیرعامل جدید این صندوق 

معرفی شدند.
رییس جمهور در ادامه تحولات در کابینه 
خود تنها به پاستور بسنده نکرد و عملکرد 
اســتانداران در پیگیری سیاســت های 
دولــت در حوزه مســکن را هــدف قرار 
داد و خواســتار پاســخگویی آن دسته از 
استان هایی شــد که مأموریت خود را به 
درستی انجام نداده اند و وزرای کشور و راه 
و شهرسازی را موظف کرد تا در اسرع وقت 
یک گروه بازرسی به استان هایی که طبق 
گزارشات موجود عملکرد ضعیفی در این 
حوزه داشــته اند، اعزام کنند تا موضوع با 

دقت بررسی شود.

بررسی پرونده یک تخلف از دولت 
روحانی در پاستور

آیت الله رئیســی که در طول فعالیت کاری 
خود در پاستور مشغول رَتق و فَتق امورات 
کشور است، بخشــی از این امورات را که از 
بقایای به ارث مانده دولــت های قبل بود 
از دیــد وی پنهان نماند و بررســی پرونده 
یک تخلف از دولت روحانی در پاســتور در 

دستور کار قرار گرفت.
این داستان از آنجا شــروع شد که شامگاه 
جمعــه )۱۸ فروردیــن( گزارشــی در 
خصوص بــروز تخلفات در حــوزه واردات 
چای از جمله ایجاد امتیــاز ویژه برای یک 
نشــان تجاری خاص منتشر شده که ستاد 
هماهنگــی مبــارزه با مفاســد اقتصادی 
با دســتور معــاون اول رئیــس جمهور از 
سال گذشته مورد بررســی قرار داده بود، 
تخلفی که در ســال ۹۷ انجام شده بود اما 
با ورود به موقع دولت ســیزدهم جلوی این 
کار گرفته و فرد متخلــف ممنوع الخروج و 

برخی اموال وی مصادره  شد.
درپی ورود به موقع بازرسی ویژه ریاست 
جمهوری به پرونــده تخلف ارزی یکی از 
نشان های تجاری فعال در حوزه چای، از 
تداوم پرداخت ارز نیمایی به این شرکت 
جلوگیــری و پرونده به مرجــع قضایی 
ارجاع شد و بازرس ویژه ریاست جمهوری 
و وزارت اطلاعات بــه محض اطلاع از این 
موضوع به این پرونده ورود کرد و اقدامات 
و مکاتبات لازم با وزارت جهاد کشاورزی، 
بانــک مرکــزی و گمرک برای کســب 
اطلاعات انجام و جلــوی ادامه تخصیص 
ارز به آن شرکت گرفته شــد و پرونده در 
مرجع قضایی نیــز در حال رســیدگی 
است. این بار هم دولت نشــان داد که در 
اجرای قانون و برخورد با تخلفات با کسی 

تعارف ندارد.

ورود دولت به ماجرای مفقود شدن 
فرش های نفیس

در خــلال فعالیت هــای رئیس جمهور و 
کابینه اش، خــروج غیرقانونــی و مفقود 
شــدن فرش هــای نفیــس دســتباف 
ســاختمان حافظیه کاخ ســعدآباد یکی 
از پرســروصداترین اخباری بود که اوایل 
امسال در فضای رســانه ای پیچید و برخی 
جریانات انگشــت اتهام را به ســوی دولت 
سیزدهم نشانه گرفتند که برخی از اعضای 
کابینه دولت رئیسی فرافکنی دولت سابق 
در ماجرای مفقود شــدن این فرش های را 

بی پاسخ نگذاشتند.
معــاون  حقوقــی رئیس جمهــور هم که 
پیگیــر ایــن موضوع شــده بــود، تعداد 
متهمــان پرونده مفقود شــدن فرش های 
مجموعــه ســعدآباد را ۹ نفر دانســت و با 
اشــاره به تشــکیل پرونده قضایی در این 
باره، گفت: یکی از اعضای ارشد دولت قبل 
و فرزند وی از متهمان اصلی مفقود شــدن 
فرش های سعدآباد هستند و اگر لازم باشد 
اسامی کســانی را که در نگهداری و خروج 
فرش های مجموعه سعدآباد قصور داشته 
اند اعلام خواهیم کرد و توقع ما این اســت 
که اعضــای دولت قبــل از نجابت و تحفظ 
دولت سوء استفاده نکنند و اجازه دهند این 
پرونده فرایند قانونــی خود را طی کند.این 

تخلف کاملا محرز و پیگیری و بررســی ها 
توسط دســتگاه های زیربط انجام و پرونده 

به قوه قضائیه ارجاع داده شده است.

ماموریت ویژه آیت الله رئیسی برای 
پیگیری جدی یک چالش خارجی

حقابه ایــران از رود هیرمنــد یکی دیگر از 
موضوعات مهمی اســت که رئیس جمهور 
سال گذشــته وزرای امورخارجه و نیرو را 
مأمــور پیگیری این موضوع کــرد و تاکید 
داشت که دولت مردمی در پیگیری حقوق 
ملت به هیچ عنوان کوتــاه نخواهد آمد و به 
وزارتخانه های مربوطــه مأموریت داد که 
با جدیت، ســایر راه های تأمین آب شرب و 
آب کشاورزی برای مردم استان سیستان 
و بلوچستان از جمله از طریق حفر چاه های 
ژرف و اختصاص دکل های ویژه را پیگیری 
کرده و هر چه ســریع تر اقدامات لازم را در 

دستور کار قرار دهند.
ماجــرای پیگیــری حقابه ایــران تنها به 
ماموریت ویژه رئیس جمهور بسنده نشد. 
آیت الله رئیسی اردیبهشت امسال شخصا 
به استان سیســتان  و بلوچستان سفر کرد؛ 
ســفری فشــرده اما از جنس دیپلماتیک 
و خدمتی به مردم اســتان محروم با چند 
دســتاورد در کم برخوردارتریــن مناطق 
اســتان. از پیگیــری و بازدیــد از مجتمع 
پتروشــیمی نگین مکران در منطقه آزاد 
چابهــار و آبگیری ســد کهیر که ۶ ســال 
متوقف بود تا افتتاح ۱۷ پروژه صنعت برق 
و آغاز عملیات لوله گذاری برای آبرسانی از 
دریای عمان و عملیات آبرسانی روستایی 
که نجات بخش مردم ۴۰۰ روســتا از آب 

هوتگ بود.
رئیســی در این ســفر که مســأله حقابه 
ایــران از رود هیرمند یکــی از مهم ترین 
دغدغه های دیپلماسی کشور در سال های 
گذشــته بود، با اخطار قاطع رئیس  جمهور 
به حاکمان افغانســتان همراه شد و اعلام 
کرد »اگر کارشناسان ما کمبود آب را تأیید 
کنند، حرفی نداریم؛ وگرنه اجازه نخواهیم 
داد حق مردم ما تضییع شــود و این مساله 
چیزی نیســت که مشــمول مــرور زمان 

شود«.
دولت ســیزدهم همچنان مصمم است از 
حقوق مردم در همه شئون و در همه نقاط 
مرزی صیانت کند و اکنون پیگیری حقابه 

هیرمند از مسیر دیپلماتیک ادامه دارد.

دستور صفر شدن یک صف و رشد
 2۶ درصدی

تیرماه امســال رئیس دفتر رئیس جمهور 
در نامه ای بــه رئیس کل بانــک مرکزی، 
دســتورات پنجگانه آیت الله رئیسی درباره 
پرداخت وام ازدواج بــه متقاضیان را ابلاغ 
کرد که از آن جمله، صفر شــدن صف وام 

ازدواج تا پایان تابستان سال جاری است.
پیرو این دســتور و بــا اعلام مدیــر اداره 
اعتبــارات بانــک مرکــزی در راســتای 
قانــون حمایــت از جوانــی جمعیــت و 
اولویت تسهیلات قرض الحســنه ازدواج 
و لزوم تسهیل و تســریع در تعیین تکلیف 
متقاضیان در صف بانک ها، »بسته نظارتی  
 - اعتباری تسهیل و تســریع در پرداخت 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج« در۲۰  
خردادماه تدویــن و به بانک هــای عامل 
ابلاغ شد و هر دوهفته بر اجرای آن نظارت 
و درصورت مشــاهده عقــب ماندگی در 
اعطای تســهیلات مزبور از ســوی بانک 
های عامل، به بانک هــای عامل با عملکرد 

ضعیف تر تذکر داده شد.
براساس بسته ابلاغی، شبکه بانکی مکلف 
شــد طی مدت ســه ماه از اجــرای طرح 
موصوف )۲۰خرداد تا ۲۰ شهریور ( ضمن 
جبران عقب ماندگی بانــک های عامل در 
پرداخت سهمیه ماهانه ابلاغی اقدام کنند.

در پایان زمان مذکور عملکرد شبکه بانکی 
در پرداخت تســهیلات ازدواج به صورت 
چشــمگیری افزایش یافت به طوری که از 

ابتدای سالجاری تا ۲۰   شهریورماه، تعداد 
تســهیلات پرداختی به میزان ۳۸۲.۳۳۵ 
فقره و به مبلغی بالغ بر ۷۷۷.۱۸۵ میلیارد 
ریال است که نســبت به بازه زمانی مشابه 
خود در ســال ۱۴۰۱ به میزان ۲۴ درصد 

افزایش داشته است.
همچنین تعداد متقاضیان در صف کاهش 
یافته که نشــان دهنده اهتمام و همکاری 
شبکه بانکی در پرداخت تسهیلات ازدواج 
به متقاضیان است. همچنین از ابتدای سال 
جاری تا ۸ مهرماه ، شــبکه بانکی کشور به 
۴۲۶ هزار و ۴۰ نفر از متقاضیان، تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج به مبلغ ۸۶.۷ همت 
پرداخت کرده است که این میزان رشد ۲۶ 
درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل 

داشته است.

پایان تسویه بدهی های دولت قبل
دولت ســیزدهم که میراث دار طرح های 
ناتمام دولت ها بود با انبوهی از بدهی های 
دولت قبل هم روبرو بود. آیت الله رئیســی 
در این مدت توانســت در مجموع بیش از 
۵۵۰ هزار میلیارد تومان بدهی های دولت 
قبل را تســویه کند. این آمار اخیرا از سوی 
وزیر اقتصاد اعلام شــد که حــدود ۲۹۰ 
هزار میلیارد تومان از مجموع اســتقراض 
های دولت قبل توســط دولت ســیزدهم 

بازپرداخت شد.
همچنیــن ۵۳ هــزار میلیــارد تومان در 
نخستین ســال دولت ســیزدهم از سوی 
دولت قبل از بانک مرکزی استقراض شده 
بود که تمــام آن در همان ابتــدای دولت 
تسویه شد و بخش باقی مانده آن در ۶ ماهه 
نخست امسال پرداخت و در مجموع بیش 
از ۵۵۰ هــزار میلیارد تومــان بدهی های 
دولت قبل به همت دولت سیزدهم تسویه 
شــد که حدود ۲۳۰ هزار میلیارد تومان از 
این مبلغ بدهی هایی است که پیش از این 
در حوزه تامین اجتماعی و شــرکت های 
ذیل وزارت نیرو از طریق تهاتر با ســازمان 
مالیاتی یــا انتشــار اوراق توســط دولت 

سیزدهم بازپرداخت شده است.

ساماندهی بازار ارز و طلا
نابســامانی در بازار ارز و طــلا یکی دیگر از 
مشکلاتی بود که دولت رئیسی با آن مواجه 
شد و با توجه به ثبت رکوردهایی در نرخ ارز 
و طلا در ماه های پایانی سال قبل، منجر به 
تغییر رئیس بانک مرکزی شد و امروز پس 
از ۶ ماه نخست سال و به گفته وزیر اقتصاد، 
سیاســت های کوتاه مــدت مهــار تورم 
متمرکز بر مســاله انتظارات و کنترل بازار 
ارز بوده که عملکرد نیمه نخســت ســال، 
ثبات قابل قبولــی را در حــوزه بازارهای 

مرتبط با ارز نشان می دهد.
آخرین نرخ دلاری که در بــازار ارز در نیمه 
اول سال ثبت شــد، ۴۹ هزار و ۳۹۳ تومان 
بود؛ عددی که البتــه کاهش ۴ هزار و ۴۰۷ 
تومانی را نســبت به ابتدای ســال نشان 
می دهد. این یعنی نــرخ دلار در ۶ ماه اول 

سال ۸.۱ درصد کاهش یافته است.
همچنین در بخــش ســاماندهی طلا در 
طول ۶ ماه گذشته، بیشترین عددی که در 
این بازار ثبت شــده، ۲ میلیون و ۷۴۸ هزار 
تومان در روز دهم اردیبهشــت ماه است. 
پایین ترین نرخ در این مدت هر گرم طلای 
۱۸ عیار نیز بیســتم خردادماه ثبت شد که 
نرخ ۲ میلیون و ۲۴۷ هزار تومان بود که بر 
این اساس طلا در نیمه اول سال ۱۲ درصد 

کاهش قیمت داشته است.

فروکش کردن تبَ گرانی بازار خودرو
در پی افزایش قیمت خودروهای مونتاژی 
توســط شــورای رقابت، رئیس جمهور، 
معاون اول رئیس جمهــور و وزرای اقتصاد 
و صمت را مامور بررســی و اصلاح این روند 
کرد. رئیس جمهور تاکید کرد که در ســال 
»رشــد تولید و مهار تورم« ایــن که یک 
بخش بدون اخذ مجوزهــای لازم کالاها را 

گران کند، قابل پذیرش نیست و دستگاه ها 
باید خود را موظف به مقابله با گرانی و تورم 
بدانند. کمی بعدتر هم رئیس جمهور قانون 
واردات خودروهای کارکرده را برای اجرا به 
وزارتخانه های صنعت و کشــور ابلاغ کرد. 
لایحــه واردات خــودروی کارکــرده زیر 
پنج سال ســاخت که در ۲۸ خردادماه به 

تصویب مجلس رسید.
با دســتورات متعــدد آیت الله رئیســی و 
پیگیری های مداوم، مجموعه خودروهای 
داخلی، مونتاژی و وارداتــی در بازار ایران 
بین ۱۰ تا ۳۰ درصــد در ۶ماه اخیر کاهش 
قیمت را تجربه کرد. نکته مهم این است که 
کاهش قیمت به صــورت عمومی در تمام 
محصولات موجود در بــازار از خودروهای 
ارزان قیمت تا گران ترین ماشین ها رخ داده 

است.
روند کاهش قیمت در بازار خودرو تقریبا از 
اوایل اسفند ماه ســال ۱۴۰۱ آغاز شد. این 
روند تا پایان مرداد سال ۱۴۰۲ ادامه داشته 
اســت. تقریبا تمام خودروهای موجود در 
بازار در این بازه زمانی، افت قیمت را تجربه 
کرده اند. دلایل کاهــش قیمت خودرو در 
۶ ماه گذشــته را می توان در خالی شــدن 
حباب قیمــت در بازار خــودرو، کاهش و 
تثبیت نســبی نــرخ ارز، افزایــش تولید 
خودرو و کاهش انتظارات تورمی جستجو 

کرد.

آزادسازی پول های بلوکه شده 
ایران پس از 2 سال گفت وگوهای 

غیرمستقیم
فرآیند آزادســازی چند میلیــارد دلار از 
دارایی های جمهوری اســلامی ایران که 
برای چند ســال به طور غیرقانونی در کره 
جنوبی توســط آمریکا توقیف شــده بود، 
پس از دو سال گفت وگوهای غیرمستقیم 
طرفیــن ایــران و آمریــکا، ۱۹ مردادماه 
امسال آغاز شد که ایران تضمین  لازم برای 
پایبنــدی آمریکا به تعهــدات خود در این 

خصوص را دریافت کرد.
دولــت جوبایدن هــم به کنگــره اطلاع 
داد که گام های مشــخصی بــرای فراهم 
کردن شــرایط تبادل زندانیان برداشــته 
و معافیت هایــی صادر کرده اســت که به 
بانک هــای بین المللی اجــازه می دهد ۶ 
میلیارد دلار را بدون تهدیــد تحریم های 

آمریکا به قطر منتقل کنند.
آزاد سازی پول های بلوکه شده جمهوری 
اســلامی ایران در دولت ســیزدهم نمونه 
مصداق بــارز آن اســت که دیپلماســی 
التماسی دولت های گذشته کارساز نبوده 

بلکه دیپلماسی عزتمندانه پاسخگو است.
حال منابع ارزی آزاد شــده زیر کلید بانک 
مرکزی و پشتوانه ریال است و جهت حفظ 
ارزش و تقویت ریال از آن ها اســتفاده می 
شود. موضوعی که رئیس جمهور در ستاد 
هماهنگی اقتصــادی دولــت تاکید کرد 
مبنی بــر اینکه بایــد برنامه در راســتای 
اســتفاده از این منابع برای تحقق رشــد 

اقتصادی دولت روشن باشد.

بازگشایی سفارتخانه های ایران
 و عربستان پس از 7 سال

بعد از امضای توافق ایران و عربستان برای 
از سرگیری مناسبات در ۱۹ اسفند ۱۴۰۱، 
راهبرد تنش زدایی با همســایگان عربی، 
به یکی دیگــر از ماموریت هــای مهم تیم 
سیاست خارجی دولت تبدیل شده که در 
این راستا این یکی از ماموریت های رئیس 

دستگاه دیپلماسی ایران بود.
یکــی از اقداماتــی که بــا پیگیری های 
مداوم در دولت ســیزدهم به بار نشست، 
از ســرگیری روابط بین ایران و عربستان 
با میانجی گری چین، بعد از هفت ســال 
بود. در همین فرایند بعد از تصمیم تهران 
و ریاض برای از ســرگیری رسمی روابط 
در ۱۷ فروردین ماه ۱۴۰۲ و دیدار وزیران 
امورخارجه دو کشــور در پکن، شــاهد 
شــتاب گرفتن تحــولات دیپلماتیک و 
رفت و آمدهای سیاســی بین دو کشــور 

بودیم.
چنانکــه در ابتــدا هیات هایــی از دو 
کشــور برای بررســی آخرین وضعیت 
نمایندگی هــا و فراهم کــردن مقدمات 
بازگشــایی آنها به تهران و ریاض ســفر 
کردنــد و در نتیجــه ایــن فعالیت ها و 
در آســتانه برگزاری ایام حــج تمتع در 
عربســتان و اعزام زائــران ایرانی به مکه 
و مدینه، ســفارت جمهوری اســلامی 
ایران در ریاض ۱۶ خرداد ماه و ســفارت 
پادشاهی سعودی در ایران ۱۵ مرداد ماه 
به طور رسمی فعالیت خود را آغاز کردند.

مواردی کــه در این گزارش به آنها اشــاره 
شــد تنها بخش هایــی از پیگیــری های 
دولت سیزدهم طی ۲ ســال فعالیت است 
که نتیجه اقدامات در ۶ ماهه نخست امسال 
مشخص شــد و دســتاوردهای آن به ثمر 

نشست.



 افراد باید کارت بازرگانی فعال داشته باشند

وهای کارکرده تغییر در بندهای واردات خودر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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به ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران؛
شانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک 

وس برگزار شد همکاری های اقتصادی ایران و بلار
شانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
با بلاروس به ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت کشورمان برگزار شد.

به گزارش وزارت صمت، شــانزدهمین اجلاس کمیســیون مشترک 
ایران با بلاروس با ریاســت »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، معدن و 
تجارت ایران و با حضور »الکســاندر راگوژنیک« وزیر صنعت جمهوری 
بلاروس، »ایــوان اســملگین« معاون وزیــر کشــاورزی و خواربار و 
»دمیتری کالتســوف« ســفیر و »دنیس ازدوروف« رایــزن بازرگانی 
این کشور در تهران برگزار شــد.در این اجلاس که »مهدی ضیغمی« 
رئیس سازمان توسعه تجارت، »سیدمحمدموســوی« معاون صنایع 
ماشین آلات و تجهیزات، »رضا محتشمی پور« معاون معادن و فراوری 
مواد، »منوچهر منطقی« معاون صنایع حمل و نقل و جمعی از مدیران 
و معاونان وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت ایران و مدیران تجاری، 
اقتصادی، کشــاورزی و حمل و نقل و مدیران شرکت های فعال در این 
حوزه ها از کشــور بلاروس هم در آن حضور داشــتند، طرفین درباره 
توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی میان دو کشور به بحث و تبادل 
نظر پرداختند.توســعه همکاری ها در حوزه های صــادرات و واردات 
محصولات و تجهیزات کشاورزی، ماشــین آلات معدنی و حمل و نقل 
عمومی، دارو و تجهیزات پزشکی، محصولات پتروشیمی و زمینه هایی 
ورزشــی از مهمترین موضوعات مطرح شــده در این نشســت میان 

مسوولان ارشد دو کشور بود.
در پایان این جلســه، ســند یادداشــت تفاهم  شــانزدهمین اجلاس 
کمیســیون همکاری های اقتصادی مشــترک ایران با بلاروس توسط 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت کشــورمان و وزیر صنعــت جمهوری 

بلاروس به امضا رسید.

وش متری مسکن در بورس چند قدم تا فر
طرح پیش فروش متری مســکن که طی ماه های گذشته دستورالعمل 

آن آماده شده است، قرار است هفته آینده تصویب و اجرایی شود.

طرح فروش مسکن متری طی ســال های اخیر همواره مورد پیگیری 
قرار گرفته و اظهارات مختلفی درباره آن مطرح شــده است؛ به گونه ای 
که مردم بتوانند از طریق بورس مســکن را به صورت متری خریداری 
کنند.این طرح که قرار بود از شــهر تهران آغاز شــود در مراحل نهایی 
رسیدگی و بررسی در سازمان بورس است تا دستورالعمل طرح فروش 
متری مسکن به تصویب هیات مدیره این سازمان برسد، چراکه با توجه 
به نوسانات قیمت، برخی توانایی خرید یک آپارتمان را ندارند اما ممکن 
اســت بتوانند متراژهای مشخصی از یک واحد مســکونی را خریداری 
کنند.البته مهرداد بذرپاش - وزیر راه و شهرســازی - در نخستین روز 
مهرماه درباره طرح فروش متری مســکن اینگونه به ایسنا پاسخ داد که 

این طرح فعلا در دستور کار ما قرار ندارد و اجرا نمی شود.
اما روز گذشــته مجید عشقی - رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار - 
در نشســت خبری خود اعــلام کرد که در پــی راه انــدازی ابزارهای 
جدید ســرمایه  گذاری به مســاله مســکن توجه ویــژه ای کرده ایم 
و ضمن راه اندازی صندوق املاک و مســتغلات، در ســه ماهه گذشته 
دستورالعمل پیش  فروش متری یا همان سلف مسکن آماده شده است.

به گفته وی، این دســتورالعمل تا یک هفته روی ســایت باقی خواهد 
ماند و پس از آن ضمن جمع بندی نهایی در نخســتین جلســه هیات 
مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار به تصویب خواهد رسید که یکی از 

ابزارهای خوب برای بخش عرضه مسکن است.
با توجه به اظهــارات اخیر رئیس ســازمان بورس بایــد منتظر اعلام 
جزئیات دســتورالعمل طرح پیش فروش متری مســکن و اســتقبال 

متقاضیان برای خرید مسکن متری از طریق بورس ماند.

اندر حکایت قرارگیری کانون وکلا در ذیل وزارت اقتصاد؛
ونه جلوه داده می شود؟ چرا واقعیت وار

در حالی ادعا شده اســت که طرح »تأمین مالی و جهش تولید« کانون 
وکلا را ذیــل وزارت اقتصاد قــرار خواهد داد اما با این طــرح عملًا قرار 
نیســت چنین اتفاقی رخ دهد.کانون وکلا در حالی ادعا کرده که طرح 
»تأمین مالی و جهش تولید« این نهاد را ذیل وزارت اقتصاد قرار خواهد 
داد و این موضوع را دســتمایه مخالفت با این طرح قرار داده اســت که 
عملًا قرار نیســت چنین اتفاقی رخ دهد.هم اکنون طرح »تأمین مالی 
و جهش تولید«، با هدف حمایــت از فعالیت های تولیدی و بخش های 
اقتصادی خصوصی، از ســوی مجلس شورای اســلامی تصویب شده و 
در حال بررســی در شورای نگهبان اســت. مطابق ماده )۱۳( این طرح 
هر نهادی که به نوعی با صدور مجوزهای کســب و کار ســر و کار دارد، 
از جمله کانون وکلا، باید برای صدور، تمدید، توســعه، اصلاح، تعلیق و 
ابطال هرگونه مجوز خود، همانند دیگر مشاغل، صرفاً از طریق »درگاه 
ملی مجوزها« اقدام کند.این مصوبه باعث شده تا کانون های وکلا اقدام 
به اعتراض کرده و با این ادعا که مجلس شــورای اسلامی، کانون وکلا را 

زیر مجموعه وزارت اقتصاد کرده است، دست به تحریف واقعیت بزنند.
این نهاد در حالی مصوبه مذکور را با عباراتی نظیر »مرگ نهاد وکالت« 
و »نابودی اســتقلال کانون وکلا« یاد می کند کــه طبق متن این طرح 
و همچنین توضیحــات مکرر نمایندگان مجلس و مســئولان مربوطه 
می توان به نادرســتی این ادعا پی برد. براســاس مــواد طرح مصوب 
مجلس، نه قرار اســت از کانون وکلا و یا هیچ یک از نهادهای مشــمول 
این مصوبه سلب اعتبار شــود و نه اساساً اســتقلال کانون وکلا، که از 
نظر قانونی هیــچ ارتباطی با موضوعات مورد بحث ایــن مصوبه ندارد، 
خدشــه دار گردد.مطابق اصلاحیه ماده ۱۳ طرح تأمین مالی و جهش 
تولید، همچنان مرجع تشــخیص صدور و یا عدم صدور مجوزها، همان 
نهادهایی هستند که مشمول این این ماده می شــوند. در هیچ کجای 
این طرح ذکر نشده اســت که هیأت مقررات زدایی و یا وزارت اقتصاد، 

رأسا اقدام به صدور و یا عدم صدور مجوزهای کسب و کار خواهند کرد.
بنا بر متن مصوبه فوق، مراجع صدور مجوز وظیفه دارند تا با رعایت موارد 
و مواعید قانونی که تاکنون در صدور مجوزهــا باید رعایت می کردند، از 
این پس فرایند صدور مجوزهای خود را به صورت الکترونیک و شفاف در 
درگاه ملی مجوزها پیش ببرند. این کار با هدف مقابله با مراحل دست و 
پاگیر و بعضاً تبعیض آمیز و فسادآور صدور جواز و پروانه مشاغل مصوب 
شده است.علاوه بر این، استقلالی که کانون وکلا از آن دم می زند اساساً 
ارتباطی با آنچه که مطرح می کند نداشــته و مطابق قانون، اســتقلال 
کانون وکلا به معنای اســتقلال این نهاد از دستگاه قضائی کشور است و 
نه چیزی دیگر.علاوه بر این، اعتــراض کانون وکلا، تنها به ماده ۱۳ طرح 
تأمین مالی و جهش تولید محدود نشده و مشکل دیگر کانون وکلا با این 
طرح، مربوط به اجازه یافتن بنگاه های خصوصی به اســتفاده از نماینده 

حقوقی در محاکم قضائی می باشد.

بازار

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران از نگرانی ها نسبت به 
اعلام نشــدن نرخ جدید خرید تضمینی گندم گفت و 
اظهار کرد: قیمت ،۲۲ شــهریور ازسوی شورای قیمت 
گذاری محصولات اساسی تعیین شــد اما هنوز ابلاغ 

نشده است.
چهارشنبه ۲۲ شــهریور ۱۴۰۲ شورای قیمت گذاری 
محصولات اساســی کشــاورزی با حضور وزیر جهاد 
کشاورزی برگزار شــد. در این جلســه قیمت ۳۲ قلم 
کالای اساسی برای سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ تعیین 
شد. گندم به عنوان کالای اســتراتژیک مبنای قیمت 
گذاری ســایر اقلام این گروه بوده و با وجود شروع سال 
زراعی جدید، وزیر جهاد کشــاورزی به عنوان رئیس 
شورا هنوز قیمت خرید تضمینی گندم را اعلام و ابلاغ 

نکرده است.
علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیــاد ملی گندم کاران از 
نگرانی گندم کاران نســبت به اعلام نشدن نرخ جدید 

خرید تضمینی گندم به مهر، گفت: در قانون 
به طور شــفاف آمده پس از تعیین نرخ خرید 
تضمینــی کالاهای اساســی از جمله گندم 
باید ایــن قیمت در مدت یــک هفته و پیش 
از شروع ســال زراعی جدید ابلاغ شود. نرخ 
خرید تضمینی گندم در جلسه ۲۲ شهریور 
۱۴۰۲ از سوی اعضای این شــورا تعیین اما 

هنوز ابلاغ نشده است.
وی افزود: این تأخیر در اعــلام قیمت خرید تضمینی 
گندم سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ نگرانی هایی را در بین 
کشــاورزان از جمله گندم کاران و کلزاکاران به وجود 
آورده اســت اینکه در نهایت آیا قرار است قیمت جدید 
اعلام رســمی شود یا نرخ مصوب شــده، تغییر خواهد 

کرد.
مدیرعامل بنیاد ملی گنــدم کاران با بیــان اینکه در 
حق کشاورزان اجحاف می شــود، اظهار کرد: کارخانه 

داران و صاحبان صنایع به راحتی قیمت ها را 
افزایش می دهند و اعتراضی به آنها نمی شود 
اما کشــاورز که به ناچار مشــغول کشــت و 
عرضه اســت چون توان تبدیل ندارد به جای 
همراهی از ســوی دولت در ابلاغ یک قیمت 

این حجم تعلل صورت می گیرد.
مدیرعامل بنیــاد ملی گنــدم کاران با بیان 
اینکه چــرا نمایندگان خانــه ملت به موضــوع ورود 
نمی کنند، اظهــار کرد: در قانون اساســی نمایندگان 
خانه ملت به عنوان قانــون گذار ناظر بر حســن اجرا 
قانون از ســوی مجریان دولتی نیز هستند باید نسبت 

به این مساله مهم تذکر دهند.

پرداخت قطره چکانی مطالبات
ایمانی در ادامه با اشــاره به مطالبات معوق شده عنوان 
کرد: ۱۰ هزار میلیارد تومان )همــت( به گندم کارانی 

که هیــچ دریافتی نداشــتند با در نظــر گرفتن مبلغ 
۱۱.۵۰۰ تومان در چند روز اخیر پرداخت شد و حدود 

۳۰ همت از مطالبات همچنان باقی مانده است.
وی افزود: عنوان شــده این عدد به تدریج تا پایان مهر 

پرداخت خواهد شد.
مدیرعامل بنیاد ملی گنــدم کاران با بیان اینکه تأخیر 
در پرداخت پــول گندم های خریداری شــده به دلیل 
پیش بینی نشــدن اعتبارات آن قابل اغماض اســت، 
گفت: اما اعلام نشــدن قیمت خریــد تضمینی گندم 
برای ســال زراعی جدید قابل چشم پوشــی نیســت 
زیرا گندم کاران و برخــی کشــاورزان را بلاتکلیف و 

سرگردان کرده است.
ایمانی گفت: معیشت و شغل کشاورز به طور مستقیم 
تحت تأثیر این عملکردها بوده در حالی که تنش های 
نوسانات ســایر بخش ها مانند افزایش قیمت خدمات، 

بذر و… را نیز باید مدیریت کند.

کارشــناس بازار با اشــاره به رفتارهای هیجانی حاکم 
بر بازار گفت: رفتارهای هیجانی از ســمت صندوق ها 
و شــرکت های ســرمایه گذاری که دانش لازم را برای 

معامله گری دارند در شرایط فعلی توجیه پذیر نیست.
»شــاهین چراغی«، عضو سابق شــورای عالی بورس 
روند شــاخص بورس در بازار را مورد ارزیابی قرار داد و 
گفت: با توجه به اینکه بازار ســهام اکنون در موقعیت 
مناسب سرمایه گذاری قرار دارد اما بازار در سایه اخبار 
منتشر شده در مورد جنگ به شــدت منفی و منجر به 
ترس ســهامداران و نیز ایجاد رفتار هیجانی آنها برای 

سرمایه گذاری شده است.

وی به واکنش دائمی بازار ســهام نسبت به 
اخبار سیاسی و اقتصادی تاکید کرد و افزود: 
در صورت وجود چنیــن واکنش هایی باید 
در ابتدا ارزیابی کرد که آیا نوســانات ایجاد 
شــده در بازار تحت تأثیر اخبار منتشر شده 

طبیعی است یا خیر؟
چراغی با اعلام اینکه تجربه همیشــه ثابت 

کرده که اخبار و اطلاعات منتشــر شــده تأثیرگذار بر 
روند معاملات بازار هســتند، گفت: اگر قرار باشد این 
اخبار بدون تحلیل منجر به ایجاد هیجان و نوســانات 
کاذب در بازار شــوند، عمدتاً ســهامدارانی که تحت 

تأثیر ایــن هیجانات اقدام به خــروج از بازار 
می کنند، بازنده خواهند بود.

وی ادامه داد: همیشه باید ضمن تحلیل تأثیر 
اخبار منتشر شده در کشور، اثر آن در اقتصاد 
ملی کشور ارزیابی شــود و در ابتدا باید دید 
که کدام عوامل جزو مؤلفه های تأثیرگذار بر 

بازار هستند.
چراغی معتقد اســت که عملًا نمی توان بــا یک خبر 

شاهد تشدید هیجانات در بازار باشیم.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه تاکید کرد: برای بازار 
امروز هم هیچ تحلیلی ارائه نشده که اتفاق رخ داده در 

غزه با چــه تأثیری در اقتصاد کشــور، وضعیت تولید و 
سودآوری شرکت ها همراه می شــود، بنابراین بعید به 
نظر می رســد که برای مدت طولانی شاهد روند منفی 

شاخص بورس در بازار باشیم.
وی با تاکید بر اینکه یکی از بزرگترین آســیب های ما 
در بازار ســرمایه، عدم درک درســت و تشخیص این 
اثرات بر بورس است، گفت: در بازارهای مثبت نیز این 
هیجانات همواره تأثیر نامطلوب بر روند بازار گذاشــته 
و امروز هم سهامداران بدون هیچ گونه تحلیل درست، 
کارشناســی و منطقی رفتــار هیجانی از خود نشــان 

می دهند.

گندم

صندوق

خریــدار  به گفتــه یکــی از نمایندگان 
مجلس پــس از تصویــب آیین نامه واردات 
خودروهای کارکــرده در مجلس، ۴ بند آن 

از سوی دولت تغییر یافت.
 طبق اظهــارات اخیر یکــی از نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی، پــس از آنکه 
آیین نامــه واردات خودروهــای کارکرده 
در مجلس به تصویب رســید و برای اجرا به 
دولت فرستاده شد، حال مجدد دولت چهار 
تغییر مهــم در این آیین نامــه ایجاد کرده 

است.
پنجم مهر ماه،  معــاون صنایع حمل ونقل 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت در نامه ای 
به دبیــر کمیســیون زیربنایــی، صنعت 
و محیط زیســت دفتــر حیــات دولــت، 
پیش نویــس اصلاحیه آیین نامــه اجرایی 
واردات خودروهای کارکرده را ارسال کرد؛ 
این آیین نامه پس از بررســی در کمیسیون 
زیربنایی به تصویب مجلس رســید و برای 

اجرا به دولت ارسال شد.

تغییرات جدید آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده چیست؟

در وهلــه اول قرار بــود واردات خودروهای 
کارکرده توسط اشــخاص حقیقی با کارت 
ملی ممکن باشد و هر فرد با کارت ملی خود 
مجاز به واردات خودرو به کشــور باشد؛ این 
بند توسط دولت تغییر کرده و شرط واردات 
خودرو داشــتن کارت بازرگانی عنوان شده 
است؛ بر اســاس تصمیم جدید دولت تنها 
افرادی می توانند خودروی دست دوم وارد 

کشور کنند که کارت بازرگانی فعال داشته 
باشند.

بر این اساس بندی که طی ماه های گذشته 
واکنش های زیــادی را به همراه داشــته و 
بحث بر سر آن بسیار بوده )هر کد ملی مجاز 
به واردات یک دستگاه خودروی کارکرده(، 

از آیین نامه حذف شده است.
تغییــر دوم ایــن آیین در موضوع منشــاء 
ارز واردات خودروهاســت؛ طبــق آنچه که 
در آیین نامه مصوب شــده، آمــده بود، ارز 
موردنیاز برای واردات خودروهای کارکرده 

از طریــق ارز حاصــل از صــادرات خود و 
دیگران، جذب ســرمایه گذاری، ارز منشاء 
خارجی مورد تایید بانــک مرکزی، امکان 
تامین داشــت، اما حالا در تغییرات جدید، 
کمیســیون زیربنایی با تامین ارز از طریق 
منشــاء خارجی موافقت کرده  اما استفاده 
از ارز شــخصی افــراد در داخل کشــور را 

نپذیرفته  است.
بدین ترتیب با ارز منشــاء خارجی می توان 
خودرو وارد کرد، اما دارندگان ارز در داخل 
کشــور نمی توانند با منابــع ارزی خود در 

داخل، خــودروی کارکــرده خارجی وارد 
کنند.

دیگــر تغییــر متــن آیین نامــه واردات 
خودروهــای کارکرده بر احتمال ســرقتی 
بودن خودروهــای وارداتی اشــاره دارد؛ با 
توجه به ابراز نگرانی پلیــس راهور مبنی بر 
اینکه خودروهای وارداتی ســرقتی باشند 
و مشــکلاتی را ایجاد کنند، طبق تغییرات 
حاصل شده در آیین نامه مذکور، مسئولیت 
حقوقی در مورد هرگونه مشــکل احتمالی 
خودروهــای کارکــرده وارداتی بــر عهده 

شخص یا شرکت واردکننده خواهد بود.
در نهایت هم آخرین تغییر مربوط به سقف 
حجم موتور خودروها اســت. در حالیکه در 
آیین نامــه اولیه ســقف و محدودیتی برای 
حجم موتور خودروهای وارداتی اعلام نشده 
بود، حال در تغییرات جدید تاکید شده که 
تنها خودروهای تا ســقف ۲۵۰۰ سی سی 

اجازه ورود به کشور دارند.
یادآوری می شود که بر اســاس آنچه که از 
متن آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
منتشر بوده، شرایطی از جمله عمر حداکثر 
پنج ســال، آماده اســتفاده عادی توســط 
کاربر، اعلام درخواست رســمی برای اخذ 
تأییدیه ســازمان ملــی اســتاندارد، ثبت 
ســفارش منوط به ارائه گواهی اســقاطی، 
ارائه تعهدنامــه متقاضی و ارائــه ضمانت 
خدمات پس از فــروش از دیگــر بندهای 
آیین نامه واردات خودروهــای کارکرده به 

کشور است.
شهریور ماه سال جاری بود که سازمان ملی 
استاندارد، دستورالعمل واردات خودروهای 
کارکــرده و لیســت برندهــای مجــاز که 
می توانند وارد کشور شــوند را منتشر کرده 
که بر اساس آن، از برندهای بنز، بی ام دبلیو، 
ســئات، اشــکودا، آئودی، فولکس واگن، 
مینی، اپل، ولوو، فیــات، مازراتی، رنو، پژو، 
مان، اســکانیا، ایویکــو، تویوتا، نیســان، 
سوزوکی، هوندا، لکســوس، میتسوبیشی، 
مزدا، کیــا، هیوندای، ســانگ یانگ امکان 
واردات خودرو به کشــور مجاز دانسته شده 

است.

خ خرید تضمینی گندم سال زراعی جدید چیست؟ تعلل در اعلام رسمی نر

رفتار هیجانی از سوی صندوق های سرمایه گذاری توجیه پذیر نیست

سکه ۲.۵ میلیون تومان و طلا ۶۳ هزار تومان گران شد

پشت پرده جهش عجیب قیمت ها در بازار
مریم فکری  رییس اتحادیه طلا و جواهر 
دربــاره دلایل وضعیت صعــودی قیمت ها 
در بازار طلا و ســکه توضیح داد و گفت: این 
اتفاق از روز شــنبه هفته جاری و همزمان 
با افزایــش قیمــت دلار و شــدت گرفتن 

تنش های منطقه رقم خورده است.
 مرزهــای قیمــت طلا و ســکه شکســته 
شــد؛ این اتفاق از روز شــنبه هفته جاری و 
همزمان بــا افزایش قیمت دلار و شــدت 
گرفتن تنش های منطقه رقم خورده است. 
سکه وارد کانال ۳۰ میلیون تومان شد و طلا 
در کانال ۲ میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان قرار 
گرفت. دلار هم مرز ۵۱ هزار تومان را رد کرد 

و در آستانه ورود به کانالی بالاتر است.
ایــن رقم هــا را در حالــی در بازار شــاهد 
هســتیم که از تیرماه تاکنون بــازار طلا در 
روندی ریزشی قرار داشــته و حتی یازدهم 
مهرماه به رقم ۲ میلیون و ۲۳۹ هزار تومان 
رسیده بود. ســکه نیز از خردادماه تا هفتم 
مهرماه در روندی ریزشی، در مرز کانال ۲۶ 
میلیون تومان قرار گرفته بود.اما به یک باره 
ورق از روز شــنبه هفتــه جاری برگشــت 
و قیمت ها جهشــی عجیــب و غریب پیدا 
کردند. فعالان بازار، چند عامل را در نوسان 

قیمت هــا دخیل دانســته اند؛ یــک اینکه 
۲۶ مهر سررسید منقضی شــدن برخی از 
محدودیت های برجامــی وجود دارد. دلیل 
دوم برمی گــردد به تشــدید درگیری بین 
حماس و اسرائیل. دلیل ســوم هم به زلزله 

هرات ربط دارد.

چرا قیمت ها بالا رفت؟
نادر بذرافشــان، رییــس اتحادیــه طلا و 
جواهر در همیــن خصــوص در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلایــن می گوید: یک 
بخشی از شــرایط کنونی بازار طلا و سکه، 
به افزایش شــدید قیمت اونس جهانی طلا 
برمی گردد و بخش دیگر نیز به نوســانات و 
افزایــش قیمت ارز ارتبــاط دارد. خبرهای 
سیاسی در سطح دنیا درباره تنش فلسطین 
و اسراییل، روی بازار ارز تاثیر گذاشته است.

وی می افزاید: به تبــع افزایش قیمت اونس 
جهانی طلا، بازارهای داخلی طلا و سکه نیز 

افزایش قیمت داشته است.
رییس اتحادیه طــلا و جواهر با اشــاره به 
این که ســکه، کانال ۳۰ میلیون تومان را رد 
کرده اســت، عنوان می کند: دیروز هر گرم 
طلای ۱۸عیــار در حدود ۶۳ هــزار تومان 

افزایش قیمت داشــت و سکه نیز ۲ میلیون 
و ۵۰۰ هزار افزایش قیمــت را تجربه کرد. 
ســکه طرح قدیم نیز یک میلیــون و ۹۰۰ 
هزار تومان، نیم ســکه حــدود یک میلیون 
تومان، ربع ســکه یک میلیون تومان و سکه 
یک گرمی بانک مرکــزی ۵۰۰ هزار تومان 

افزایش قیمت داشته است.
بذرافشان با بیان این که این میزان افزایش 
چشمگیر بوده اســت، تصریح می کند: این 
شــرایط در حالی اســت که از لحاظ تقاضا، 
تغییری در بازار شــاهد بودیم و این که بازار 
هیجانی شــود، اتفاق نیفتاده است و بازار، 

روال عادی خود را طی می کند.
وی متذکر می شــود: با این حــال، افزایش 
قیمــت اونس جهانی طــلا، افزایش قیمت 
ارز و خبرهای سیاســی و اقتصادی مربوط 
به تنش منطقه، بازار داخلــی را تحت تاثیر 
قرار داد. ولی این که بگوییــم تقاضا در بازار 

تشدید شده، چنین اتفاقی نیفتاده است.

امکان بازگشت به قیمت های قبلی 
وجود دارد؟

رییس اتحادیــه طلا و جواهــر در ادامه در 
پاسخ به این پرســش که امکان بازگشت به 

قیمت های قبلی وجود دارد؟ تاکید می کند: 
باید ببینیــم در روزهای آینــده خبرهای 
سیاســی و اقتصادی چه مراحلــی را طی 
می کند. همچنین چــه رقم هایی را اونس 
جهانی طلا به خود می بیند و بــازار ارز چه 

شرایطی دارد.
بذرافشــان عنوان می کند: اگر خبر خاصی 
وجود نداشته باشــد، تغییری نباید وجود 
داشــته باشــد. با این حال، الان نمی توان 
پیش بینی کرد و باید ببینیم وضعیت اونس 

جهانی طلا به چه شکل است.

تقاضا در بازار کم می شود
ابراهیــم محمدولی، رییس ســابق اتحادیه 

طلا و جواهر نیز در گفت وگــو با خبرگزاری 
خبرآنلاین دربــاره دلایــل افزایش قیمت 
ســکه و طلا می گوید: این افزایــش به دلیل 
تنش های منطقــه بوده که هــم روی اونس 
جهانی طلا اثرگذار بوده و هم بازار ارز و سکه و 
طلا.وی با بیان این که این اتفاقات روی قیمت 
طلا و سکه اثرگذار اســت، می افزاید: مدتی 
بود که آرامــش در بازار حاکم بــود، اما الان 
شاهد نوسان افزایشــی قیمت ها هستیم که 
امیداریم به زودی بازارها به آرامش قبلی خود 
برگردد.رییس ســابق اتحادیه طلا و جواهر 
تصریح می کند: در این شرایط، چرخ تولید و 
دادوستد کند می شود و تقاضاکننده کمتر در 

مسیر خرید و فروش ورود پیدا می کند.



گفت وگو با جامعه شناس درباره مهاجرهراسی

بعد از ۴دهه حالا یادمان آمده مهاجر افغان داریم؟
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مدیرکل منابع انسانی وزارت بهداشت اعلام کرد
 امتیازات ویژه آزمون استخدامی 

وزارت بهداشت
مدیرکل منابع انسانی وزارت بهداشت، تازه ترین نکات پیرامون آزمون 

استخدامی وزارت بهداشت را برای آگاهی متقاضیان اعلام کرد.
 ســیف اله مرادی، با اشــاره به برگــزاری آزمون اســتخدامی وزارت 
بهداشــت در اواخر مهر ۱۴۰۲، گفت: ۱۱۱ هزار نفر برای استخدام ۲۵ 

هزار نفر در وزارت بهداشت، با یکدیگر رقابت خواهند کرد.
وی با اشــاره بــه برگزاری آزمــون کتبی و اعــلام نتایج آن از ســوی 
جهاددانشگاهی به وزارت بهداشت، افزود: بعد از اعلام نتیجه، اسامی ۳ 
برابر ظرفیت پذیرش جهت سیر مراحل مصاحبه تخصصی و گزینش، 

اعلام خواهد شد.
مرادی با اعلام اینکه قبول شــدگان نهایی تا پایان ســال اســتخدام 
خواهند شــد، ادامه داد: در این آزمون برای متقاضیان سه امتیاز ویژه 

در نظر گرفته شده است.
وی در توضیح سه امتیاز ویژه برای متقاضیان آزمون استخدامی وزارت 
بهداشــت، گفت: کرونا، جوانی جمعیت و بومی بــودن، در این آزمون 
دارای امتیاز ویژه هســتند. بــه طوری که برای بومی بــودن داوطلب، 
نمره کتبی ضرب در ۱.۴ امتیاز می شــود. همچنیــن، امتیاز کرونا در 
بخش هایی که داوطلب آزمون حضور داشــته به ازای هر ماه ۲ امتیاز و 
تا سقف ۲۰ امتیاز است که باید توسط گروه ۵ نفره در دانشگاه مربوطه 

به تائید برسد.
مرادی به امتیــاز جوانی جمعیت اشــاره کرد و افــزود: امتیاز جوانی 
جمعیت برای متقاضیان متأهل و صاحب فرزند، به این صورت است که 
به ازای هر فرزند ۲ درصد و تا سقف ۱۰ درصد به نمره آزمون کتبی آنها 
اضافه می شود.مدیرکل منابع انسانی وزارت بهداشت تاکید کرد: نمره 
نهایی داوطلب، شــامل نمره کتبی و امتیازات کسب شده و همچنین، 

نمره مصاحبه خواهد بود.
مرادی با اشاره به استعلام از سازمان امور استخدامی برای امتیاز کرونا 
به داوطلبان بخش خصوصی، گفت: متأسفانه بر اساس استعلام صورت 
گرفته، امتیــاز کرونا و پیام آوران بهداشــت شــامل بخش خصوصی 

نمی شود.
وی با اعــلام اینکــه ۶۰ درصد نمره کتبــی شــامل دروس عمومی و 
تخصصی اســت، افزود: داوطلب باید دو ماه پس از ثبــت نام در آزمون 

استخدامی، فارغ التحصیل شده باشد.

قائم مقام ستاد مبارزه با مواد مخدر خبر داد
 تشکیل مجمع خیران یاریگران زندگی 

در ۲۰ استان کشور
قائم مقام ســتاد مبــارزه با مواد مخدر کشــور گفــت: مجمع خیرین 
یاریگــران زندگی در ۲۰ اســتان ایجاد شــده و در ۱۲ اســتان دیگر 

راه اندازی خواهد شد.
علیرضــا کاظمی  در نشســت تخصصی شــوراهای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر سراســر کشــور افزود: تشکیل شــوراهای هماهنگی در 
استان ها و کمیته های ذیل این شوراها، ســاماندهی معتادان متجاهر 
و فعالیت های پیشــگیری و بهره منــدی از ظرفیت های دســتگاه از 

مهمترین برنامه هایی است که از سوی ستاد دنبال می شود.
وی یادآورشــد: یکی از اقدامات تحولی راه اندازی مجمع خیران یاریگر 
زندگی اســت که باید از ظرفیت های این مجمع بهره برداری کامل را 

داشت.

قائم مقام ستاد مبارزه با مواد مخدر کشــور گسترش فعالیت یاریگران 
زندگی در روستاها و اجرای آن را مهم برشــمرد و گفت: این برنامه در 
روستاها اجرا شــد و برخی استانها توانســتند اقدامات قابل توجهی را 
انجام دهند به همین دلیل دبیران شوراها باید اطلاع رسانی و آمارهایی 

از این که چه میزان از برنامه ها در کانون ها اجرا شده است ارائه دهند.
وی خاطرنشان کرد: مطالبه گری از دســتگاه های اجرایی و عمق نفوذ 
برنامه ها به شهرســتان ها یکی از راهبردهای ما اســت که باید شاهد 

اجرای این برنامه ها در اقصی نقاط باشیم.
کاظمی ادامه داد: ســامانه قوام یکی از سامانه های مهم در ستاد مبارزه 
با مواد مخدر به شــمار می آید که تلاش هایی در این بخش انجام شده 

است.
قائم مقام دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر کشــور گفت: آموزش و 
پرورش یکی از راهبردی ترین دستگاه های اجرایی است که در عرصه 
تعلیم و تربیت فعالیت دارد و باید در آن مجرایی گشــود و جلسات ویژه 

ای برگزار کرد و بر مدار ارتباطات قدم برداشت.

در آموزش و پرورش حدود 100 نقطه کانونی وجود دارد
وی اضافه کرد: ما در آموزش و پــرورش حدود ۱۰۰ نقطه کانونی داریم 
و باید با دانشــگاه فرهنگیان، انجمن اولیا و مربیــان و مدارس ارتباط 

بگیریم و برای هر کدام از آنها برنامه ریزی های مدونی انجام دهیم.
کاظمی تاکید کرد: حــدود ۱۲۰ هزار انجمن اولیا و مربیان در کشــور 
داریم که باید با آنها تعامــل برقرار کرد تا این انجمن هــا دیگران را نیز 
در زمینه مبارزه با مواد مخــدر تحت تاثیر قرار دهنــد و به این ترتیب 

برنامه های مبارزه با مواد مخدر را در این مدارس اجرا کنیم.
قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور اعلام کرد: باید کانون 
یاریگران زندگی در مدارس فعال شــوند چرا که دانــش آموزان فعال 

هستند و می توانند در این مجموعه ها برنامه ریزی کنند.
وی اضافه کرد: حدود پنج میلیــون دانش آموز در ارتباط با ســازمان 
بســیج دانش آموزان، ۲ میلیون دانش آموز در تعامل با اتحادیه انجمن 
دانش آموزان و یک میلیون دانــش آموز در رابطه با ســازمان جوانان 

هلال احمر هستند.
به گفته کاظمی ایــن نهادها میدان عمل هســتند و ظرفیت بی بدیلی 
در ســازمان دانش آموزان وجود دارد و در همین زمینه باید برای پیش 
دبســتانی ها و مهدکودک ها نیز ظرفیت ایجاد و برای آنان برنامه تولید 

کنیم.
دبیر کل ســتاد مبارزه با مواد مخدر کفت: اولویت اصلــی و راهبردی 
اقدامات فرهنگی و پیشگیرانه اســت و این اقدامات همچنان استمرار 
خواهد داشــت و اگر این اقدامات نبود اوضاع اعتیاد بــه مواد مخدر به 

مراتب بدتر از این بود.
وی افزود: طی چهار دهه گذشــته اقدامات ماندگار و موثری در زمینه 
مقابله، پیشگیری و آگاه سازی انجام گرفته و اکنون جمهوری اسلامی 

یکی از کشورهای فعال و موثر در این زمینه محسوب می شود.
مومنــی اظهار کرد: طی پژوهشــی انجام شــده ای، ۲ نکتــه مهم که 
پیمایش شد، بیش از ۳۰ درصد از معتادان اعلام کردند فکر نمی کردند 
با چند بار مصرف معتاد شــوند و بیش از ۳۰ درصد نیــز علت اعتیاد را 

ندانستن قدرت نه گفتن اعلام کردند.

دیوار

مســتوره بــرادران نصیــری  یــک 
جامعه شــناس می گوید: »ما در ۴ دهه اخیر 
برای ورود مردم مهاجرین افغانســتان هیچ 
چهارچوب مدون و مشــخصی نداشته ایم، 
یعنی درســت اســت که آن افغانســتانی 
مهاجر، قانونی وارد شده اســت، اما آیا شما 
هیچ برنامه ای، اقدام عملی ای که از ســوی 
نهادهای مدنی و حکومتــی برای جذب این 
مهاجران در فرهنگ ایرانــی صورت گرفته 
باشد، مشاهده کرده اید؟ حتی این مهاجران 
برای درس خواندن در ایران ســال ها مشکل 
داشتند الان هم خیلی راحت نیستند. همین 
الان اگر در مدرسه و کلاسی یک دانش آموز 
افغانســتانی بخواهد در کنار یک دانش آموز 
ایرانی درس بخواند، خانواده ایرانی واکنش 
نشــان خواهد داد. یعنــی او را نمی پذیرد.« 
براساس آخرین سرشــماری رسمی انجام 
شــده در کشور، یعنی ســال ۱۳۹۵، حضور 
بیــش از ۱.۵ میلیون افغانســتانی در ایران 
ثبت شــده اســت. از آمارهای غیررســمی 
که قطعا فاصله معناداری بــا این عدد دارد، 
بگذریم، دســت کم طی دو ســال اخیر و به 
قدرت رســیدن طالبان در افغانســتان، این 
آمار افزایش یافته است. اما حضور مهاجران 
افغانســتانی در ایران اتفاق جدیدی نیست، 
دهه شصت جمعیت افغانســتانی هایی که 
بخاطر جنگ و ناآرامی ها وارد ایران شــدند 
نیــز میلیونی بود،  در ســه دهــه بعدی هم 
این روند هرگز متوقف نشــده، حالا اما موج 
جدیدی از مهاجرهراســی در فضای مجازی 
و واقعی در جریان اســت،  ما که مهمان نواز و 
نوع دوست هستیم، ما که اهل صفا و دوستی 
هســتیم، ما که از دیدن گردشگر خارجی به 
وجد می آییم حالا چرا با ایــن مهاجران تلخ 
شده ایم؟ مهدی قوامی پور، جامعه شناس در 
گفت وگو با خبرآنلاین به این سوالات پاسخ 
داده است، او دو گروه را در این مهاجرستیزی 
تاثیرگــذار می داند.گفت وگوی مــا با این 

جامعه شناس سیاسی را بخوانید:

 اخیــرا یــک مــوج شــدید از 
مهاجرهراســی  و  مهاجرســتیزی 
خصوصا درباره افغانستان های حاضر 
در ایران چه در شــبکه های اجتماعی 
و چه در فضای واقعــی بوجود آمده 
است، در روزهای اخیر حادثه برخورد 
فیزیکی با مهاجران افغانســتانی در 
قزوین هم حتی منجر به دخالت پلیس 
شد، چرا این اتفاق رخ داده، ریشه های 

این موضوع از کجا نشات می گیرد؟
ببینید مساله مهاجرســتیزی فقط مختص 
ما نیســت و در غرب هم شــاهد این موضوع 
هستیم، مساله این اســت که درغرب راست 
افراطی در برخورد بــا بحران های اقتصادی 
برای اینکه خطر اعتراض طبقات فرودســت 
را از خود دور کند، سعی می کند موضوع را به 
سمت مهاجران ارجاع می دهد. به این جهت 
که وقتی شما در بحران اقتصادی مهاجرین 
را عامل آن بحران اقتصادی معرفی می کنید 
برای عامه مردم فهم و باورش آســان اســت 

و نیاز به دانش اقتصادی سیاســی یا تفکر و 
تعقل پیچیده ای ندارد . افراد به شکل روزمره 
در تماس بــا مهاجران هســتند و وقتی این 
بحران هــای اقتصادی به حضــور مهاجران 
نسبت داده می شود، توده مردم این مساله به 
راحتی می پذیرد. از طرف دیگر آن خشــمی 
که بایــد متوجه عامل فرادســت شــود که 
عامل بحران بوده متوجه مهاجران می شود.

مهاجریــن در ایــن موقعیــت در وضعیتی 
هســتند که درون قانون، امــا فاقد حمایت 
قانونی اند. بنابراین هرگونه اعمال خشــونت 
علیه آنها تقریبا مجازاتی برای شــهروندان 
نــدارد و توده هــای مردم و فرودســتان که 
تحت فشار اقتصادی و فشار ساختار طبقاتی 
سیســتم هســتند، به راحتی می توانند این 
خشــم خود را علیه مهاجرین تخلیه کنند.

بنابراین این موقعیت کلی است که مهاجرین 
در همه جای دنیا، تجربــه می کنند و ابزاری 
می شوند برای اینکه فشــارهایی را به سمت 
آنها سوق بدهند. در مورد ایران این موضوع 

ابعاد پیچیده تری دارد.

 این موقعیــت پیچیــده در ایران 
چگونه است؟ چرا؟

شــما هرکشــور مهاجرپذیــری را درنظر 
بگیرید، بــرای پذیــرش مهاجــران یک 
فرآینــدی دارد. فرآیند جــذب مهاجر به 
این شکل اســت که مدتی مهاجر در انتظار 
می مانــد و یــک مراحلی را طــی می کند، 
به مرور فشــار مبــدا را بــا توانمندی خود 
کم می کند و آرام آرام خود را وارد پروســه 

اجتماعی و اقتصادی آن کشور می کند.
در ایران امــا در برخــورد با مهاجــران به 
ویژه در برخــورد با مهاجــران افغانی، فاقد 
هرگونه سازوکار ســاختارمند و نهادینه ای 
هستیم که متناســب با ظرفیت اجتماعی 
و اقتصــادی ایران بخواهیــم این مهاجران 
را جذب کنــد تا در آن فرآینــد مهاجران را 
آرام آرام وارد اجتماع شوند. بنابراین وقتی 
مهاجرین بــدون طی آن مراحــل قانونی و 

نهادی به راحتی وارد کشور می شوند و هیچ 
زمینــه اجتماعی اقتصــادی لازم هم برای 
جذب آنها وجود ندارد، مســاله پیچیده تر 
می شــود. از طرف دیگر ایــن موضوع صرفا 
به جامعه ایرانی آســیب نمی زنــد، بلکه به 
خود افغانســتانی هایی هم کــه وارد ایران 

می شوند، آسیب می زند.

 این آســیب در مســایل اقتصادی 
چطور نمایان می شود؟

کارفرمایــان ایرانی ترجیــح می دهند در 
برخــورد و انتخاب بیــن کارگــر ایرانی و 
کارگر افغانســتانی از کارگر افغانســتانی 
اســتفاده کنند. چرا ایــن کار را می کنند؟ 
برای اینکه با شدت و ســختی کار بیشتر و 
دســتمزد پایین تر بدون هرگونه پوشــش 
حمایتی حقوقی و کارگری از آنها بهره کشی 
می کننــد. انــگار که آنهــا را بــه بندگی 
می گیرند. هرچند بخشی از مردم افغانستان 
در چند دهــه حضور در ایران توانســته اند 
مهارت هایی کســب کنند و خود را از کارگر 
صفر و یدی خــارج کنند، امــا نمی توانیم 
آنها را به کل مردم افغانســتان که در ایران 

مهاجرند، تعمیم دهیم.

 این افغانستانی هراسی واقعا ناشی از 
این بحران اقتصادی است که ما درگیرش 
هســتیم؟ چطور قبلا این طور نبوده 
خصوصا که موج مهاجرت گسترده آنها 

در دهه شصت را شاهد بودیم.
سوال درستی اســت، آیا جامعه ایرانی یک 
دفعه از خواب بیدار شده و متوجه شده است 
که ما چندمیلیون افغانســتانی داریم و آیا 
حضور مهاجرین افغانستانی طی چند دهه 
الان به شــکل ناگهانی افزایش پیدا کرده؟ 
پاسخ اینها منفی اســت. یعنی ما یک دفعه 
با مهاجرین افغانی مواجه نشده ایم، ما ۳ یا ۴ 
دهه هست که با افغانی ها با همین وضعیت 
روبه رو هســتیم. تنش هایی بــوده و اوج و 
فرودهایی داشــته و الان هم اتفاق خاصی 

در این زمان نیفتاده که مــا بگوییم بحرانی 
در افغانستان ایجاد شده و افغانستانی ها به 

شکل خیلی شدیدتری به ایران می آیند.

  پس چه کسانی دارند این موضوع را 
پررنگ می کنند؟

مســئله این اســت که دو گــروه دارد از این 
موضــوع اســتفاده و بهره برداری سیاســی 
می کند. گروهی کــه می خواهد بحران های 
ناشــی از ناتوانی دولت در تحقق وعده های 
خودشان را به جایی ســوق دهند و به هدفی 
که سهل الوصول اســت، برســانند و اینجا 
این هدف مهاجرین افغانســتانی هستند تا 
مردم به آنهــا توجه نکننــد.دوم، گروه های 
ملی گرایی یا شوونیســت برانداز هســتند. 
ملی گراهــا یا شوونیســت ها آمده اند با طرح 
موضوع مهاجرین افغان و افغانستانی هراسی، 
آن ایده های ملی گرایانــه را در عامه مردم در 
مقابل اسلام سیاسی حاکم تقویت کنند. در 
واقع ما بعد از اعتراضات سال گذشته دیدیم 
کــه آن طرحی کــه اپوزیســیون برانداز در 
مقابل جمهوری اســلامی طرح کردند دید 
ملی گرایی بــود. در واقع همــواره گروه های 
افراطی قرار دارند و آنها هســتند که در آتش 

این افغانستانی هراسی می دمند.

 ما یعنی جامعه و مردم چطور؟ نقش 
ما کجاست؟ آیا ما ایرانی ها نژادپرست 

هستیم؟
ببینید فیلم »باشــو پرنــده کوچک« یک 
فیلمی بود که در دهه ۶۰ ســاخته شد. در 
این فیلم رگه هایی از نژادپرســتی ایرانی ها 
نمایــش داده می شــود. ما ایــن رگه های 
نــژاد پرســتی را در جاهای دیگــر مثلا در 
ادبیات خودمــان نیز می توانیــم ردش را 
بگیریم. ولــی این به معنای آن نیســت که 
ما ایرانی ها مثلا از آلمانی ها یا کشــورهای 
دیگر نژادپرست تریم یا کمتر نژادپرستیم. 
نژادپرســتی در ایرانی ها هم تــا حدودی 
وجود دارد و در این شوونیســتی و تحریک 

قومیت هــای دیگــر یــا عرب ســتیزی و 
افغانی ســتیزی و مواردی از این قبیل خود 

را نشان می دهد.

  آقای دکتر ما با دودســته و دو گروه 
از مهاجرین روبرو هستیم؛ مهاجران 
قانونی و غیرقانونی، نســل قدیمی 
مهاجران افغانســتانی که به شــکل 
قانونی هم در کشور زندگی  می کنند، 
در این موج افغان ســتیزی آســیب 

می بییند، ارزیابی شما چیست؟
ببینید مســئله جذب مهاجران در فرهنگ 
کشــورهای مقصد، موضوع مهمی اســت. 
می بیند که در فرانســه هم همین مشــکل 
وجــود دارد، در کشــورهای اروپایــی هم 
هســت. متفکرین آنجــا بارها نســبت به 
این موضوع ابــراز نگرانــی کرده اند. ما هم 
نتوانســته ایم مهاجریــن را در فرهنــگ 

خودمان جذب کنیم و آنها را حل کنیم.
ما در ۴ دهه اخیر بــرای ورود مردم مهاجرین 
افغانستان هیچ چهارچوب مدون و مشخصی 
نداشــته ایم، یعنی درســت اســت که آن 
افغانستانی مهاجر، قانونی وارد شده است، اما 
آیا شــما هیچ برنامه ای، اقدام عملی ای که از 
سوی نهادهای مدنی و حکومتی برای جذب 
این مهاجران در فرهنگ ایرانی صورت گرفته 
باشد، مشاهده کرده اید؟ حتی این مهاجران 
برای درس خواندن در ایران ســال ها مشکل 
داشتند الان هم خیلی راحت نیستند. همین 
الان اگر در مدرسه و کلاسی یک دانش آموز 
افغانســتانی بخواهد در کنار یک دانش آموز 
ایرانی درس بخوانــد، خانواده ایرانی واکنش 

نشان خواهد داد. یعنی او را نمی پذیرد.

 درخصــوص این موارد چه کســی 
مقصر اســت؟ مردم یــا دولت ها و 

حاکمیت؟
مســئول اصلی در این موضوع در همه جای 
دنیا حاکمیت اســت. حاکمیت است که باید 
قبل از پذیــرش مهاجرین یــک فرآیندی را 
تدوین و طراحی کند. مثلا ببیند که کشــور 
مبدا چــه میزان نیــاز به نیــروی کار دارد با 
چــه تخصص هایی، بر اســاس آن مهاجرین 
را جذب کنــد. مهاجرینی کــه براثر بلایای 
طبیعــی و جنگ هــا بــه کشــوری هجوم 
می آورند، بلافاصله وارد شــهرها نمی شوند، 
بلکه در کمپ هایــی نگهداری می شــوند، 
بعدها باید برایشــان چاره اندیشی می شود.
در ایران در این ۴ دهه اخیــر برای مهاجرین 
افغانســتانی دولت چنین کارهایی را انجام 
داده اســت؟ آیا جــذب پذیرش بر اســاس 
نیازهای اقتصادی ایران بوده اســت؟ مثلا در 
فلان رشته اقتصادی و صنعتی نیروی مهاجر 
نداشتیم یا نیروی کارگر یدی ساده نداشتیم 
و آنها را جذب کردیم؟ خیر هیچکدام از اینها 
رخ نداده است. بنابراین وقتی جامعه واکنش 
نشــان می دهد بخشــی از آن پیش زمینه ها 
وجــود دارد،  یعنــی اینکه ما انگشــت اتهام 
را ســریع به ســمت مردم بگیریم و از مردم 

بخواهیم که با مدارا رفتار کنند، اشتباه است.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

درمان کودکان زیر هفت سال در بیمارستان های دولتی رایگان شد
خریدار   وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: درمان ســرپایی و بستری 
کودکان زیر هفت سال در بیمارستان های 

دولتی رایگان شد.
به گزارش وزارت بهداشت، بهرام عین اللهی 
به مناسبت هفته کودک در حاشیه بازدید از 
بیمارستان کودکان مفید در تهران، افزود: 
طرح رایگان شدن درمان سرپایی و بستری 
کودکان زیر هفت سال در تمام بیمارستان 

های دولتی اجرایی می شود.
وی بــا بیان اینکــه پیشــگیری از بیماری 
کودکان و درمــان آنها از اهمیــت ویژه ای 
برخوردار اســت، اظهار داشــت: این طرح 
به دلیل آنکه در جهت ســلامت کودکان به 
عنوان آینده سازان کشــور است، به اجرای 
بهتر قانون جوانی جمعیــت کمک خواهد 
کرد و یکــی از اهداف عمده طرح ســلامت 
خانواده نیز که در ۹۳ شهر در حال اجراست، 

پیشگیری از بیماری کودکان است.
وزیر بهداشــت با بیان این کــه طرح تغذیه 
کــودکان دانش آموز با شــیر در دو وعده از 
امســال در مدارس اجرایی می شود، افزود: 

با همکاری آموزش و پــرورش طرح همیار 
سلامت را نیز از امســال آغاز کردیم. به این 
ترتیب که دانش آموز بــه صورت داوطلبانه 
توسط شــبکه بهداشــت منطقه اش تحت 
آموزش قرار می گیرد تا در ارتقای بهداشت 
مدرســه و خانواده نقش آفرینــی کند. این 
طرح همچنین کمکی به مربیان بهداشــت 

مدارس خواهد بود.
عین اللهی تعداد تخت های بیمارســتانی 
کــودکان در کشــور را ۱۵ هــزار تخــت 
برآورد کرد که از این تعــداد ۱۱ هزار تخت 
آموزشی اســت.وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی ادامه داد: پنج هزار تخت 
بیمارستانی کودکان نیز ویژه است و در کل 
۲۰ هزار تخت بیمارســتانی برای کودکان 

داریم.
به گفته وزیر بهداشــت گفت: گســترش 
بخش های بهداشــتی، درمانی مخصوص 
کودکان از برنامه های مهم وزارت بهداشت 

است.
عین اللهی با اشاره به اینکه درمان کودکان 
اقدام پایه ای است، افزود: با توجه به افزایش 

امید به زندگی در افراد جامعه، توجه ویژه به 
سلامت کودکان اهمیت خاصی دارد.

وی با بیان این که طبابت در رشــته اطفال 
از رشــته های پایه و مهم است، تصریح کرد: 
بیمارستان مفید با داشتن تمام رشته های 
تخصصی و فوق تخصصی مربوط به کودکان 
و انجام تمام اعمال جراحی و ارتوپدی آنان، 

یک بیمارستان مرجع محسوب می شود.
وزیر بهداشت کاهش چشمگیر مرگ و میر 
کودکان را پس از انقلاب اسلامی مورد اشاره 
قرار داد و گفت: بیمارســتان مفید پذیرای 
کودکان از تمام کشور است و همپایه مراکز 

معتبر جهانی خدمت ارائه می دهد.
عین اللهی اضافــه کرد: با انجــام اقدامات 
بزرگــی همچــون گســترش پوشــش 
واکسیناســیون اطفال در کشور، کودکان 
در برابر بیماری های واگیر و غیرواگیر نظیر 
فلج اطفال، سل، مالاریا، وبا و سایر بیماری 

ها مصون شده اند.
وی افزود: مردم باید با انتخاب سبک زندگی 
ســالم و کاهش مصرف غذاهای پرکالری، 
پرنمک و فســت فــود از چاقــی کودکان 

جلوگیری کنند تا از ابتلا بــه بیماری های 
فرزندان شان در آینده پیشگیری شود.

وزیر بهداشت در بخش دیگری از سخنانش 
به افزایش تخت های PICU برای کودکان 
در دوران همــه گیری کرونا اشــاره کرد و 
گفت: در دولت ســیزدهم این تخت ها به دو 
برابر افزایش یافت و در حال حاضر نیز بیش 

از ۴ هزار تخت فعال NICU در کشور داریم.
عین اللهــی تاکید کــرد: همچنین تقویت 
رشته های تخصصی و فوق تخصصی اطفال 
از نکات مهم مورد توجه وزارت بهداشــت 
اســت و افزایش تعرفه تخصصی پزشــکان 
اطفال نیز اقدام دیگری اســت که امسال در 

جهت حمایت از این متخصصان انجام شد.

 رئیس سازمان هواشناسی کشــور گفت: طوفان های 
گرمســیری از مهمترین مخاطرات جوی است که به 
ســبب تغییرات اقلیمی وقوع آن روند رو به افزایشــی 
در دنیا داشته اســت. نخســتین همایش بین المللی 
توفان های گرمســیری اقیانــوس هنــد همزمان با 
پنجاهمین سالگرد تشکیل پنل توفان های گرمسیری 

سازمان جهانی هواشناســی در پژوهشگاه هواشناسی 
و علوم جو کشــور آغاز به کار کرد.این همایش با حضور 
شماری از مســوولان داخلی و خارجی و پژوهشگران 
حوزه هواشناســی با همکاری ســازمان هواشناسی 
کشور، پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو و سازمان 
جهانی هواشناسی برگزار شده است.»سحر تاج بخش 

مســلمان« رییس ســازمان هواشناســی در حاشیه 
برگزاری ایــن همایش اظهار داشــت: منطقه دریایی 
اقیانوس هنــد نیز از ایــن موضوع مســتثنی نبوده و 
شــاهد روند رو به افزایش وقوع این طوفان های حاره 
ای بوده است.وی افزود: طوفان های گرمسیری به طور 
عمده در مناطق حاره ای اقیانــوس ها اتفاق می افتند 

و اهمیت آن بیشــتر به دلیل مخاطراتی است که برای 
فعالیت های دریایی و مناطق ســاحلی به همراه دارد. 
این نخستین همایش بین المللی طوفان های حاره ای 
اقیانوس هند است که به وسیله ســازمان هواشناسی 
ایران و پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو کشــور با 

همراهی سازمان جهانی هواشناسی برگزار می شود.

هوا

تغییر اقلیم سبب افزایش وقوع طوفان های گرمسیری شده است
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خ نمایش های خانگی بردارید! چوب را از لای چر
امیر نیک رویان گاهی و یا بهتر است بگوییم اکثر اوقات در تنگنا قرار 

گرفتن برخی موقعیت ها بهترین گزینه راه خروج از بن بست هاست.
در سال های اخیر متاسفانه عملکرد صدا و سیمای کشورمان رفته رفته 
رو به افول رفته تا جایی که میتوان به جرات ادعــا کرد دیگر این روزها 
جذابیتی برای مخاطب ندارد و تنها گروهی اندکی که اغلب افراد مسن 
جامعه را تشــکیل می دهند همچنان بیینده رسانه ملی کشور هستند 
و از آنجایی که عزم و ارده ای نیز برای جبران وجود نداشته، سریال ها و 
فیلم های پخش شده دیگر مانند گذشته طرفداران پر و پا قرصی ندارد 
و این نکته قابل کتمان نیســت و کاملا محســوس در خانواده ها دیده 
می شود بنابراین در گام نخست باید پذیرفت که این اتفاق افتاده و اصل 

ماجرا را نمیتوان نادیده انگاشت!
از ســوی دیگر زمان رد و بدل کردن فیلم های وی اچ اس و سپس دی 
وی دی و ...هم به صورت پنهان کردن در زیر پیراهن و یواشکی گذشته 
و بازار کاری برای کرایه دهندگان و فروشــندگان فیلم ها در چمدان و 
کیف ها و یا ارائه مســتقیم به درب منازل و ...دیگر وجود نداردو مرسوم 

نیست. 
از سوی دیگر نصب پوســتر فیلم ها و فروش دی وی دی های خانگی 
هم از طریق سوپر مارکت های ســر کوی و برزن به سرعت زمان خود 
را ســپری کرده و امروز بازار جدیدی از فیلم و ســریال و ســرگرمی 
در قامت پلت فرم های نمایــش خانگی پا به عرصه گذاشــته اند که 
هم خلاء تمام این ســال های صدا و سیما را پوشــش می دهد و هم با 
تکیه بر بســتر اینترنت در دســترس لحظه ای مخاطبین این دست 
ســرگرمی قرار دارد و دیگر در بر پاشــنه فناوری هــای قدیمی تر 

نمیچرخد. 
در دنیایی که نگاه و حرکتش با سرعت روزافزون رو به جلو میرود و هر 
روز در هر عرصه جای کوچکترین تعللی خســارت محسوب می شود 
نمی توان اصرار بر استفاده از داشته های ســنتی داشت و به پیشرفت 
هم تراز بــا تکنولوژی جدید به چشــم هوویی بــرای فرهنگ و تمدن 

نگریست!
این روزها با بالاگرفتن تب استقبال مخاطبین از سریال ها و فیلم های 
نمایش خانگی عده ای به صرافــت افتادند تا با ان قلــت های تکراری 
ناکارآمد نقش ترمزی برای متوقف کردن پیشــرفت جامعه شوند و به 
بهانه حمایت از سیاست های حاکمیتی، چوب لای چرخ پلت فرم هایی 
بگذارند که بی تردید تنها از زاویه کارآفرینی و اشــتغال زایی دست کم 
می تواند بســیار جلوتر از مشــاغل دیگری حرکت کند که البته الویت 

جامعه نیستند!
با کسب وخامت اقتصادی ســینما حتما ماجرای معیشت هنرمندان و 
بازیگران و گردانندگان بدون حضور این پلــت فرم ها به صورت فاجعه 
آمیز، باری میشــد بر دوش حاکمیت و دولتی ها! پلت فرم های حاضر 
رقیبان بلامنازع ســریال های ترکیه ای در شــبکه هــای ماهواره ای 
هســتند که چه بســا اکثر آن ها با واقعیت جامعه ایــران فاصله دارد و 
بهیچوجه نمیتواند الگوی مناســبی برای ارائه مدل و سبک زندگی به 

خانواده های ایرانی خصوصا جوانان باشد.
 امروزه پلت فرم های مذکور توانســته اند مخاطبان بسیاری را نه تنها 
در ایران بلکه به لحاظ در دســترس بودن در تمام دنیا به خود جذب 
وجلب کند و علاوه بر بازارســازی و رونق اقتصادی حداقل ۶تا۷ هزار 
نفر شــاغل در این حرفه، ترویج فرهنگ ایرانی و ســبک زندگی مورد 
علاقه مردم را هدف قــرار بگیرند حال آنکه هرچــه این فرهنگ غنی 
تر و زیرپوســتی تر به مخاطب القا شــود قطعا تاثیرگذاری بیشتری 

خواهد داشت.
واما نهادهای نظارتی بــر این پلت فرم ها از جمله ســاترا میتواند نقش 
تسریع کننده امور در این رسانه ها را بازی کرده و مشوقی برای تولیدات 
با کیفیت تر و بیشــتر این محصولات باشــد نه آنکه بــه بهانه نظارت، 
مانع تراشــی هایی متعدد صورت گیرد که )خدای ناکرده( ریشــه در 

اختلافات صدا و سیما و بخش خصوصی دارند.
بدون تردید نظارت یک رســانه ملی انحصــاری و حاکمیتی بر رقبای 
خود در جذب مخاطب چندان معقول به نظر نمیرسد چرا که خود این 
نهاد نظارتی داعیه انحصار شــکنی دارد و به منحصر بودن پلت فرم ها 
نقد جدی دارد! در حالیکه بر اساس مجوزهای صادره خود ساترا تعداد 
سازندگان و تولیدکنندگان فیلم و ســرگرمی در پلت فرم های نمایش 
خانگی به مراتب چندین برابر آن هایی اســت که هــم اکنون در حال 
فعالیت در این مارکت هســتند! بنابراین فضا برای رقابتی کردن هرچه 
بیشــتر تولیدات باز اســت و مخاطب در انتخاب آنچه میخواهد ببیند 

مخیر است.
فارغ از نام پلت فرم میتواند آنچه را مد نظر دارد و برای خود میپســندد 
انتخاب کند از درام و اکشــن گرفته تا کمدی و انیمیشــن. لذا توصیه 
میشود از فرصت پیش رو استفاده شــود و حاکمیت در این بستر علاوه 
بر احترام به اشتغالزایی و کارآفرینی زمینه های لازم رشد را برای وی او 
دی ها فراهم آورد و ســوار بر این موج پیش برود. با طراحی های متنوع 
اینروزها برای تأمین هر ســلیقه ای تولیدات فیلم و سریال ایرانی وجود 
دارد و استفاده از فرصت هاســت که میتواند میوه شیرین حاصل از دور 

جدید این نوع تولیدات فرهنگی قرار گیرد.
از سریال پرمخاطب روزهای اول وی او دی یعنی شهرزاد و سپس قهوه 

تلخ گرفته تا سریال های مبتنی بر داستان های ایران در تاریخ معاصر!

جایزه کره جنوبی به »سرنوشت« ایران
 مستند »سرنوشت« به کارگردانی یاسر طالبی موفق به دریافت جایزه 

بهترین کارگردانی از جشنواره جئونجو کره جنوبی شد.

به گزارش روابط عمومی فیلم، »سرنوشت«، داستان دختر نوجوانی به 
نام سحر و پدرش، رحیم است. 

داستانی از تردید، عشق و جاودانگی!
این مســتند محصول ایران، فرانســه، آلمان و نروژ اســت. جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه جئونجو رویدادی ســالانه اســت که توسط یک 

موسسه تحقیقاتی محتوای فرهنگی در کره جنوبی میزبانی می شود.
این جشنواره با معرفی فیلم های کوتاه اســتثنایی تولید شده در کره و 

سراسر جهان به تنوع فیلم و فرهنگ کمک می کند.
ششمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه جئونجو از ۲۱ تا ۲۵ سپتامبر 

۲۰۲۳ )۳۰ شهریور تا ۳ مهر( در شهر جئونجو برگزار شد.
»سرنوشــت« پیش از این جایزه اژده های نقره ای بهترین کارگردانی 
مستند شصت و ســومین دوره جشــنواره کراکو لهســتان، بهترین 
 Let’s کارگردانی مستند جشنواره مســتند داکر مسکو، جایزه بخش
Include Competition جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه بنگالورو-

BISFF۲۰۲۳ و بهترین پیچینگ جشــنواره توکیو داکز ژاپن را از آن 
خود کرده بود.

دیدگاه

قاب

 »حامیم« در دور جدید کنســرت های خود، توانست 
به مانند ماه های قبل، مخاطبان بســیاری را به ســالن 

کشانده و آنها را راضی از سالن خارج کند.
حامیم در تور جدید کنســرت های خود، در ســالن 
میــلاد نمایشــگاه بین المللی بــه اجــرای برنامه 
پرداخــت؛ اجرایی که تمام بلیت های ۴ ســانس آن، 
به مانند قبــل خیلی زود بــه فروش رفت تا نشــان 
دهد ایــن خواننده جــوان، همچنان جــزو معدود 
خوانندگانی اســت که تمام بلیت هــای او این چنین 

به فروش می رود.
یکی از دلایلی که سبب می شود تا مخاطبان، همواره از 
کنسرت های حامیم، استقبال کنند، تغییر هوشمندانه 
مهندســی اجراســت. به این ترتیب، مخاطبی که در 

طول یک ماه، ۲ بار به کنســرت این خواننده 
بــرود، متوجه تفــاوت در ترتیــب اجراها و 
حتی انتخــاب آهنگ ها می شــود؛ این مهم 
اکنون به یکی از پاشــنه آشیل های بسیاری 
از خوانندگان پاپ ما تبدیل شــده اســت و 
آن هــواداری که حتی در طول ســال، ۲ بار 
به کنســرت آن خواننده بــرود، می بیند که 

هیچ تفاوت ولو حداقلی میان آن ۲ اجرایی که بافاصله 
دیده، وجود ندارد. این اتفاق در کنســرت های حامیم 
دیده نمی شــود و این، بــرگ برنده ای اســت که این 

خواننده جوان، از آن برخوردار است.
مــورد مهم دیگــر بــه ارتبــاط نزدیــک و صمیمی 
برمی گردد که این خواننده حین اجرا با مخاطبان خود 

برقرار می کند. حامیم مدام با مخاطبان خود 
صحبت می کند؛ شــوخی های جالبی دارد 
که مخاطبانش را به شــعف می آورد و سبب 

می شود تا ریتم اجرا نیفتد. 
این موارد کمک بسیاری می کند تا این اجرا، 
به خاطره ای خوب برای مخاطبانش تبدیل 
شود و آنها تبلیغات خوبی از این مدل اجراها 

در شبکه های اجتماعی بازتاب دهند.
یکی از صحبت هایی که حامیم در کنســرت اخیر خود 
به آن اشاره کرد این بود که گفت: من امشب که در این 
نقطه ایســتادم، مدیون خداوند هستم و هر چه دارم از 
خدا دارم پس به افتخار خدا دست بزنید که هوای تمام 
بنده هایش را دارد. این صحبت های انگیزشی حامیم با 

استقبال خوبی از سوی مخاطبان مواجه شد.
در همین اجــرا، بســیاری از ترانه هــای حامیم با 
درخواســت دوباره... دوباره مخاطبان مواجه شــد 
و این مهم نشــان می دهد که بســیاری از ترانه های 
این خواننــده، با اقبال خوب مخاطبان همراه شــده 
است چرا که در بســیاری از اجراها، یک تا دو قطعه 
خواننــدگان مــورد تقاضــای دوباره خوانــی قرار 
می گیرد اما ایــن اتفاق بــرای حامیــم، از دو ترانه 

متجاوز بود.
حامیم کــه از نخســتین اجــرای خود با اســتقبال 
مخاطبان مواجه بوده، با این مــدل فعالیت، همچنان 
روی دور اســتقبال قــرار گرفته و کنســرت هایش با 

حداکثر گنجایش برگزار می شود.

 رایزنی فرهنگی جمهوری اســلامی ایران در مالزی با 
همکاری صندوق اعتباری هنر رویدادهای ارزشــمند 
فرهنگی، هنری و نشســت های بین المللی ادبی مولانا 
را در پهنه جنوب شــرق آســیا برگــزار خواهند کرد. 
ســید مجید پوراحمدی مدیرعامل صندوق اعتباری 
هنر، حبیب رضــا ارزانی، رایــزن فرهنگی جمهوری 
اســلامی ایران در مالزی و ســعید توکل عضو هیئت 
مدیره صندوق اعتباری هنر در ســفر پنج روزه خود به 
این کشور، با »بک صحرایی« جانشین سفیر جمهوری 

اسلامی ایران در مالزی دیدار و گفت و گو کردند.
در این دیدار بر گســترش مناســبات فرهنگی هنری 
بین دو کشــور، معرفی فعالان برجســته و ناشناخته 
عرصه هنر در ایران و مالزی با ترسیم افق های روشنی 

از همکاری هــای مشــترک در زمینه های 
توانمندی های علمــی، فرهنگی و هنری و 
نیروی انسانی و پویایی حوزه اقتصاد فرهنگ 

و هنر ایران اسلامی تأکید شد.
 postnormal times بازدید از نمایشــگاه
»زمان های پساعادی«، یکی دیگر از برنامه 
هــای هیئت اعزامی کشــورمان به کشــور 

مالزی بود.
این نمایشــگاه فاخــر که با حضــور »انــور ابراهیم« 
نخســت وزیر مالزی در کوالالامپور به افتتاح رسیده 
اســت، مجموعه ای از آثار فاخر و ارزشمند هنرمندان 
مالزیایــی را در معرض دیــد عموم قرار داده اســت 
که برگرفتــه از افکار و ایده های هنری پســاطبیعی با 

محوریت موضوعاتی همچــون رویدادهای 
آینده دنیا، جنایات و ســتم های قدرت های 
جهانی، هوش مصنوعی، محیط زیســت و... 
است.دیدار و گفت و گو با برخی از هنرمندان 
فرهیخته و نام آشــنای مالــزی و توافق بر 
برگزاری چنین نمایشگاه ها و نشست هایی 
در حوزه های مختلف در ایران و کشــورهای 
جنوب شرق آسیا، برگزاری شب شــعر و رویداد ادبی 
مولانا با همکاری رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی و 
صندوق اعتباری هنر از موارد بســیار مهم مطرح شده 
در حاشیه بازدید از این نمایشــگاه بود.سومین روز از 
سفر هیئت اعزامی کشــورمان، نیز با نشست صمیمی 
اســاتید ایرانی و اصحاب فرهنگ و هنر مقیم مالزی و 

تبادل نظر در خصوص دغدغه هــا و برنامه های حضور 
موثر فرهنگی ایران در مالزی و جنوب شــرقی آســیا 

مقارن شد.
در این نشســت ۴ ساعته که روز یکشــنبه ۱۶ مهرماه 
برگزار شــد، تقویت و رونق اقتصــاد فرهنگ و هنر در 
ســطوح ملی و بین المللی، به عنوان فصل جدیدی از 
مشــارکت های فرهنگی، هنــری ایــران و مالزی در 
دســتور کار قرار گرفــت.در این نشســت صمیمی و 
دوستانه حبیب رضا رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی 
ایران ضمن پاسداشــت جایگاه هنر، گفت: حضور این 
هنرمندان در کشــور مالزی فرصت و گوهر گرانبهایی 
برای معرفی فرهنگ و هنر ایران اســلامی است و قطعا 

این جایگاه بیش از پیش تقویت خواهد شد.

چهره

فرهنگ

خریدار   عضو هیئت انتخــاب فیلم های 
داســتانی چهلمین جشــنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران با اشــاره بــه تنوع ژانر در 
دومین دوره پیاپی گفت: امســال در میان 
آثار راه یافته به جشــنواره، فیلم های متعلق 

به استان ها سهم بسیار بالایی داشتند.
امیر پذیرفته دربــاره ارزیابی خــود از آثار 
داســتانی متقاضــی حضــور در چهلمین 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران 
اظهارداشــت: فیلم هایی کــه در این مدت 
ارزیابی کردیم، تعدادشــان بسیار زیاد بود، 
وقتی در هیئت انتخاب دربــاره آرای اولیه 
بحث می کردیم تا به اجماع برسیم، کارمان 
برای انتخاب ســخت و نگرانی مان بالا بود 
چون نمی خواســتیم در حق کسی اجحاف 
شود. ســایر اعضای هیئت انتخاب هم این 

حساسیت را داشتند.
وی گفــت: هر کارگــردان و تهیه کننده ای 
برای ساخت فیلم هزینه می کند و مهمتر از 
هزینه، وقت و انرژی ای است که می گذارد. 
پس به ایــن فکر می کردیم کــه انتخاب ها 
بحق باشــد و خدای نکرده حقی از کســی 
ضایع نشــود؛ ایــن مهمتریــن ملاحظه و 
سخت ترین قسمت کار ما در هیئت انتخاب 
بود به نحوی که چند روز نفس گیر را پشت 
ســر گذاشــتیم.پذیرفته افزود: در هیئت 
انتخــاب، مهمتریــن دغدغه مــا انتخاب 
بهترین هــا بود، ضمــن اینکــه در مرحله 
انتخاب، نامی از کارگــردان، تهیه کننده و 

شهر تولیدکننده اثر را نداشتیم.
عضو هیئت انتخاب آثار داستانی چهلمین 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران بیان 
کرد: امسال برای دومین دوره  تمرکز اصلی 

جشــنواره بر تنوع ژانر اســت، این اتفاق به 
طرز ملموسی در جشنواره در حال رخ دادن 

است.
وی اظهارداشــت: در ترکیب آثار متقاضی 
شــاهد آثاری در ژانرهای فانتزی، رازآلود، 
وحشــت، کمدی و دیگر ژانرهــا بودیم. در 
سال های گذشته کمتر شاهد چنین تنوعی 
بودیم، سال گذشــته این تنوع در اکران ها 
وجود داشــت و ترکیب آثار خســته کننده 
نبود. امســال هم همین روال وجود دارد و 
حتی می توان گفت درصد این تنوع در آثار 

بالاتر هم رفته است.
پذیرفتــه گفت: یکی دیگر از نــکات درباره 

ترکیب آثار، ســهم قابل ملاحظه فیلم های 
شهرســتانی بود. به هر دلیلی ایــن اتفاق 
پیش تر رخ نمــی داد. یکی از دلایل شــاید 
تمرکز تجهیزات در مرکز بــود و نمی توان 

این موارد را کتمان کرد.
عضو هیئت انتخاب آثار داستانی چهلمین 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران 
افزود: امسال در میان فیلم های راه یافته به 
جشنواره هم، فیلم های متعلق به استان ها 
سهم بسیار بالایی داشتند حتی از  مناطقی 
که پیش تر فیلمی از آنها نداشتیم هم آثاری 

متقاضی حضور در جشنواره بودند.
پذیرفتــه تأکید کرد: اینگونــه هم نبود که 

تعمدی در پذیرش بیشــتر فیلم های دیگر 
استان ها داشته باشــیم. در فرآیند انتخاب، 
در جریان محل تولید آثار و تهیه کننده آنها 
نبودیم. در انتها که فهرســت آثار پذیرفته 
مشــخص شــد، دیدیم ســهم فیلم های 

شهرستان ها چقدر بالاست.
این کارگــردان ســینمای کوتــاه درباره 
کیفیــت آثار داســتانی جشــنواره چهلم 
گفت: در مرحله داوری خیلی از فیلم هایی 
که دیدیم از نظر اســتانداردهای سینمایی 
قابل توجه بودند اما از نظر محتوایی، خیلی 
از آثار همچنان مشــکل داشــتند. شــاید 
حتی بتوانم بگویم برخــی از فیلم ها به نظر 

عجولانه تولید شده بودند. از نظر فنی خیلی 
از کارگردانان کارشــان را به درستی انجام 
داده بودند اما در محتــوا وقت کافی صرف 
نکرده بودند.وی در پاسخ به اینکه آیا فیلمی 
در میان آثار متقاضی وجود داشــت که او را 
شــگفت زده کند؟ بیان کرد: بله. طبیعتا در 
این مرحله نمی توانیم به آثار اشــاره کنیم 
اما آثــاری بودند کــه واقعا آنها را دوســت 
داشتم. یکی از این آثار حتی به  قدری برایم 
تأثیرگذار بود که فکر می کنم تا سال ها تأثیر 
تماشای آن در ذهنم بماند. فکر می کنم این 
فیلم ها جزو فیلم های مهم جشنواره امسال 

هم باشند.
عضو هیئت انتخاب آثار داستانی چهلمین 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران 
به فیلمســازان جوان توصیه کــرد: پایه و 
اســاس یک فیلم، فیلمنامه است، این نکته 
بســیار مهم اســت. وقتــی فیلمنامه قوی 
باشــد، می تواند خیلی از ایرادات و نواقص 
بخش های دیگر را هم بپوشاند. در مواجهه 
با فیلمنامه درســت، مخاطب خواه ناخواه 
برخــی ایــرادات را نادیده می گیــرد. اگر 
فیلمســازان در زمینــه فیلمنامــه دقت 
بالاتری داشــته باشند، قطعا شــاهد اتفاقا 

بهتری هم خواهیم بود.
چهلمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران به دبیری مهدی آذرپندار ۲۷ مهر تا 
دوم آبان ماه امسال برگزار خواهد شد. بیژن 
میرباقری، هاتف علیمردانــی، محمدرضا 
شفاه، مریم بحرالعلومی، امیر بوالی، یوسف 
منصــوری و امیر پذیرفتــه، اعضای هیئت 
انتخاب بخش آثار داســتانی ایــن دوره از 

جشنواره هستند.

خدا حامی حامیم

دیپلماسی فرهنگی ایران و مالزی تقویت می شود

سینمای کیارستمی از نوع رئالیزم شاعرانه است
خریدار   نویســنده و کارگردان ســینما 
با اشــاره بــه نظریه های ســینمایی گفت: 
سینمای زنده یاد عباس کیارستمی رئالیزم 
شــاعرانه اســت و در فیلم »خانه دوســت 

کجاست« نوعی شاعرانگی وجود دارد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی مــوزه 
ســینما،کارگاه »زیبایی شناســی تصویر 
سینمایی« با حضور رهبر قنبری نویسنده 

و کارگردان  در موزه سینما برگزار شد.
قنبری در ابتدای ایــن کارگاه با مروری بر 
نظریه های سینمایی اظهارداشت: از همان 
ابتــدا ســینمای فرم گرا به وجــود آمد که 
نمونه آن آثار افرادی مانند آیزن اشــتاین و 
فیلم هایی مانند »ایــوان مخوف« بود که در 
مقابل آن فیلم هایی مانند »باغبان آبپاشی 
شده« ســاخته شــد. به نوعی ســینمای 
داستان سرا در کنار ســینمای مستند محو 
بود که اصطلاحــا به آن ســینمای فرمال 
می گویند و در مقابل آن ســینمای واقع گرا 

شکل گرفت.
وی بــا بیــان اینکه ســینمای فرمــال در 
دوره ای رواج پیــدا کــرد و تاثیــر خود را 
گذاشــت، افزود: به دنبال این سینما نوعی 
سینمای اکسپریونیســم نیز پدید آمد که 
فیلم هایی مانند »مطــب دکتر کالیگاری« 

و »فرانکشــتاین« از دل همین فرمالیسم 
ایجاد شد. این مباحث مبانی عقلی و نظری 

دارد که حتما باید مطالعه کنید.
قنبری افــزود: جنــس ســینمای فرمال 
مبتنی بر عقاید مارکسیستی و کمونیستی 
دیالکتیکی است که منبعث از نظریه هگل 
آلمانی است و نظریه »تز، آنتی تز و سنتز« را 
در پی دارد. یعنی هر پدیده ای در درون خود 
به عنوان یک نظریه اســت و در درون خود 
ضدنظریه را می پروراند. آیزن اشتاین بر این 
مبنا نظریه مولف خود یعنی تدوین و مونتاژ 
را بنیان می گذارد.این کارگردان بیان کرد: 
از نظر آیزن اشــتاین، تدوینگر و فیلمســاز 
هوشمند آن است که از کمترین زمان برای 
نمایش تصاویر بیشتر اســتفاده کند. آنچه 
مســلم اســت نظریه هگل قدمت تاریخی 
و فلســفی دارد و نظریه مقابــل آن نظریه 
واقع گرا اســت که معتقد است باید واقعیت 
محض را پیــش روی مخاطــب بگذاریم تا 

خود مخاطب انتخاب کند چه ببیند.
وی با بیان اینکه نظریــه واقع گرا در حالت 
پیشــرفته بــه نئورئالیســم ایتالیایــی با 
فیلم هایی مانند »دزد دوچرخه« می رسد، 
اظهارداشــت: در این نوع سینما پلان های 
عریض و طویل می بینید و فیلم های »شهر 

بی دفاع« و »همشهری کین« نیز از این نوع 
سینما هســتند که در آنها همه پلان ها باز 
است. برخلاف ســینمای آیزن اشتاین که 
در تقابل با ســینمای سیاســی، اجتماعی 
و فرهنگی با ســینمای روس است. نظریه 

آیزن اشتاین نظریه دیکتاتورمابانه است.
در فیلم »خانه دوســت کجاســت« نوعی 
شــاعرانگی وجود دارد که همزمــان با آن 
به واقعیت زیســت آن کودک در روستا به 

مسائل تاریخی و باستانی نیز می پردازد
قنبری گفت: نظریه واقع گرا معتقد اســت 
که ســینما به خودی خود وجود ندارد زیرا 
سینما از شیئی تهی است و آنچه می بینیم 
تصویر ذهنی ماست. ســینما به عنوان ابزار 

اهمیتی ندارد و مهم این است تصویر ذهنی 
ما درســت و واقعی و آنگونه که وجود دارد 
منتقل شــود و واقعیت درونی مــا را بیرون 
نشان دهد. بر این اســاس می توانید تصور 
کنید وظیفــه ســینما چیســت و چقدر 

سنگین است.
ایــن نویســنده و کارگردان با بیــان اینکه 
نظریه واقع گرایانه شــکل های مختلفی به 
خود می گیرد، افزود: نظریه واقع گرایانه در 
ایتالیا به نئورئالیسم ایتالیایی و نئورئالیسم 
پوئتیکال می رسد که در ایران از آن به عنوان 
رئالیزم شــاعرانه تعبیر می شود و سینمای 
زنده یاد عباس کیارســتمی از همین دست 
اســت. در فیلم »خانه دوســت کجاست« 
نوعی شــاعرانگی وجود دارد که همزمان با 
آن به واقعیت زیســت آن کودک در روستا 

به مسائل تاریخی و باستانی نیز می پردازد.
قنبری درباره فیلم »در یک بــازار ایرانی« 
و تجربیات خود در ســاخت این فیلم گفت: 
تمــام عناصر اصلــی فیلم توســط خودم 
ساخته شــد و نتیجه آن رئالیتی شد که در 
نظر داشتم. شــما به عنوان علاقه مندان به 
فیلمسازی باید با توجه به نوع فیلم، لنزها را 
به درستی به کار بگیرید. لنزهایی که در این 
فیلم به کار بردیم لنز نرمال و معمولی است؛ 

لنز، بازیگر و نور در فیلم بسیار اهمیت دارد.
وی درباره کات زدن دوربین اظهارداشــت: 
فکر می کنید چــرا در فیلــم رئالیتی برش 
می زنیم؟ به دلیل اینکه دوربین مانند چشم 
انسان نیست که هر زمان خواستیم اطراف 
را ببینیم؛ نمای دوربین محدودیت دارد به 
همین دلیل برش می زنیــم و با تغییر زاویه 
اندازه نما را نیز تغییر می دهیم تا تحرک آن 

زیاد شود.
قنبری خطــاب بــه حاضــران در کارگاه 
»زیبایی شناســی تصویر سینمایی« گفت: 
باید توجه داشــته باشــید که ریتم بیش از 
اندازه کُنــد، حوصله مخاطب امروز را ســر 
می برد. ریتــم فیلم های من کُند اســت اما 
برای کُند بودن آن دلیــل دارم. معتقدم هر 
تصویر پیش از آنکه تصویر شــود ارکانی را 
باید بگذراند؛ ابتدا بایــد پاکیزگی در کلام 
داشــته باشــیم. راویان صحنه را انتخاب 
کنیم و راوی صادقی باشــیم.در این کارگاه 
فیلم کوتــاه »در یک بازار ایرانی« ســاخته 
رهبر قنبــری نمایش داده شــد.در بخش 
پایانی این کارگاه، قنبری به مدت ۲ ساعت 
مباحث مطرح شــده را به صورت عملی در 
محوطه باز موزه ســینما با حاضران تمرین 

و مرور کرد.



هفته هفتم لیگ بیست و سوم

بردمدعیان قبل از سکته دوباره لیگ

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      18 مهر 140۲    شماره 14۲7

میدان

خریدار  هفته هفتــم رقابتهای لیگ برتر 
در شــرایطی به پایان رســید که استقلال 
با گل به خودی بازیکن مس به ســه امتیاز 
مهم خارج از خانه رســید و پرسپولیس هم 
به خاطر اشــتباه کمک داور در نگرفتن یک 
گل پیروز شد. هفته هفتم لیگ برتر فوتبال 
ایران با برتری تیم های مدعی بالای جدول 
به پایان رسید. این در حالی است که تیم ها 
تنها بازی هفته هفتم را برگــزار کرده اند و 
بعد از این بازیکنان منتخب امیر قلعه نویی 
در اختیار تیم ملی قرار خواهند گرفت تا در 
فیفا دی پیــش رو در تورنمنت اردن حاضر 
شــده و مراحل آماده ســازی قبــل از جام 

ملت های آسیا را پشت سر بگذارد.
نتایج هفته هفتــم رقابت هــای لیگ برتر 

فوتبال به شرح زیر است:

ذوب آهن روی نوار موفقیت
دیدار تیم های شــمس آذر و ذوب آهن به 
میزبانی شــاگردان دقیقی برگزار شــد که 
ذوبی ها موفق شدند در یک دیدار در حاشیه 
نماینــده را از پیش رو ببــر دارد. با توجه به 
شــرایط جدول شــاگردان محمد ربیعی 

نتیجه خوبی را کسب کردند.

گلباران اراکی ها توسط تراکتور
در هفتــه هفتــم رقابت هــای لیــگ برتر 
شــاگردان پاکو خمز که برای رســیدن به 
تیم های بالای جدول نیاز به برد داشتند. از 
فرصت های به دســت آمده خود را به خوبی 
استفاده کردند و آلومینیوم را را در خانه گل 
باران کردنــد. تراکتوری ها بــا این پیروزی 
شرایط خوبی را در جدول رقابت های لیگ 
برتر پیدا کردند تا با وجود دو شکســت در 
دو دیدار نخســت لیگ بیست و سوم مقابل 
پرسپولیس و سپاهان باز هم بتوانند قد علم 

کنند.

پیکان بالاخره راه افتاد
تیم فوتبال پیکان در خارج از خانه دست به 
کار بزرگی زد و توانست استقلال خوزستان 
را از پیش رو بردارد. استقلالی ها که شرایط 
خوبی در جدول نداشتند چشم به پیروزی 
در این دیدار داشــتند اما نتیجــه را واگذار 
کردند. پور موسوی ســرمربی تیم فوتبال 
استقلال خوزستان با توجه به این شکست 
از سمت خود اســتعفا کرد اما مدیران این 
باشــگاه از او حمایت کردند و استعفای او را 
قبول نکردند. پور موســوی همچنین امروز 
به تمرینات اســتقلال خوزستان بازگشت. 
پیکان نیز اولین برد خود را جشــن گرفت تا 

حاشیه اطمینان بیشتری پیدا کند.

طلسم فولاد شکست
فولاد خوزســتان که با توجه بــه نتایج به 

دســت آمده در قعــر جدول حضــور دارد 
دچار حاشیه های بســیاری بود. از جدایی 
علیرضــا منصوریــان از این تیم تــا آمدن 
سرمربی اســپانیایی که حضور اولش با برد 
نخســت فولادی ها همراه بــود. فولادی ها 
اولین پیروزی خود در فصل جدید را مقابل 
شاگردان فکری به دســت آورد تا از بحران 

سنگین خارج شود.

استقلال با گل یک مسی برنده شد
تیم فوتبال اســتقلال تهران پیش از شروع 
هفتــه هفتم لیــگ برتر همچنــان درگیر 
حاشــیه ها بود تا اینکه جــواد نکونام و علی 
خطیر ترجیح دادند با یکدیگر آشتی کنند 
و اســتقلال با آرامش بیشــتری برای بازی 
با مس راهی رفســنجان شــود. آرامش در 
رختکن اســتقلال بازی منظم این تیم را با 

اســتراتژی نســبتاً دفاعی نکونام به همراه 
داشت تا اشــتباه میثم تیموری مدافع مس 
باعث به ثمر رســیدن گل به خودی و کسب 
سه امتیاز برای آبی پوشــان پایتخت شود. 
اســتقلال با این پیروزی ۱۲ امتیاز شــد تا 

همچنان رتبه دوم جدول را داشته باشد.

زرد علیه زرد
شــاگردان ژوزه مورایس در ســپاهان در 
هفته هفتم در خانه میزبــان برزیل فوتبال 
ایران بودند. آنها با توجه به تخلفات رخ داده 
که ۴ امتیاز از دســت داده بودند به شــدت 
به پیــروزی در این دیــدار نیاز داشــتند. 
ســپاهانی ها در خانــه از برتــری خــود و 
اشــتباهات دروازه بان صنعت نفت استفاده 
لازم را کردند تــا با نتیجه چهــار بر یک در 
این دیدار به برتری برسند و خود را به جمع 

مدعیان بالای لیگ برتر برسانند.

ملوان به نساجی باج نداد
نســاجی مازندران پس از حضــور در لیگ 
قهرمانــان و پذیرفتــن شکســت مقابل 
الهلال عربســتان در تهران بــه انزلی رفته 
بودند تا با یک پیروزی تلخی این شکســت 
را به فراموشی بســپارند اما شاگردان تارتار 
این اجازه را به آنها ندادنــد و با یک گل آنها 
را تا مازندران بدرقه کردند. نســاجی با این 
شکســت در رده دهم جدول باقــی ماند و 
اگر بخواهد در ادامــه لیگ جایگاه بهتری را 
داشته باشد باید مســابقات بعدی خود را با 

پیروزی پشت سر بگذارد.

سرخ ها با استرس بردند
پرسپولیس آخرین بازی هفته هفتم را مقابل 
گل گهر ســیرجان میزبانی کرد و این تیم نیز 
توانست با یک گل به سه امتیاز حساس برسد 
تا بار دیگر به صدر جدول رسیده و قامت خود 
را در بین مدعیان جام بیســت و سوم راست 
کند.بردهای اقتصادی سرخابی های پایتخت 
در حالی رقم خورد که رقیبان شهرستانی آنها 
با بردهای پرگل نشــان دادند قرار نیست به 

این زودی ها پا پس بکشند.

نتایج کلی هفته هفتم لیگ برتر:
* ملوان یک - نساجی مازندران صفر

* پرسپولیس یک - گل گهر سیرجان صفر
* ســپاهان اصفهان ۴ - صنعت نفت آبادان 

یک
* مس رفسنجان صفر - اســتقلال تهران 

یک
*هوادار صفر - فولاد خوزستان یک

* استقلال خوزستان صفر- پیکان یک
* * شمس آذر قزوین یک - ذوب آهن ۲

* آلومینیوم اراک صفر - تراکتور ۴

ناک اوت بوکس در رینگ هانگژو

مشت هایی که به صورت بوکس نشست
خریدار  عملکرد بوکس در نوزدهمین دوره بازی های 
آســیایی هانگژو زنگ خطر را برای فدراســیون به صدا 
درآورده تا برای کسب ســهمیه و حضوری مقتدرانه در 

المپیک پاریس از هم اکنون برنامه ریزی را آغاز کند.
 تیم ملی بوکس ایــران در اولین رویــدادی که با تحت 
مدیریت رئیس جدید اعزام شــد نتوانســت در بازیهای 
آسیایی به موفقیتی دســت پیدا کند و هر پنج بوکسور 
کشــورمان با شکست برابر حریفانشــان دست خالی به 

کشور برگشتند.

ترکیب تیم ملی در هانگژو
دانیال شــه بخــش در ۵۷ کیلوگرم، علــی حبیبی نژاد 
در ۶۳.۵ کیلوگرم، شــاهین موســوی در ۸۰ کیلوگرم، 
طوفان شریفی در ۹۲ کیلوگرم و ایمان رمضانپور در ۹۲+ 
کیلوگرم نمایندگان اعزامی ایران به این بازی ها بودند که 
با هدایت حسینقلی نهرودی و مربیگری همایون امیری 
برای مدال آوری و کســب ســهمیه المپیک تابستانی 
پاریس قدم به این بازیها گذاشتند در حالی که هیچ یک 

از بوکسورها حتی تا نزدیکی مدال هم پیش نرفت.

تاریخ ساز بوکس ناکام ماند
دانیال شــه بخش نماینده ۵۷ کیلوگرم تیم ملی بوکس 
در بازی های آســیایی که با کســب مدال پرحاشیه در 
رقابتهای جهانی ۲۰۲۱ حســابی خبر ســاز شد و لقب 
»تاریخ ســاز بوکس ایــران« را گرفت در مبــارزه با لی 
یوپنگ از کشور میزبان در نمایشی نه چندان قوی با رای 

قاطع پنج داور کنار حذف شد.
شــه بخش المپین المپیک توکیو که علاوه بر مدال برنز 

جهانی، در رقابتهای آســیایی دوبی ۲۰۲۱ به مدال نقره 
رســیده بود و برنز جام احمد کومــرت ۲۰۲۰ را هم در 
کارنامه خود داشت پس از شکســت ناامید کننده اش از 
کمبود اعزام و عدم حضــور در تورنمنت های مختلف از 

سوی فدراسیون گلایه کرد.

زور حبیبی نژاد به قهرمان آسیا نرسید
قرعه علی حبیبی نــژاد نماینده ۶۳.۵ کیلوگرم با ســن 
سیری از تایلند بود، قهرمان رقابتهای قهرمانی آسیا امان 
۲۰۲۲، دارنده مدال طلای بازیهای جنوب شــرق آسیا 
ویتنام ۲۰۲۱ و کامبــوج ۲۰۲۳ و قهرمان تورنمنت بین 
المللی تایلند در سال ۲۰۲۲. حبیبی نژاد علیرغم شانس 
کمی که در مقابل حریف نســبتا قدرتمند خود داشــت 
مبارزه نسبتا قابل قبولی از خود ارائه داد اما مطابق انتظار 

شکست خورد و از گردونه بازی ها حذف شد.

کاپیتان از قرعه آسان هم بهره نبرد
شــاهین موســوی نماینده ۸۰ کیلوگرم تیم ملی را شاید 
بتوان خوش شانس ترین نماینده کشورمان در این بازی ها 
دانست که البته از فرصت خوبی که برای کسب مدال داشت 
اســتفاده نکرد. کاپیتان که از فرم ایده آل خود دور بود در 
مبارزه ای آشفته و بی رمق که خود نیز به ضعف پاهایش در 
مبارزه اذعان داشــت یکی از ضعیف ترین نمایش هایش را 

ارائه کرد و خیلی زود از دور مسابقات کنار رفت.

شانس در خانه شریفی را زد
شاید کمتر کســی تصورش را هم می کرد رقابت طوفان 
شریفی بوکســور وزن ۹۲ کیلوگرم در برابر نایب قهرمان 

بازیهای آسیایی و قهرمانی آســیا ۲۰۲۲ در راند نخست 
با ســیگنال ضربه تصادفی داور وســط به هیات ژوری 
متوقف شــود و داوران کنار رای به برتری شریفی بدهند 
تا طوفان بی هیچ زحمتی راهی مرحله بعد شــود جایی 
که توگمبایف قزاق انتظارش را می کشــید بوکســوری 
که اگرچه برنز قهرمانی آســیا ۲۰۲۲ وچندین مدال در 
رقابتهای بین المللــی را در کارنامه خود داشــت اما به 
اندازه دیگر هموطنانش سرشناس نبود. شریفی که خود 
مدال برنز رقابتهای قهرمانی آســیا ۲۰۲۲ امان و مدال 
نقره جام احمــد کومرت ۲۰۲۰ را در اختیار داشــت در 
نمایشــی ضعیف در این رقابت در ۴۷ ثانیه ناک اوت شد 

تا خداحافظی تلخی با بازی های آسیایی داشته باشد.

رمضانپور از فرصت استفاده نکرد
ایمــان رمضانپورنماینــده وزن ۹۲+ کیلوگــرم هــم در 
یک بازی تــک راندی با جوتائه یونگ بــدون عنوان از کره 
جنوبی راهی مرحله بعد شــد. رمضانپور که سابقه حضور 
در رقابتهــای قهرمانــی آســیا ۲۰۱۷-۲۰۱۹ و ۲۰۲۲ 
را در کارنامــه داشــت و مدال برنــز پنجاه و هشــتمین 
دورهرقابتهای نظامیان جهان را در کارنامه داشت در پایان 
راند نخست که از سوی داور متوقف شد برنده اعلام و راهی 

دیدار بعدی شد اما به بوکسور هندی باخت و حذف شد.

 رفتار حرفه ای سرمربی و توجیه عجیب 
رئیس فدراسیون

پس از ناکامــی تیم ملی بوکــس ایران در بــازی های 
آسیایی نهرودی ســرمربی با تجربه تیم ملی که حضور 
درخشــانش در المپیــک ۲۰۱۲ لندن ماندگار اســت، 

ضمن ابراز شرمندگی، عملکرد شــاگردانش را ضعیف و 
دور از انتظار توصیف کرد. اقدامی که نشــان از حرفه ای 
گری ســرمربی تیم ملی دارد اما درست در نقطه مقابل، 
رئیس فدراســیون به جای پذیرفتــن ناکامی و عملکرد 
ضعیف بوکــس ایران، اعزام پنج بوکســور بــه بازیهای 

آسیایی را ریسک و شجاعت نامید.

فرار رو به جلوی مسئول بوکس
آنچــه همواره یکــی از دغدغــه های کاروان ورزشــی 
کشورمان بوده اعزام کیفی و نه کمی ورزشکاران به بازی 
های آســیایی بوده اســت وگرنه قاعدتا فدراسیون های 
به مراتب شــجاع تر و با دامنه ریسک پذیری وسیع تری 
برای اعزام ورزشکاران دارای شانس کم مدال به بازی ها 
وجود دارد. این فرار رو به جلو از ســوی رئیس کم تجربه 

فدراسیون بوکس قابل قبول نیست.
رئیس فدراســیون بوکس در حالی بازی های آسیایی را 
در حد رقابتهای جهانی می داند و حریفان را بزرگ جلوه 
می دهد که نگاهی به کارنامه بوکسورهای تیم ملی و رقبا 
در سید بندی نشــان می دهد در اکثریت قریب به اتفاق 
دیدارها نمایندگان کشورمان از رقبای خود با تجربه تر و 

کارنامه دارتر و یا حداقل هم تراز با آنها بوده  ند. 

بی تدبیری سازمان لیگ ادامه دارد
 شادی مقابل سکوهای خالی!

سازمان لیگ برتر فوتبال که در نورآوری و خلاقیت هر روز پسرفت می 
کند و با آدم های تکراری جشن های قهرمانی چند سال اخیر را برگزار 

کرده است، این بار شاهکار جدیدی را از خود به نمایش گذاشت.
 چند ماه پس از آنکه پرسپولیس عنوان قهرمانی لیگ برتر و جام حذفی 
را به خود اختصاص داد، جام قهرمانی »سوپر جام« روز یکشنبه به این 
تیم اهدا شد تا سرخپوشان در حضور تماشاگرانشان این قهرمانی را هم 

جشن بگیرند.
پرســپولیس برای آنکه یک جام دیگر را بالای سر ببرد چند هفته صبر 
کرد تا تماشاگران و هوادارانش هم به ورزشــگاه بیایند و در این جشن 
شــرکت کنند اما در روزی که آنها حضور داشتند ســازمان لیگ با بی 

تدبیری و کج سلیقگی جشن قهرمانی را پشت به آنها برگزار کرد!
فاجعه ای که مدیریت مجموعه ورزشی آزادی در چمن ورزشگاه آزادی 
رقم زد و با آبیاری این چمن با آب های آلــوده باعث آبروریزی در دیدار 
پرسپولیس و النصر شده بود، مسئولان ســازمان لیگ را بر آن داشت تا 

سکوی قهرمانی را روی پیست آماده کنند.
اما این اتفاق در شــرایطی رخ داد که تماشاگران چند صد متر آن طرف 
تر و پشت به ســکو نشســته بودند و عملا بازیکنان و جشن قهرمانی را 
نمی دیدند! در عوض بازیکنان پرســپولیس روبروی سکوهایی جشن 
قهرمانی گرفتند که به دلیل بازســازی ورزشگاه خالی از تماشاگر بود و 

کسی روی آن ننشسته بود!
این تصمیم احتمالا بــه دلیل قرار گرفتن دوربین هــای تلویزیونی در 
جایگاه روبروی تماشــاگران اتخاذ شده اســت. اگر قرار بود این اتفاق 
رخ دهد و جشن برای سکوهای خالی برگزار شــود، چرا صبر کردند تا 

تماشاگران به ورزشگاه بیایند؟
اگر قرار بود جشن با حضور تماشاگران برگزار شود آیا بهتر نبود تدبیری 
در نظر گرفته می شــد که حداقل بازیکنان پشت به تماشاگران جشن 
نگیرند؟ آیا جابجایی دوربین های تلویزیونــی - حتی به تعداد محدود 

- مقدور نبود؟
به این کج ســلیقگی باید آوردن جام و قراردادن آن روی جایگاه اهدا را 
هم اضافه کرد که توسط یکی از کارمندان سازمان لیگ صورت گرفت. 
این در حالی بود که تعدادی از پیشکسوتان پرسپولیس از جمله بهروز 
سلطانی، حمید استیلی، علی پروین، حسین کلانی و ... نیز در ورزشگاه 
حضور داشتند و این جام می توانست توسط یکی از آنها حمل شود و در 
جایگاه قرار گیرد. اتفاقی که در بسیاری از کشورها رخ می دهد و یکی از 

چهره های سرشناس جام را حمل می کند.

بهترین گلزن لیگ برتر نیست
دعوت هایی برخلاف ادعای قلعه نویی

در فهرست جدیدی که از سوی ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران اعلام 
شــده، ابهاماتی وجود دارد که یکی از آنها دعوت نشدن بهترین گلزن 

لیگ و البته دعوت چند پا به سن گذاشته است.
 لیســت جدید تیم ملی فوتبال ایران در حالی منتشــر شــده اســت 
که اســامی متفاوتــی در آن دیده می شــود. امیر قلعه نویی با شــعار 
جوان گرایی در حالی برای تورنمنت اردن بازیکنان منتخبش را به صف 
کرد که چشــم از روی بازیکنان قدیمی و پا به ســن گذاشته بر نداشته 

است.
ســرمربی تیم ملی ایران بدون توضیح در مــورد چرایی حذف رضا 
اسدی هافبک گلزن ســپاهان اصفهان از اردوی قبلی برای بازی با 
بلغارســتان و کنیا تصمیم گرفت در اردوی جدیــد تیم ملی ایران 
نیز اســم او را خط بزند اما جواد حســین نژاد پدیده ۱۹ ساله لیگ 
بیست و سوم را دعوت کند تا ســپاهان همچنان چهار نماینده داشته 

باشد.
قلعه نویی که بار دیگر امین حزباوی را به اردوی تیم ملی بزرگســالان 
دعوت کرده است نفراتی همچون مهرداد محمدی را با ۳۰ سال و کریم 
انصاریفرد را با ۳۲ سال سن نیز دعوت کرده تا بازی با اعداد در خصوص 

سن و سال بالای تیم ملی همچنان ادامه داشته باشد.

محمدی و انصاریفرد در حالی به تیم ملــی راه پیدا کرده اند که مهدی 
قایدی با وجود درخشش در پنج بازی اخیر اتحاد کلبا امارات که سه گل 

به همراه داشته است، جایی در لیست ملی پوشان ندارد.
کادر فنی تیم ملی ایران که پیش از این مدعی برنامه ریزی میان مدت 
برای اتخاذ تدابیر فنی مناسب برای حضور مقتدر در جام ملت های آسیا 
شده بود حالا در فاصله نزدیک به ســه ماه تا آغاز این رقابت ها تغییرات 

بدون توجیهی را ادامه می دهد.
قطعاً قلعه نویی و دستیارانش به خوبی می دانند برد مقابل تیم ملی کنیا 
که نیمی از نفرات اصلی خودش را در اختیار نداشــته اســت نمی تواند 
ملاک خوبی برای سنجش موفقیت باشد. شاید هم او می خواهد تعداد 
بردهایش در قامت سرمربی را بالا برده تا همچون سن و سال بازیکنان 

کارنامه خوبی از خود به جای بگذارد.
تیم ملی ایــران ۱۹ مهر برای حضــور در تورنمنــت اردن راهی امان 
می شــود. این تیم ۲۱ مهر به مصاف میزبان می رود و در صورت برتری 
در این مســابقه ۲۵ مهر در فینال مقابل برنده بازی قطــر و عراق قرار 

می گیرد.

دو اتفاق بد در یک هفته
و موفق شد نه درانتخابات  زندی نه در هانگژ

کنفدراسیون آسیا
ســوارکاری ایران که فدراســیون آن با سرپرســت اداره می شــود نه 
در بازیهای آســیایی به موفقیتی رســید نــه توانســت در انتخابات 

کنفدراسیون آسیا کرسی را کسب کند.
 نوزدهمین دوره بازیهای آسیایی هانگژو در شــرایطی به پایان رسید 
که تیم ملی ســوارکاری ایران هم یکی از تیم های شرکت کننده در آن 
بود اما بدون این که به موفقیتی دســت پیدا کند و بدون مدال به کارش 

پایان داد.
این اتفــاق در حالــی رخ داد که ســوارکاری در ماه هــای اخیر با 
سرپرست اداره شده و وضعیت بســامانی ندارد و شاید یکی از دلایل 
نتیجه نگرفتن ملی پوشــان ســوارکاری همین آشــفتگی مدیریت و 

نداشتن رئیس باشد.
همزمان با برگــزاری مســابقات ســوارکاری در هانگــژو، انتخابات 
کنفدراسیون هم برگزار شد و رضا زندی که سرپرست فدراسیون است 
و هنوز تکلیفش برای ریاســت مشخص نشده اســت، در این انتخابات 
برای نایب رئیسی نامزد شد اما نتوانســت رای لازم را بیاورد. البته او در 
این رای گیری تنها نبود و رامین شــفیعی مربی ایرانی ساکن قطر هم 
برای یکی از کمیته ها نامزد شــد اما او هم نتوانست به موفقیتی دست 

پیدا کند.

اتفاقی که فقط در فوتبال ایران رخ می دهد

لیگ تا اطلاع ثانوی تعطیل!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رییس فدراســیون تکواندو با اشــاره بــه اینکه تمام 
تکوانــدوکاران ایران شــانس مــدال دارنــد، گفت: 

متاسفانه امروز در بخش مردان، داوری به ما ظلم کرد.
هادی ســاعی پس از کســب مدال برنز توسط مرجان 
سلحشــوری، اظهار کرد: مدال خوبی به دست آوردیم 
اما امروز در بخش مردان داوری به ما ظلم کرد. مرجان 
سلحشــور بازیکن خوب و توانمندی به ویژه در بخش 
استاندارد اســت ولی در بخش ابداعی ضعیف تر بوده و 

در این بخش چند اشتباه بد انجام داد.
وی با ابراز نارضایتی از عملکرد داوران این دوره، گفت: 
به نظر می رســد جدول مســابقه »زنده دل« طوری 
برنامه ریزی شــده بود که پســر ما بالا نیاید. تا قبل از 

شروع مسابقه ســه بار جدول را تغییر دادند. 
ما اعتراض کردیم و حتی بخش فدراســیون 

به این مساله واکنش نشان داد.
رییس فدراســیون تکوانــدو افــزود: نامه 
اعتراضی به اتحادیه آســیا نوشتیم و از آن ها 
توضیح خواستیم. یک بار گفتند بازیکن هند 
جابه جا شــده و یک بار هــم گفتند به خاطر 

تغیر رنکینگ بوده اســت ولی هیچ کدام از این مسائل 
توجیه قابل قبولی نیســتند و متاســفانه داوری اصلا 

خوب نبود.
ساعی دلیل این ناداوری ها را عدم حضورش در دهکده 
دانســت و اظهار کرد: چــون من و سرپرســت تیم در 

دهکده نیســتیم این مساله دردسرساز شده 
است. متاســفانه نتوانســتیم در تکنیکال 

میتینگ )جلسه فنی( شرکت کنیم.
 وی در خصوص نگرانی از تکــرار ناداوری ها 
در سایر مســابقات نمایندگان تکواندو ایران 
تاکید کــرد: تا جایی که من دیــدم حتما در 
کیورگی هم این مشــکل را خواهیم داشت. 

داورها خیلی قوی نیستند. امیدواریم این اتفاق نیفتد.
 رییس فدراســیون تکواندو در مورد پیش بینی اش از 
تعداد مدال ها، اظهــار کرد: همه بچه های ما شــانس 

مدال دارند.
آتوسا فرهمند، سرمربی تیم ملی پومسه بانوان نیز پس 

از کسب مدال برنز توسط سلحشوری، گفت: وی یکی 
از بازیکنان بــا تجربه ایران اســت و تاکنون مدال های 
زیادی برای تکواندو ایران کسب کرده است اما شرایط 
مسابقه ســخت بود و مرجان در مبارزه با حریف مالزی 
که خیلی قوی بود اجرای خوبی داشــت و پیروز شد. او 
برابر ژاپن هم نمایش خوبی به اجرا گذاشت و عملکرد 
خوبی داشت و در نهایت رقیب او برنده شد و ملی پوش 
ما برنز گرفت. از عملکرد او راضی هســتم امیدوارم در 

آینده نتیجه بهتری بگیریم.
ســرمربی ایران در خصوص میزبانــی چین و عملکرد 
داوران، بیان کرد: میزبانی بســیار منظم و خوب بود اما 

داوران در بخش مردان ضعیف عمل کردند.

مهاجم سابق پرســپولیس با بیان اینکه این تیم در حد 
لیگ برتر خوب است می گوید پرسپولیس اگر بخواهد 
فراتر از لیگ برتر در لیگ قهرمانان آسیا ظاهر شود باید 

از بازیکنان حرفه ای بهره مند شود.
بهنام ابوالقاســم پور، با بیــان این که حواشــی بازی 
پرسپولیس و النصر بیشتر از خود بازی اهمیت داشت، 
اظهار کرد: در این دیدار به جز نامناســب بودن زمین 
چمــن آزادی، حضور رونالــدو و تمرکز بیــش از حد 
مســئولین به این موضوع، نبود هــوادار، مصدومیت 
ترابی و اخراج ســرلک و ۱۰ نفر شــدن پرسپولیس در 
ادامه بازی و... سبب شد تا پرســپولیس شرایط خوبی 

برای بازی در این دیدار نداشته باشد.
وی گفــت: به جــای این کــه تمرکز عوامل باشــگاه 
پرســپولیس روی بازی با النصر باشــد، دو روز درگیر 

حواشــی تیم النصر بودند. البته بازیکنان با 
تمام توان جنگیدند اما اگر تمرکز بیشــتری 
داشــتند و از وجود تماشــاچیان برخوردار 
بودند قطعا بازی با نتیجه ی ۲ بر صفر به نفع 

تیم النصر تمام نمی شد.
پیشکســوت پرســپولیس یکی از نکات 
ضعف این تیــم را نداشــتن مهاجم خوب 

و بازیکن تمام کننده در بخش حملــه عنوان کرد و 
افزود: اگرچه بازیکنان در ســایر پســت ها زحمات 
زیادی کشیدند تا این ضعف ها پر شود اما مصدومیت 
بازیکنان، اخراج ســرلک، کیفیت بــد زمین چمن 
آزادی و از همه مهمتر نبود هوادار منجر به آن شــد تا 
این دیدار را واگذار کند که امیدوارم در دور برگشــت 

این نتیجه را جبران کند.

آزادی پر از »چاله  چوله« است
ابوالقاسم پور خاطرنشــان کرد: زمین جزو 
موضوعات فنی اســت که مربــی نمی تواند 
نکات تاکتیکی لازم را آن طور که می خواهد 
به بازیکنان ارائــه دهد و آن ها به درســتی 
در زمین اجرا کنند. زمین بــه حدی »چاله 
چوله« داشــت که اکثــر بازیکنــان دچار 

مصدومیت شدند.

سبک بازی پرسپولیس همین است که دیدیم
وی اظهار کرد: چه بخواهیم و چه نخواهیم سبک بازی 
پرسپولیس همین است. مخصوصا با از دست دادن آل 
کثیر و عبدی هنوز نتوانسته مهاجم خوبی جذب کند و 
این مساله شرایط خوبی را برای پرسپولیس در بازی ها 

رقم نمی زند.
این پیشکســوت فوتبــال با بیــان این کــه فوتبال 
پرســپولیس تنها در حد لیگ برتر خوب است، گفت: 
پرســپولیس اگر بخواهد فراتر از لیــگ برتر در لیگ 
قهرمانان آســیا ظاهر شــود باید از بازیکنان حرفه ای 
بهره مند شــود. زیرساخت های کشــورمان به شکلی 
نیســت که اســتعداد خوب جذب کند، همین مساله 
در تیم امیــد نیز کاملا نمایان اســت این تیــم اگر در 
انتخابی المپیک نتیجه خوبــی نرفت به خاطر این بود 
که برنامه ریزی درســتی برای شناســایی استعدادها 

نداشت.
وی در پایان با اشــاره به این که پرســپولیس شرایط 
خوبی ندارد، افزود: این تیم بایــد فوروارد خوب و تمام 

کننده جذب کند تا در ادامه مسیر دچار مشکل نشود.

تکواندو

پرسپولیس

ایمان گودرزی  هنوز مشــخص نیست به 
دلیل برنامه های فوتبال ملی، لیگ ایران از 

چه تاریخی دوباره از سر گرفته شود.
 النصر بعد از ســفر پرماجرا به تهران و بازی 
با پرســپولیس، جمعه در لیگ عربستان با 
الاهلی بازی کرد و با نمایش بســیار خوبی 
که داشت موفق شد صدر نشین لیگ را ۳-۴ 
شکست دهد. آنها شــنبه هم با الرائد بازی 
کرده بودنــد، یعنی یاران رونالــدو مجبور 
شدند در ۷ روز ســه بار در لیگ و آسیا بازی 
کنند. حال همین چند خط بالا را با لیگ در 

کما رفته ایران مقایسه کنید.
از ابتدای شــروع لیگ تا ایــن لحظه فقط 
چهار بــازی از هفته پنجم برگــزار و هفته 
ششــم هم به خاطر بازی های آسیایی لغو 
شد. عربســتان هم در هانگژو تیم دارد، ولی 
لیگ این کشور به طور منظم برگزار می شود 
و هیچ یک از قوانیــن عجیب و غریبی که در 
لیگ ایران حاکم اســت آنجا مانع برگزاری 
بازی ها نمی شــود. اما در ایــران لیگ برتر، 
مهمترین مســابقات فوتبال کشور را برای 
تورنمنتی تعطیل کرده انــد که نه در تقویم 
فیفا اســت، نه کنفدراسیون آســیا و مدال 
احتمالی اش بیشــتر برای کمیته المپیک 
جذاب اســت و لا غیــر! ســازمان لیگ که 
قاعدتا باید حافظ منافع لیگ برتر باشــد، از 
آنجایی که زیر مجموعه فدراسیون فوتبال 

است عملا هیچ اختیاری از خودش ندارد.
بــرای فدراســیون نیز مشــخص شــده 

کــه باشــگاه ها در اولویت آخرنــد، وگرنه 
می توانســت تیم جوانی به چین بفرستد تا 
لیگ بیشــتر از این لطمه نخورد. به جز سه 
تیمی که در لیگ قهرمانــان حاضرند، بقیه 
تیم هــا مجبورند با ایــن تعطیلات طولانی 
کنار بیایند. مثلا اســتقلال باید تا بازگشت 
تیم امید منتظر بمانــد، یعنی فاصله بین دو 
بازی اش ممکن اســت به ۵۰ روز برسد. این 
درحالی است که به جز ایران تمام لیگ های 

مطرح آســیایی این روزها با قدرت مشغول 
برگزاری هســتند و تنها لیگ برتر ایران به 
دلیل بازی های آســیایی درگیــر تعطیلی 

شده است.
لیگ بیســت و ســوم برای جام ملت های 
آســیا هم تعطیل خواهد شــد و عــلاوه بر 
آن روزهای فیفا را هم بایــد در نظر گرفت. 
برای تیم هایی که بــه خاطر بودجه محدود 
و آیین نامه دســت و پا گیر با دردســر زیاد 

بسته  شده اند، هرکدام از این تعطیلی ها سم 
است و کیفیت نازل بازی ها بیش از این افت 

می کند.

تعطیلات نیم فصل نداریم!
جام ملت های آسیا ۱۲ دی ماه آغاز خواهد 
شــد و بعد از فیفادی ماه نوامبر، مسئولان 
سازمان لیگ حدود یک ماه فرصت دارند تا 
برنامه ریزی رقابت های لیگ بیست وسوم را 

انجام بدهند که احتمالاً مســابقات با تراکم 
هر ۵ روز یک بار برنامه ریزی خواهد شد که 
در این صورت مســابقات لیگ بیست وسوم 
به نیم فصل خــود نزدیک می شــود. البته 
که بازهم در جریان بــودن بازی های لیگ 
قهرمانان آســیا دردسرســاز است و همین 
مسئله باعث شده تا قطعاً لیگ بیست وسوم 
به پایــان نیم فصل خــود تا پیــش از جام 
ملت های آسیا نرسد و در خوشبینانه ترین 
حالت، رقابت ها تا هفته چهاردهم پیگیری 

خواهد شد!
البته اگر در این میــان، کادرفنی تیم ملی 
برنامه ای برای برپایی اردوی داخلی تا پیش 
از جام ملت ها نداشته باشد؛ موضوعی که در 
امیر قلعه نویی در مصاحبــه اخیرش به آن 
اشــاره کوتاه و گذرایی داشت! با تمام این ها 
اگر تیم امیــد بتواند تا فینــال صعود کند، 
شاهد تعویق قطعی هفته هفتم هم خواهیم 
بود. البته که اگر تیم امید حذف شود، شاید 
پیش از فیفادی مهرماه مســئولان بتوانند 
یکی-دو هفتــه ای را پیش ببرنــد و البته 
هنوز تکلیف زمان برگزاری های بازی های 
معوقه هفته پنجم و ششــم هم مشــخص 
نیســت. تنها چیزی که مشــخص اســت 
اینکه مســابقات لیگ برتر در دوره بیست 
و سوم تعطیلات زمســتانی نخواهد داشت 
و بلافاصله پس از پایان جــام ملت ها ادامه 
بازی های نیم فصل برگزار می شود و پس از 

آن نیم فصل دوم شروع می شود.

ساعی: داوری به تکواندو مردان ایران ظلم کرد

پرسپولیس در حد لیگ برتر خوب است نه آسیا!

دیپلماسی عزت مندانه، مانع سیاست های خصمانه علیه فوتبال ایران
خریدار  دیدار رئیس فیفا با رئیس جمهور 
کشورمان نشــان داد می توان با دیپلماسی 
عزت مندانــه از منافع فوتبال کشــور دفاع 

کرد.
فوتبال ایران از دیرباز تاکنون با مشکلات 
بین المللی زیادی روبرو بوده که مهمترین 
آن پول های بلوکه شــده در فیفا اســت. 
تاکنــون رایزنی هــای زیادی از ســوی 
مدیران فوتبــال ایران صــورت گرفته تا 
این پول ها به حســاب فدراسیون فوتبال 
ایران واریز شــود؛ اما هیچــگاه این اتفاق 
رخ نداد و البته بخشــی از این مشــکل به 
دلیل سیاســت های خصمانه آمریکا علیه 
کشــورمان اســت؛ اما با یک دیپلماسی 
درست می شد تا حدود زیادی این مشکل 

رفع شود. 
در دولت های پیشــین چنین دیپلماســی 
صورت نگرفت و هر بــار بهانه های مختلفی 

برای توجیه این کم کاری عنوان شد.
در جریان سفر آیت الله دکتر ابراهیم رئیسی 

به آمریکا که به منظور شــرکت در هفتاد و 
هشتمین مجمع عمومی سازمان ملل انجام 
شــد جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا با حضور 
در محل اقامت رئیس جمهور کشــورمان با 

آیت الله دکتر رئیسی دیدار کرد.
 این دیدار از جنبه هــای مختلف اهمیت 
حــوزه  در  اینفانتینــو  دارد.  زیــادی 
بین الملــل جایــگاه بالایــی دارد و حتی 
شناخته شــده تر از بســیاری چهره های 
مطرح سیاسی است. اینکه رئیس جمهور 
کشــورمان در اوج شــلوغی برنامه هــا، 
ملاقات هــا و جلســاتی کــه در نیویورک 
داشــته حواســش به فوتبال بوده نشــان 
دهنده این موضوع است که وی به اهمیت 
این رشــته و جایگاه آن در جامعه آگاهی 

کامل دارد.
همچنیــن در شــرایطی کــه فوتبــال به 
ابزاری سیاســی برای تحت فشار قرار دادن 
کشورمان از ســوی بیگانگان تبدیل شده 
آیت الله دکتر رئیســی با تدبیــری به موقع 

شخصا برای دفاع از منافع فوتبال کشورمان 
وارد میدان شــد. در همین راستا موضوع 
مهم و قابل تاملی را به رئیــس فیفا یادآور 
شد و از اینفانتینو خواســت مراقب اعمال 
نفوذ سیاســیون در ایــن ورزش پرطرفدار 
و هدایــت آن به ســمت اهــداف و اغراض 

سیاسی باشد.
از طرفی نگاه عزت مندانه ای که در سیاست 
بین الملل دولت ســیزدهم در اولویت قرار 
دارد در دیدار اینفانتینو بــا رئیس جمهور 
کشــورمان هم به چشــم آمد و رئیس فیفا 
شخصا به محل اقامت آیت الله دکتر رئیسی 

رفت.
 اینفانتینــو کــه از ایــن ملاقات بســیار 
خشنود بود در حســاب اینستاگرامی خود 
نوشــت:»دیدار با رئیس جمهــور ایران در 
شهر نیویورک بســیار عالی بود. فوتبال تیم 
ملی ایران در حال رونق است و من به رئیس 
جمهور به خاطر تلاشــی که برای توســعه 
بازی در کشــورش انجام شده است تبریک 

گفتم. مطمئن هستم که فدراسیون فوتبال 
ایران و دولت به تلاش خــود ادامه خواهند 
داد تا این بازی زیبا را برای ایرانیان بیشتر و 

بیشتر به ارمغان بیاورند.«
قطعا این دیــدار برای فیفا یــک معنا دارد. 

رئیس جمهور ایران شــخصا حافظ منافع 
فوتبال کشورش اســت و این موضوع باعث 
می شــود همچون گذشــته دیگر نتوان با 
سیاست های خصمانه فوتبال ایران را مورد 

هجمه قرار داد.

کیومرث هاشــمی آخرین وضعیت ترمیم 
چمــن ورزشــگاه آزادی را از نزدیک مورد 
بررســی قرار داد.دیدار تیم هــای فوتبال 
پرســپولیس و النصــر در هفتــه اول لیگ 
قهرمانان آســیا در شــرایطی بــه میزبانی 

ورزشــگاه آزادی برگزار شــد که کیفیت 
بــد زمین چمــن انتقــادات زیــادی را به 
همراه داشــت و حتی برخی از آن به عنوان 
آبروریزی فوتبال ایران نام بردند.پس از این 
بازی و در فاصله زمان باقــی مانده تا هفته 

دوم لیگ قهرمانان آسیا، کیومرث هاشمی 
برای چندمین بارروز یکشــنبه از این زمین 
بازدید کرد.پایــگاه خبری وزارت ورزش در 
این مورد نوشت: در پی دســتور ویژه وزیر 
ورزش و جوانان برای رسیدگی به وضعیت 

چمن ورزشــگاه آزادی و اقدامــات انجام 
شــده در روزهای اخیر، کیومرث هاشمی 
از آخرین روند ترمیم چمن اســتادیوم این 
مجموعــه بازدید کرد و دســتورات لازم را 
برای انجام هر چه ســریع تر رســیدگی به 

آن تا پیش از دیدار نماینــده ایران در هفته 
دوم لیگ قهرمانان صادر کرد.در این بازدید 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و مهیار 
عسگریان رئیس شرکت توسعه و نگهداری 

اماکن ورزشی نیز حضور داشتند.

ودهنگام آذربایجان در کشتی فرنگی  قهرمانی ز
جهان و نایب قهرمانی ایران

آذربایجان با دو فینالیست و یک شــانس برنز در سه وزن پایانی کشتی 
فرنگی قهرمانی جهان، عنوان قهرمانی خود را مســجل کرد و ایران هم 

به نایب قهرمانی رسید.
 با وجود اینکه در پایــان رقابت هفت وزن کشــتی فرنگی قهرمانی 
۲۰۲۳ جهان در بلگراد، ایران با ۸۷ امتیاز صدرنشــین اســت و ۱۷ 
امتیاز از جمهــوری آذربایجان پیش اســت، اما به دلیــل عملکرد 
ضعیف فرنگی کاران در ســه وزن پایانی، قهرمان آذربایجان مسجل 
شــد و ایران و ترکیه به ترتیب در رده های دوم و ســوم قرار خواهند 

گرفت.
آذربایجان ۷۰ امتیازی، دو فینالیست و یک شانس برنز دارد که حداقل 
۴۶ امتیاز به دســت می آورد و ۱۱۰ امتیاز را رد خواهد کرد اما ایران ۸۷ 
امتیازی در سه وزن پایانی تنها محمدرضا گرایی را برای مدال برنز دارد 

و نمی تواند با ۱۵ امتیاز این وزن آذربایجان را بگیرد.
پس از ایران که نایب قهرمانی اش قطعی است، ترکیه هم سومی خود را 

مسجل کرده است.
ایران تاکنون صاحب یک طلا توســط امین میــرزازاده در وزن ۱۳۰ 
کیلوگرم، یک نقره توســط علیرضا مهمدی در ۸۲ و دو برنز توسط پویا 

دادمرز در ۵۵ و محمد هادی ساروی در ۹۷ کیلوگرم شده است.

حذف شناگر جوان ایران بعد از رکورد شکنی 
متین سهران در رقابت های شنا کرال پشت ۲۰۰ متر مختلط موفق به 

ارتقا رکورد شد اما در نهایت از دور مسابقات کنار رفت. 
رقابت های شــنای کرال پشــت ۲۰۰ متــر مختلط با حضــور متین 
سهران در سالن آکواتیک سنتر آرنا ورزشــگاه المپیک هانگژو برگزار 
شد و ســهران اگرچه به میزان ۹ صدم ثانیه رکورد ایران را شکست اما 

نتوانست از این مرحله صعود کند.
ســهران با این نتیجه از گردونه رقابت ها حذف شــد و نتوانست مدالی 

برای کاروان ورزش ایران کسب کند.
متین ســهران در ایــن رقابت ســخت و نفــس گیر موفــق به ثبت 
رکورد۲:۵:۸۷ صدم ثانیه شــد و رکورد ایران که پیش از این متعلق به 
سعید آشــتیانی با رکورد ۲:۵:۹۶ بود را ارتقا داد و بنام خود ثبت کرد. 
رکورد جهانی ۲۰۰ متر مختلط با ۱:۵۴ صدم ثانیه به شناگر آمریکایی 

تعلق دارد.

مدال برنز پومسه زنان برای سلحشوری
نماینده ایران در پومســه زنان از راهیابی به فینال بازی های آســیایی 

هانگژو باز ماند و به مدال برنز مشترک رسید.
مرجان سلحشــوری، نماینده تکواندوی ایران در بازی های آسیایی در 
مرحله نیمه نهایی پومسه مقابل یوییکو نیوا از ژاپن شکست خورد و به 

همراه نماینده چین تایپه به صورت مشترک به مدال برنز رسید.

پیش از این سلحشــوری در دومین رقابت خود در بخش پومسه مقابل 
هدیه عبدالکریم از مالزی پیروز شــد و به نیمه نهایی رفت. با این اتفاق 

مدال برنز سلحشوری قطعی است.
او در مرحله یک شــانزدهم حذفی نیز با امتیاز ۷.۷۲۰ مقابل هو دوی 

تران از ویتنام پیروز شد و به مرحله یک هشتم نهایی راه یافته بود.
سلحشوری در بازی های آسیایی جاکارتا نیز نایب قهرمان شده بود.

مرجان سلحشوری پس از کسب مدال برنز نوزدهمین دوره بازی های 
آسیایی هانگژو در رشــته پومسه، اظهار کرد: مســابقه خیلی سختی 

مقابل نماینده ژاپن داشتم. 
کشور مالزی هم رقیب سرســختی بود که مربی کره ای داشت در این 
بازی هم در اجرای دوم امتیازهای مســاوی گرفتیم ولی موفق شدم در 

این بازی مدال برنز خودم را قطعی کنم.
وی افزود: من قبل از این کــه این بازی ها به دلیل شــرایط کرونا به 
تعویق بیافتد خودم را برای شــرکت در این رویــداد آماده می کردم 
چرا که دوســت داشــتم مدال این بازی ها را داشــته باشم. دوست 
داشــتم رنگ مدالم بهتر می شــد ولی خوشــحالم که دســت پر از 
مســابقات بر می گردم و باید بدانیم که بازی های آســیایی رویداد 

بسیار بزرگی است.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی 1572107
 برابر آراء صادره هيات تعيين تكليف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفا ت مالكانه بلا معارض متقاضيان ذیل تایيد 
گردیده لذا بدین وسيله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز جهت اطلاع عموم آگهی ميگرد در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاریخ انتشــار اولين آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســليم نمایند و پس از 
اخذ رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست 
خــود را به مرجع قضایی تقدیم وگواهی اخــذ و تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و 
گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقاضی 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکيت طبق مقررات صادر 
خواهد شد صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نيست. 
۱-ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی بنام خانم سيده شهلا شهيدی 

فرزند سيد اسعد صادره دیواندره به مساحت
ششــدانگ ۱۷۶۰ متر مربــع تحت پلاک ۱۳۷ فرعــی از ۵ اصلی 
بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج جزء نسق زارعانه شماره ۱۵۷۹۳ مورخ 
 ۱۳۴۵/۲/۱بنام آقای ســيد محمد شيخ احمدی به آدرس سنندج 

روستای خشکه دول
م . الف ۱۸۹۲

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۷/۳
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۷/۱۸

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کردستان

آگهی مفقودی 
برگ سبز کاميون کشنده سينو تراک A۷مدل ۱۳۹۲رنگ زرد به شماره موتور 
۱۲۰۶۱۷۰۳۳۵۹۷وشاسیNAB۳۷۴۵۱۱DA۰۰۰۱۷۴وشــهربانی 
ایران ۵۴_۷۳۶ع۹۴به نام شــرکت حمل ونقل ولی عصر اشکذر سهامی 

خاص به شماره۱۴۰۰۱۹۱۸۰۶۵مفقود واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.
یزد

بازدید چندباره وزیر ورزش از چمن آزادی

مفقودی
برگ ســبز موتور سيکلت کریســتال CDI۱۲۵ به رنگ قرمز 
مدل ۱۳۸۹ به شــماره موتــور_ ZS۱۵۴FMI* و شــماره 
شــماره  و   ۱۲۵F۸۹۸۰۹۰۸۳***NBJ*۸۴۵۰۸۹۴تنــه
پلاک ۶۳۷-۴۱۹۲۷ به مالکيت محسن سرافراز اردکانی مفقود 

گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1580914 م الف: 1899
برابر آراء صادره هيات تعيين تكليف مســتقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفا ت مالكانه بلا معارض متقاضيان ذیل تایيد 
گردیده لذا بدین وســيله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز جهت اطلاع عموم آگهی ميگرد در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور ســند مالکيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاریخ انتشار اولين آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم نمایند و پس از اخذ رسيد 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســليم اعتراض دادخواســت خود را به 
مرجــع قضایی تقدیم وگواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصــول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور 
وعدم وصول اعتراض ســند مالکيت طبق مقررات صادر خواهد شد 

صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نيست
ششــدانگ یک قطعه زمين مزروعی بنام خانم صاحب زمانی دادانه 
فرزند محمد علی صادره سنندج به مساحت ششدانگ  ۱۰۴۰/۱۹ متر 
مربع تحت پلاک ۴۸۴ فرعی از ۴۹ اصلی بخش ده منطقه ۲ سنندج جزء 
نسق زراعی شماره ۱۵۶۵۰ مورخ ۱۳۴۵/۰۲/۱۰دفتر اسناد رسمی 

شماره ۱۰ سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۷/۱۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۸/۰۳

احمدیان رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ سنندج

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای نعيم صفری و خانم شهلا صفری با ارایه انحصار وراثت 

۹۹۰۹۹۷۸۷۵۲۸۰۰۲۵۱مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۳۰ شورای حل اختلاف شماره 
۸ ســنندج مرحومه عزیزه صلواتی مالک ۱۸ شعير و دوسوم شعير مشاع از 
ششدانگ پلاک ۸۸۲ مکرر فرعی از ۲۷۴۲ اصلی بخش ۳ سنندج) استاندارد  
شــده به پلاک ۱۸۶۵ فرعی از ۲۷۴۲ اصلی بخش ۳ ســنندج( که ســند 
مالکيت آن به نام مالکه عزیزه صلواتی صادر گردیده است با تقدیم یک برگ 

استشهادیه که به تایيد دفتر اسناد رسمی ۴۰ سنندج رسيده، مدعی است
ســند مالکيت پلاک مرقوم را که به نام مورث ایشان صادر گردیده به علت 
جابجایی منزل مفقود نموده و از این اداره تقاضای صدور سند مالکيت المثنی 
را دارد لذا مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آیين نامه قانون ثبت در یک 
نوبت آگهی می گردد تا هر کسی مدعی انجام معامله و یا وجود سند فوق نزد 
خود است از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز به این اداره مراجعه و با 
ارایه اصل ســند یا خلاصه معامله نسبت به اعتراض به صدور سند المثنی 
تسليم نماید در غير اینصورت سند مالکيت المثتی طبق مقررات صادر و به 

متقاضی دریافت سند المثنی تسليم خواهد شد. م الف- ۱۴۰۲ 
تاریخ انتشار ۱۴۰۲/۷/۱۸

بهنام قباد رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک سنندج



تشریح اقدامات صنعت برق استان اردبیل در سال های اخیر

استان

اردبیل-افســون جبــارزاده   عبدالهیان معــاون بهره 
برداری و دیسپاچینگ شــرکت توزیع نیروی برق استان 
اردبیل گفت: صداوســیمای مرکز اردبیــل نقش کلیدی 
گاه ســازی مــردم شــریف اســتان به  در اطــاع رســانی و آ
ویژه در زمــان اوج پیک بار دارد و همکاری این ســازمان 
بــا شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان در فصــل پیــک 

تابستان سالجاری مشهود بود .
عبدالهیــان از تاشــهای مســتمر مجموعــه خبرنگاران 
صدا و ســیما که در فصل گرم تابســتان همواره همکاری 
شایســته ای بــا شــرکت توزیــع بــرق اســتان در راســتای 
گاه ســازی بــرای مصــرف بهینــه بــرق  اطــاع رســانی و آ

داشتند تشکر و قدردانی کرد.
در ادامــه مدیر برق توزیع شهرســتان اردبیل به تشــریح 
اقدامــات انجــام گرفتــه این شــرکت در ســال هــای اخیر 
پرداخته و گفت: برقرسانی به روستاهای بی برق استان 
یکــی از مهمتریــن اقدامــات شــرکت توزیــع نیــروی برق 
اســتان بوده که بیش از ۹۹ درصد از روستاهای استان از 

نعمت برق بهره مند شده اند.

رســول قدیمــی ادامــه داد: طــرح بهارســتان از دیگــر 
اقدامات این شرکت می باشــد که با هدف اصاح شبکه 
های موجود در روستاها و همچنین توسعه شبکه های 
روســتایی بــا هــدف افزایــش رضایت منــدی مشــترکان 

روستایی انجام می یاید .
قدیمــی در تشــریح طــرح شــهید ســلیمانی در اســتان 
نیز افزود: در این طرح شــبکه های ســیم مســی به کابل 
خودنگهدار تبدیل می شــود که با هــدف کاهش تلفات 
و کاهــش ســرقت ســیم مســی و افزایــش رضایتمنــدی 
مشــترکان اجــرا شــده اســت و تــا پایــان ســال ۱۴۰۳ تمام 
شــبکه اســتان اردبیــل بــه کابــل خودنگهــدار تبدیــل 

خواهد شد.
کید کــرد: نصــب کنتورهای فهــام برای مشــترکان  وی تا
یکی از اقدامات شــاخصی اســت که در طول ســال های 
اخیــر در اســتان انجــام گرفتــه اســت کــه بــا نصــب ایــن 
کنتورهــا، کنتــرل پذیری و رویــت پذیــری در بخش های 
خانگــی، صنعتــی و کشــاورزی را از راه دور امــکان پذیــر 

کرده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
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در شهرک صنعتی گرگان 3
شــرکت  مدیرعامــل  شــهمرادي  رضــا  گرگان-مهنازمحمدزمانــی  
شهرکهای صنعتی گلستان از اجراي ۱7 کیلومتر پروژه عمرانی زیرسازی و 

آسفالت در شهرک صنعتی گرگان ۳)اترك(، خبر داد.
مدیر عامل شــرکت شــهرکاي صنعتي گلســتان با بیان اینکه اجرای پروژه 
هاي عمرانی و زیرساختي یکي از وظایف ذاتی شــرکت شهرکهای صنعتی 
اســت هدف از اجــراي ایــن پــروژه هــا را کاهــش دغدغــه تولیدکننــدگان و 
صنعت گران دانســت و افزود: با انجام پــروژه هاي عمراني تســهیل حضور 
ســرمایه گــذاران در شــهرکها و نواحــی صنعتی اســتان در راســتاي تقویت 
صنایع کوچک و متوســط و ایجاد شــرایط مناســب بــرای حضور ســرمایه 

گذاران و شرکتهای دانش بنیان فراهم خواهد شد. 
شــهمرادي در خصــوص زیرســاختهاي شــهرك صنعتــي افــزود: حفــر 2 
حلقه چــاه  بــا همراهــی شــرکت آب منطقــه ای و ایجــاد منبع آب فلــزی با 
ظرفیت 25۰ متر مکعب و ایجاد ۱7 کیلومتر شــبکه آبرســانی، ایجاد شبکه 
گازرســانی به طــول ۱7 کیلومتــر و ، انتقــال فیبرنوری تــا ورودی شــهرک در 
ســال ۱۳۹6 از اقدام های انجام شــده برای ایجاد زیرســاخت های جذب 

سرمایه گذاران است.

شهردار اهواز در آیین آغاز فعالیت یگان انتظامی شهرداری:

وندان  انتظار شهر
برقراری نظم و انضباط شهری است

اهــواز -محمد مجدم   رضــا امینی در آییــن آغاز فعالیت یــگان انتظامی 
شهرداری اهواز با پاسداشت یاد و خاطره شــهدای امنیت و تبریک هفته 
نیروی انتظامی اظهار داشــت: شــهر اهواز نیاز به انتظام بخشی داشته و 

چشمداشت شهروندان، برقراری نظم و انضباط شهری است.
وی بــا بیان اینکه شــهر عنصــری زنده پویــا و پرتحرک اســت، افــزود: طبق 
بررســی های صــورت گرفتــه بیــش از 6۳۰۰ نفــر در اهواز شــغل غیر رســمی 

داشته که در 26 نقطه شهر مشغول به فعالیت هستند.
کید و تصریح کــرد: این افراد در  شــهرداری اهواز بر ســاماندهی این افراد تا
پی کســب روزی بوده و امکان حذف ندارند، اما بایســتی بــا در نظر گرفتن 
قانون، ســاماندهی صورت پذیرفته تا شــاهد نظم و انضباط هرچه بیشتر 

در سطح شهر باشیم.
امینی نقــش عوامل اجرایی شــهرداری و نیروهــای ناجا را ممتاز دانســت 
و گفت: در حوزه مطالعــات و پژوهش باید موضوع اشــتغال بیش از پیش 
مدنظــر قــرار گیــرد. در صورتی کــه زمینه اشــتغال فراهم باشــد بســیاری از 

همین افراد به دنبال دستفروشی نخواهند رفت.
وی در خصــوص حمایت هــای صــورت گرفتــه از ســوی اعضــای شــورای 
اسامی شهر تشــکر کرد و گفت: تاش شــهرداری بر این اســت تا با اولویت 

بندی مناطق ساماندهی را انجام دهد.

قاچاقچی سیگار در دزفول جریمه شد
اهواز -محمد مجدم   رئیس تعزیرات حکومتی دزفول از جریمه شــدن 

قاچاقچی سیگار در دزفول خبر داد
 کــورش آذربخــت بــا اعــام ایــن خبــر گفــت : پرونــده ۱6 هــزار و ۳۱۰ نــخ 
سیگارقاچاق در شعبه اول تعزیرات حکومتی شهرستان دزفول رسیدگی 
شــد. رئیس تعزیرات حکومتی دزفول افزود : شــعبه با توجــه به محتویات 
پرونده، تخلف را محرز دانسته و متهم را عاوه بر ضبط کالای مکشوفه به 

پرداخت 8۱۱ میلیون و 57 هزار ریال جزای نقدی محکوم کرد .
به گفتــه آذربخــت مامــوران نیــروی انتظامــی ایــن کالا را به ظــن قاچاق از 
یک دستگاه خودرو کشــف و پرونده آن را برای رســیدگی به اداره تعزیرات 

حکومتی دزفول ارسال کردند .

مدیرکل امور مالیاتی فارس خبرداد:

شناسایی فرار مالیاتی در حوزه توزیع كنندگان 
گوشت قرمز

شــیراز -چراغی   با هدف شناســایی منابع و پایه های جدیــد مالیاتی با 
تحقیقات و بررســی های دقیق صورت گرفته، کتمان درآمد در بین توزیع 

کنندگان گوشت قرمز کشف شد.
مدیرکل امــور مالیاتــی فارس بــا اعام ایــن خبر گفــت: در راســتای تحقق 
اهــداف ســازمان امــور مالیاتــی مبنــی بــر افزایــش درآمدهــای مالیاتــی از 
طریق شناسایی منابع و پایه های جدید مالیاتی بدون فشار مضاعف به 
واحدهای تولیدی و ســایر مالیات دهندگان فعلی، شناســایی اشخاص 

فعال در حوزه فروش گوشت قرمز در شهر شیراز آغاز شد.
حمیدرضــا محمدابراهیمــی افــزود: با بررســی ســوابق مالیاتی اشــخاص 
دارای پرونده مالیاتی و مطابقت فروش های تعیین شــده در این پرونده 
، مشخص گردید که این دو موضوع  ها با میزان مصرف سرانه گوشت قرمز
هیچگونــه تناســبی با هــم نداشــته و تعــداد زیــادی از اشــخاص فعــال در 
حوزه گوشــت قرمز فاقد پرونده مالیاتــی بوده و مالیات تشــخیصی جهت 
اشــخاص دارای پرونده نیز فاصله بســیار زیادی با حجم فعالیت و فروش 
آنهــا دارد. وی اظهــار داشــت: بمنظــور ایجاد شــفافیت در ایــن موضوع و 
مطالبه مالیات واقعی از این اشــخاص، در اجرای ماده ۱8۱ قانون مالیات 
های مســتقیم، واحــد اجرایی بازرســی مالیاتــی ایــن اداره کل، تحقیقات 
و بازرســی هــای لازم را آغاز نمــود و با توجه بــه اطاعات اســتخراجی بیش 
از 8۰۳ نفــر از افــرادی کــه در حــوزه فــروش گوشــت قرمــز فعالیت داشــتند 
شناســایی گردیدنــد که با بررســی ســوابق مالیاتی آنهــا بیــش از 75 درصد 
این اشــخاص فاقد هر گونه پرونده مالیاتی می باشند و از اشخاص دارای 

پرونده نیز مالیات بسیار پایینی مطالبه شده است.

پیشگامی شهرداری بوشهر در نظام مند كردن 
وژه های خدمات شهری پر

بوشــهر -هادی مینایی پــور   شــهردار بندر بوشــهر از نظام منــد کردن 
کاهــش  پروژه هــای خدمــات شــهری در راســتای افزایــش شــفافیت و 

هزینه ها در شهرداری بوشهر خبر داد.
حســین حیــدری بــا اعــام ایــن خبــر گفــت: در راســتای دســتورالعمل 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور و اباغ بخشــنامه ســازمان شــهرداری ها و 
دهیاریهای کشــور مبنی بــر نظاممند کــردن پروژه های خدمات شــهری 
)اجرای فهرســت بهــا(، شــهرداری بندر بوشــهر ضمــن ارائه پیشــنهادات 
درخصوص اجرای بهینه این طرح، از پیشــگامان پیاده ســازی فهرســت 

بهای جدید در انتخاب پیمانکاران خدمات شهری بوده است.
حیــدری بــا اشــاره بــر مشــکات، موانــع و مقاومت هایــی کــه در راســتای 
پیاده ســازی ایــن دســتورالعمل پیش آمــد، اضافه کــرد: صرفــه جویی در 
هزینه هــا، نظــارت دقیقتــر بــر حســن انجــام کار و همچنیــن شــفافیت در 
 ، هزینه پروژه های خدمات شــهری نظیر خدمات پســماند و فضای ســبز
شــهرداری بنــدر بوشــهر از پیشــگامان پیاده ســازی ایــن طرح بــود که در 

کمترین زمان ممکن این اقدام عملیاتی شد.
به گفتــه وی، ایــن اقــدام شــهرداری بنــدر بوشــهر گام بلندی در راســتای 
افزایش شــفافیت، کاهش هزینه ها و همچنین افزایش دقت در محاسبه 

هزینه کردهای پیمانکاران خدمات شهری محسوب می شود.

کرمانشاه-حســنا فخارزاده    نشســت خبــری فرمانده نیــروی انتظامی 
استان کرمانشاه  به مناسبت هفته فراجا  برگزار شد.

ســردار مهــدی حاجیان»فرمانــده انتظامی اســتان کرمانشــاه« ســخنان 
خود را بــا تبریــک هفتــه وحــدت و هفتــه نیــروی انتظامی آغــاز کردو شــعار 
« عنوان  ، پلیس خدمتگزار امسال نیروی انتظامی را » شهروند قانون مدار
کرد و افزود: نگاه پلیــس همواره قانون مداری و قانون گرایی بوده و هســت، 

که محصول آن امنیت پایدار است.
گر رابطه بین پلیس و شــهروندان بــر محور قانون  ســردار حاجیان، افزود: ا
باشــد نظــم و انضبــاط اجتماعــی بــه معنــای واقعــی انجــام خواهــد شــد، 
، پلیــس خدمتگــزار ازجملــه  برنامه هــای ایــن هفتــه  شــهروند قانون مــدار
اســت کــه از ۱۳مهرمــاه لغایــت ۱۹مهرمــاه همزمــان بــا سراســر کشــور برگزار 
می شــود، که شــامل )غبارروبی مزار شــهدا، دیدار بــا نماینده ولــی فقیه در 
استان و امام جمعه کرمانشــاه، دیدار با خانواده شــهدا و ایثارگران، برپایی 
میزخدمت در کرمانشــاه و کلیه شهرســتان های اســتان در محــل برگزاری 
نمازجمعه، نشســت بــا نمایندگانــی از اصنــاف و مقامات قضایــی، ارتباط 
مردمــی از طریــق ســامانه ۱۹7 و... مــی باشــدکه از  ۱۳ مهــر مــاه در برنامــه 

امسال انتظامی نگاه پلیس جامعه محور و پلیس محور خواهد بود.

فرمانده انتظامی اســتان، در راستای تحقق  شــعار هفته نیروی انتظامی، 
اظهار داشــت: قصــد داریم امنیــت را بــه صــورت محله محور و با مشــارکت 
مردم در اســتان تأمین نماییم، زمانی احســاس امنیت در جامعه افزایش 
می یابد کــه مشــارکت مــردم بــا پلیس بیشــتر شــود، ســعی داریــم از طریق 
معتمدیــن و پلیــس افتخــاری محــات، امنیــت بــر اســاس برنامه هــای 
کید کرد: با رویکرد جدید  انتظامی را اجرا کنیم. فرمانده انتظامی اســتان تأ
نیروی انتظامــی در همه حوزه ها ســخنگوی مطالبات مــردم خواهیم بود 

و در شــکل گیری همــه حــوادث و اتفاقــات در اســتان هــر نهادی کــه قصور 
داشته باشد سهمش را از این قصور مشخص و رسانه ای خواهیم کرد.

حاجیــان  در ادامه ســخنانش از جمــع آوری بیــش از ۱26۰ معتــاد متجاهر 
طــی شــش ماهــه ســال جــاری در اســتان خبــر داد و افــزود: ایــن افــراد بــه 
کمپ هــای تــرک اعتیــاد تحویــل داده شــده اند،  همچنین بــا اجــرا مقابله 
بــا ســرقت، ۱76 طــرح مقابله با ســرقت طی شــش ماهــه ســال جاری برگزار 
شــده و طی این مدت،6۹٪  افزایش متاشــی شدن باندهای ســرقت را در 
استان داشته ایم، که در اویل سال جاری با افزایش ۱۳٪  سرقت در استان 
کنون نســبت به ســنوات قبل  مواجه بودیم که این افزایش کنترل شــده و ا
۳٪ افزایش ســرقت مشــاهده می شــود که در تاشــیم ایــن عــدد را به صفر 

برسانیم.
ســردار حاجیــان در خصــوص خدمــات پلیــس در راه پیمایــی اربعیــن 
حسینی)ع(، گفت: مرز خسروی به عنوان یکی از مرزهای شاخص در بین 
، معرفی شــد که در پیاده روی اربعین یــک میلیــون و ۱۰۰ هزار زائر   شــش مرز
در آن تــردد کردند، کــه در این راســتا 5۴۰۰ نیــروی پلیس و ۴۰۰ واحد گشــت 
خدمــات رســانی داشــتند کــه حاصــل آن کاهــش تصادفــات جــاده ای و 

کاهش سرقت به زائرین در این ایام بود.

كرمانشاه

  فرمانده انتظامی استان کرمانشاه :

امنیت با مشاركت مردم محله محور می شود

اصفهان كردستان
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی کردستان :

شهرک صنعتی دهگلان سند دار شد
ســند  صــدور  فرآینــد  ملایــی    ســنندج-فاطمه 
تک بــرگ2۱۰ هکتــار از اراضی شــهرک صنعتــی دهگان 
کــه قریــب بــه دو دهــه باتکلیــف مانــده بــود؛ با دســتور 
اســتاندار ، همکاری واحد حقوقی شــرکت شهرک های 
ک کردســتان بــه  صنعتــی و اداره کل ثبــت اســناد و امــا
اتمام رســید و ســند قطعــی این زمیــن ها به نام شــرکت 
شــهرک های صنعتی کردســتان صادر شــد. حمیدرضا 
امانــی بــا اعــام این خبــر اظهــار داشــت: بــه یمــن نگاه 
جدی و حمایتــی دولت به مقولــه تولید و اشــتغالزایی، 
کــه ســال ها  فرآینــد صــدور 2۱۰ هکتــار از ایــن اراضــی 
مســکوت مانده بود؛ با دســتور و حمایت ویژه استاندار 
به اتمام رسید و ســند قطعی این زمین ها به نام شرکت 
شــهرک های صنعتی کردســتان صادر شــد. وی افزود: 
ایــن اقــدام اصولی و جهــادی، عــاوه بــر ایجــاد اعتبار و 
اطمینان برای سرمایه گذاران، موجب تسهیل در روند 
صدور ســند تک برگ واحدهای تولیدی و رفع بسیاری 
از موانــع و مشــکات ایــن شــهرک مهــم و آینده ســاز در 

توسعه و تولید استان را درپی خواهد داشت.
حمیدرضــا امانــی گفــت: شــرکت شــهرک های صنعتی 
کردســتان در ایجــاد هماهنگــی و اســتفاده مطلــوب از 
امکانــات زیربنائــی و ارائــه خدمــات مناســب و ضروری 
در  پیــش  از  بیــش  ســرمایه گذاری  متقاضیــان  بــرای 
تاش اســت تا نقشــی پر رنگ در ایجاد زمینــه تولیدات 

صنعتی داشــته باشــد و همواره خود را موظف به ایجاد 
زمینه هــای لازم بــرای راه انــدازی، هدایــت و توســعه 
صنایــع  در  غیردولتــی  بخــش  ســرمایه گذاری های 
کوچک به ویژه دانش بنیان با همکاری و تعامل با سایر 

ارگان ها می دانیم.
کیــد کــرد: حمایــت از ایجــاد واحدهــای صنعتی  وی تا
کوچک زودبازده برای اشتغال سریع، مولد و کارآفرین و 
حمایت از سرمایه گذاری های صنعتی به منظور بهبود 
در روش های تولید، کاهش ضایعات و ارتقای بهره وری 
و کیفیــت در جهــت رونــق اقتصــادی اســتان و ایجــاد 
زیرســاخت های لازم برای تولیدکنندگان در شــهرک ها 
و نواحــی صنعتــی جــزو اهــداف و سیاســت های شــرکا 

شهرک های صنعتی کردستان است.

شد اصفهان  استان  كانون  مدیركل  آقایاری جندانی  مهدی 
اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامــل کانــون 
پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانــان در حکمی 
مهــدی آقایــاری جندانــی را به عنــوان مدیــرکل 

کانون استان اصفهان منصوب کرد.
حامد عامتــی در بخشــی از ایــن حکم با اشــاره 
بــه شایســتگی و تجربه هــای ارزشــمند مهــدی 
آقایاری جندانــی آورده اســت: مأموریت اصلی و 
محوری شــما در این مسئولیت، رشــد و پرورش 
ایمانــی و فکــری کــودکان و نوجوانان آن اســتان 
اســت، در ایــن عرصــه، لازم اســت بــا عنایــت بــه 
ظرفیت هــای فــراوان آن اســتان و بــا پیگیــری و 
ایجــاد زمینه هــای لازم بــرای تقویــت و ارتبــاط 
تنگاتنــگ و همکاری بــا مدارس، موسســه های 
همســو و تشــکل های فعال در حــوزه  کــودکان و 
نوجوانان، تاش مضاعف و شــبانه روزی داشته 
باشــید. برنامه ریزی هــای مبتکرانــه و جــذاب و 
رصد مســتمر وضعیــت کــودکان و نوجوانــان آن 
استان و کشــف دائمی نیازهای لحظه ای و فهم 
دقیــق از کمبودهــای ایــن حــوزه از مهم تریــن 
نکته هایــی اســت کــه همــواره موردتوجــه قــرار 

دهید.
عامتــی در پایــان ایــن حکــم اظهــار امیــدواری 
کــه بــه فضــل خــدای متعــال و بــا  کــرده اســت 

بهره گیــری از رهنمودهــای مقام معظــم رهبری 
گام  بیانیــه  به خصــوص  )مدظله العالــی( 
دوم انقــاب و سیاســت های ریاســت محتــرم 
جمهــوری، رعایــت اصــول »عدالت محــوری«، 
ک دســتی  »پا »مــردم داری«،  »انقابی گــری«، 
و دولــت  و فســاد ســتیزی«، »قانون مــداری« 
مردمی و به واسطه مجاهدت انقابی جنابعالی 
و همــکاران ارجمنــد ســتادی و اســتانی، ضمن 
هماهنگی با اســتاندار محترم و ســایر مسئولان 
دستگاه های ذی ربط، در مســیر تحقق اهداف 

انقاب اسامی قدم های مؤثری بردارید.

مازندران

ســاری-امیری فر   آیین گرامیداشت روز ســالمندان با حضور دکتر فریبا 
بریمانی مدیرکل بهزیســتی مازندران، دکتــر معافی مدیــرکل کمیته امداد 
امام خمینی اســتان، باقری مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی مازندران، 
، جمعــی از مســوولین و ســالمندان در  ابراهیــم زاده فرمانــدار فریدونکنــار

اردوگاه شهید رجایی شهرستان فریدونکنار برگزار شد.
 دکتــر فریبــا بریمانــی مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران بــا بیــان اینکــه اول 
در  گفــت:  اســت،  شــده  نامگــذاری  ســالمندان  جهانــی  روز  کتبــر  ا
ایــران یــک هفتــه بــه تکریــم مقــام ایــن عزیــزان اختصــاص داده شــده و 
 ســالمندان نور چشــمان ما هســتند و بایــد بتوانیــم از این ثــروت و فرصت 

استفاده کنیم.
وی با اشــاره به اینکه یک ســوم جمعیت اســتان کــه بالغ بر یــک میلیون و 
یکصد هزار نفر می باشد، به نوعی از خدمات بهزیستی بهره مند شده اند، 
گاهسازی، آموزشی، کمک  ؛ مشاوره ای، غربالگری، آ افزود: خدماتی نظیر
های موردی، مستمری، توانبخشی، قادرسازی، بازتوانی، توانمندسازی 
خدمــت  دریافــت  نیازمنــد  افــرد  بــه  نوعــی  بــه  کــه  خدماتــی  ســایر   و 

ارائه می شود.
مدیــر کل بهزیســتی مازنــدران تصریــح کــرد: حــدود یکصــد و هفتــاد هــزار 
خانــوار بــا بعــد جمعیتــی ۴۳۰ هــزار نفــر خدمــات مســتمر و غیر مســتمر از 
بهزیســتی مازندران دریافت می کننــد و 67 هزار خانوار ماهانه مســتمری 

دریافت می کنند.
دکتــر بریمانــی جمعیــت ســالمند اســتان را ۴5۰ هــزار نفــر عنــوان و خاطــر 
نشــان کرد: اســتان مازندران دومین اســتان ســالمند کشور اســت و بیش 
از ۱۳ درصــد جمعیت مازندران را ســالمندان تشــکیل می دهنــد و 5۳ هزار 

سالمند از خدمات بهزیستی مازندران برخوردار هستند.
وی بــا بیــان اینکــه در اســتان مازنــدران 26۰ ســالمند در ۴ مرکــز مراقبتــی 
شــبانه روزی تحــت نظــارت نگهداری می شــوند اظهار داشــت: سیاســت 
بهزیســتی، نگهــداری و مراقبــت ســالمندان در منــزل و در کنار خانــواده و 

حمایت از این امر می باشد.
دکتر بریمانــی ادامه داد: در اســتان دو خانه حمایتی راه اندازی شــد که 2۰ 

نفر در این خانه ها خدمات حمایتی و توانبخشی دریافت می کنند. 

مدیر کل بهزیستی استان
 بیش از 13 درصد جمعیت مازندران را سالمندان تشکیل می دهند
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 دو مانع تحقق وعده ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی

کارشناســان ســاخت وســاز معتقدند تنها راه اجرای وعده ریاســت 
جمهوری برای ســاخت ۴ میلیون واحد مســکونی واگذاری زمین به 

متقاضیان و برون سپاری ساخت وساز است.
 بیش از دو ســال از وعده ســاخت ســالانه یک میلیون واحد مسکن 
می گذرد و تا به امروز براســاس آمار بیش از یک میلیــون و ۷۶۰ هزار 
واحد طرح نهضت ملی مســکن در مرحله ســاخت قــرار دارد و هنوز 
واحدی تحویل متقاضیان نشده اســت. به گفته مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرســازی همچنین ۲۴۰ هزار واحد مسکن مهر از گذشته باقی 
مانده بود که دولت ســیزدهم عملیات تکمیل ایــن واحدها را نیز آغاز 
کرده است. با این حال تحقق وعده ساخت ۴ میلیون مسکن در هاله ای 
از ابهام به ســر می برد.وزیر راه و شهرســازی از کمبــود منابع مالی در 
راســتای اجرای قانون نهضت ملی مســکن خبر داده و می گوید: یکی 
از مشکلات اجرای طرح نهضت ملی مســکن تخصیص منابع مالی بود 
که مجوزی از ســوی رهبر معظم انقلاب اخذ کردیم تا از ظرفیت های 

موجود تهاتر نفت و صندوق ملی در این راستا استفاده کنیم.
وزیر راه و شهرسازی معتقد است رقم ۲ میلیارد دلار از محل تهاتر نفت 
و منابع صنــدوق ملی تخصیص پیدا می کند و بــا موافقت و اجرای این 
مجوز با تزریق منابع مالی به پروژه ای نهضت ملی مســکن جانی دوباره 

گرفت و هم اکنون در مرحله طی کردن روند اداری است.

عوامل اصلی در عدم اجرای تحقق یک وعده
حمیدرضا آرامی کارشــناس مرکــز تحقیقات اســلامی مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به موانع اجرای ســاخت ۴ میلیون 
مسکن طی ۴ سال دولت ســیزدهم، می گوید: دو مانع اصلی که سد راه 
اجرای ساخت طرح ۴ میلیون نهضت ملی مسکن هستند تأمین منابع 

برای ساخت و تأمین زمین است.
این کارشناس مســکن در ادامه تاکید می کند: تأمین زمین یک مانع 
جدی در راستای ساخت و ساز مسکن محسوب می شود و برای ساخت 
۴ میلیون واحد مســکونی نیازمند ۲۰۰ هزار هکتار زمین هستیم که 
باید از ســوی دولت تأمین شود که متأســفانه زمین به اندازه نیاز برای 

طرح نهضت ملی مسکن واگذار نشده است.
کارشناس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس تصریح می کند: دولت اگر در 
ساخت واحدهای مسکونی تصدی گری را اجرا کند قطعاً موفق نخواهد 
شــد در صورتی که باید به دنبال برون سپاری و واگذاری زمین به مردم 

و تعاونی های مردمی نیز بود تا در اجرای این مسیر موفق تر پیش رود.
به گفته این کارشــناس رمز موفقیت تحقق این وعده واگذاری زمین 
به خود مردم اســت به معنای اینکه تصدی گری دولت در این موضوع 
کاهش پیدا کنــد و حضور مردم در این طرح عظیم ملی پررنگ شــود؛ 
البته این امر با اجتناب مسئولین از انبوه سازی و توسعه عمودی شهرها 

محقق خواهد شد.
گفتنی است اســتثناء هایی هم در کشــور وجود دارد که امکان توسعه 

عمودی نیست و تعمیم این موارد به کل کشور غیر منطقی است.

اجرایی شدن طرح ساخت 4 میلیون واحد مسکونی با تهاتر
حسن تیزمغز نماینده وزیر راه و شهرســازی در حوزه امور نهضت ملی 
مســکن در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکید بر مشــخص شدن قیمت 
نهایی طرح نهضت ملی مســکن، گفت: قیمت تمام شــده واحدهای 
مسکونی، یکی از مهم ترین مسائل ساخت مسکن است که این موضوع 
هنوز مشخص نیست این قیمت چقدر اســت از ۶.۸ تا ۱۸ میلیون این 

رقم صحبت شده و باید برای این معضل فکری کنیم.

نماینده وزیر راه و شهرســازی در حوزه نهضت ملی مســکن در ادامه 
تاکید کرد: تهاتر زمین در راستای دو موضوع انجام شده است مورد اول 
زمین های که به صورت مولدسازی و قابلیت ساخت و ساز طرح نهضت 
ملی مسکن را نداشتند به بخش های خصوص واگذار کردیم تا در ازای 

پول واحدهای مسکونی ساخته شده تحویل دولت دهند.
وی با اشــاره به مورد دوم تهاتر زمین در ساخت و ســاز مسکن، گفت: 
زمین به سرمایه گذار برای ساخت و ســاز داده می شود تا سرمایه گذار 
واحدهای مسکونی را بسازد و طبق توافق صورت گرفته حق پیمانکار از 

واحدهای مسکونی ساخته شده پرداخت می شود.
تیزمغز در خصوص ساخت و ساز با شــرکت های خارجی، افزود: برای 
اتمام ۴ میلیون واحد مسکونی که وعده رئیس جمهور کشورمان است 
شرکت های خارجی هم برای ساخت و ساز به پای کار آمدند و در مقابل 

ساخت مسکن توافق تهاتر نفت خام را ایجاد کردیم.

تداوم کاهش قیمت مسکن در بازار
رئیس هیأت مدیره کانون سراســری انبوه سازان مسکن گفت: با توجه 
به این که نهضت ملی مسکن منجر به افزایش تولید مسکن خواهد شد، 
لذا هم قیمت مسکن به ثبات می رسد و هم رکود مسکن از بین می رود 

و می تواند دلیل کاهش قیمت مسکن باشد.
ایرج رهبر،  در رابطه با علت کاهش قیمت و رکود مسکن اظهار داشت: 
رکود مسکن در ۱۰ الی ۱۵ سال گذشته، همیشــه دارای فراز و نشیب 
بوده است. علت رکود در بازار مســکن نیز به این برمی گردد که قیمت 
مسکن، متناســب با توان خرید مردم نیســت و قیمت آن خارج از حد 
متعارف رشد می کند. به همین خاطر مردم نمی توانند به آن دسترسی 
داشته باشند. به عبارتی دیگر، رشــد قیمت مسکن بالاتر از میزان تورم 

است و قیمت زمین، بیش از توان خرید مردم افزایش پیدا می کند.
رئیس هیأت مدیره کانون سراسری انبوه ســازان مسکن و ساختمان 
ایران گفت: ما در کشــور برنامه نهضت ملی مسکن را داریم که منجر به 
افزایش تولید مسکن خواهد شد، این تولید کمک می کند که هم قیمت 
مسکن به یک ثباتی برســد و هم رکود مســکن از بین برود. این طرح 
می تواند تعادل در عرضه و تقاضا را به همراه داشته باشد و دلیل کاهش 
قیمت مسکن باشد.وی در رابطه با علت تفاوت قیمت تمام شده و قیمت 
بازار مسکن، افزود: تفاوت قیمت تمام شده مسکن و قیمت بازار نیز، به 
خاطر قیمت زمین اســت. مثلا در تهران قیمت مسکن ممکن است به 
متری ۳۵۰ میلیون یا بالاتر برسد. این مسئله نیز به خاطر قیمت بالای 
زمین در مناطق شمال شهر تهران اســت که نهایتا در قیمت تمام شده 

واحدها سرشکن می شود.
رهبر در رابطه با سهم قیمت زمین در قیمت مسکن افزود: سهم قیمت 
زمین در قیمت مسکن در کشور متفاوت اســت. مثلا این میزان تهران 
بسیار بالاست، اما در حاشیه شــهرها و شهرستان ها، سهم قیمت زمین 

به زیر ۵۰ درصد می رسد.
این مقام صنفی در مورد اقدامــات لازم برای کاهش قیمت زمین گفت: 
برای کاهش قیمت زمین باید شــهرهای اقماری بــا جمعیت کمتر از 

شهرهای جدید تاسیس شود.

چرا عربستان ساکت است
علت کاهش یک باره قیمت نفت چه بود؟

رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی گفت: عربســتانی که در 
ماه های گذشــته وقتی نســبت به ۳ یا ۴ دلار کاهش قیمت حساسیت 
نشــان می داد چرا با کاهــش قیمت ۱۲ دلاری قیمــت نفت همچنان 

موضع گیری نکرده است.
محمد صادق جوکار با اشاره به نوســان قیمت نفت در هفته های اخیر 
گفت: از ۲۷ سپتامبر نشــانه هایی بر افول قیمت نفت وجود داشت و از 
نقطه ۹۶ دلار به ۸۴ دلار رسید یعنی کاهش ۱۲ دلاری قیمت اما سوال 

اینجاست که چه عاملی باعث این کاهش قیمت شدید شد.
وی ادامه داد: تمام مؤلفه های بنیادی که می توانســت منجر به کاهش 

قیمت نفت شود به صورت توالی زمانی، مورد برسی قرار گرفته است.
به گفته جوکار در گزارش بانک جهانی می بینیم که رشد اقتصادی 
حوزه شرق آســیا مقداری از پیش بینی های اولیه کمتر شده است 
به طوریکه رشــد اقتصادی چین پیش بینی می شد در سال ۲۰۲۴ 
نزدیک بــه ۴.۸ درصد باشــد اما در گــزارش جدید ۴.۴ را نشــان 
می دهد. یا آمار و اخبار آمریکا نشــان می دهد این کشــور نرخ بهره 
را به ۲۵ درصد می رســاند با این حال انتظار بر ایــن بود که قیمت 
نفت ۴ تا ۶ دلار کاهش پیدا کند ولی کاهش قیمت شدیدتر از پیش 

بینی ها بود.
رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی خاطر نشــان کرد: به نظر 
نمی رسد مؤلفه های بنیادین باعث کاهش ۱۲ دلاری قیمت نفت شود و 
قطعاً مسأله ای که در عرصه بین المللی هم مطرح شده بر کاهش قیمت 
نفت تأثیر گذار بوده است. بیش از یک ماه است که نا اطمینانی به تقاضا 

در بازار وجود دارد.
وی ادامــه داد: تمامی این موارد در کنار یکدیگــر می تواند بیان کننده 
این باشد که چرا قیمت نفت به شدت کاهش پیدا کرد به خصوص برای 
بورس بازان که یکباره در موقعیت فروشنده قرار گرفتند. ناگفته نماند 
برخی از شــاخص های اقتصادی نمی توانست باعث کاهش قیمت شود 
به عنوان مثال میزان ذخیره ســازی نفت در آمریکا ۲.۲ میلیون بشکه 
در هفته گذشــته کاهش پیدا کرده اســت که معمولاً اثــر افزاینده در 

قیمت نفت دارد.
جوکار خاطر نشــان کــرد: در این شــرایط شــاخص های اقتصادی 
شــاخص های دوگانه ای بودند مانند نرخ بیکاری و میزان اســتفاده از 
تسهیلات بیکاری در آمریکا که همواره ثابت اســت و اینگونه نبود که 

یکباره آمار نگران کننده ای از اقتصاد آمریکا منتشر شود.
وی توضیح داد: در کنار مؤلفه های بنیادین روز ۵ شنبه هیأت آمریکایی 
به همراه معاون وزیر امور خارجه آمریکا به عربســتان سفر کرد و به نظر 
می رسد این سفر در سطح کارشناســی موفقیت آمیز بوده است که این 

مسئله می تواند در بازار نفت تأثیر گذار باشد.
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی اضافه کرد: آنچه منتشر شد 
و بنیاد کارنگی هم گزارش مفصلی از آن منتشر کرد مبتنی بر این است 
که بر خلاف سیاست های همیشگی آمریکا، ســطحی از غنی سازی را 
برای عربستان به رسمیت شــناختند البته این مساله برگ برنده برای 

عربستان است که به نظر می رسد آمریکا آن را پذیرفته است.
جوکار با اشــاره به اینکــه به نظر می رســد توافق ســه جانبه ای بین 
عربســتان، آمریکا و رژیم صهیونیســتی در حال انجام اســت، خاطر 
نشان کرد: در این توافق، عربستان به سطحی از غنی سازی دست پیدا 
می کند و به یک پیمان دفاع مشــترک خواهد رســید و در مقابل تعهد 
می کند مداخلات خود را در مقابل کاهــش داوطلبانه تولید نفت کنار 

گذارد و به قیمت نفت شوک کاهنده وارد کند.
رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی ادامه داد: به نظر می رســد 
بازار، سفته بازان و تریدر ها نسبت به این اخبار احساس نا امنی کردند، 
زیرا ممکن اســت بازار در آتیه متناســب با این تعامــل راهبردی بین 
آمریکا و عربســتان با افزایش عرضه روبرو شــود. چرا که طی سه هفته 

گذشته تمام تحلیل ها نسبت به تراز بازار نشان می داد.
جوکار اضافه کرد: بورس بازان و سفته بازان به این جمع بندی رسیدند 
که احتمالاً عربستان از سیاست کاهش داوطلبانه عقب نشینی می کند 
البته مشروط بر اینکه توافق نهایی شــود که در نتیجه قیمت ها کاهش 

پیدا می کند.

وی خاطر نشــان کرد: این گفت وگو ها به گونه ای نیســت که به تازگی 
اتفاق افتاده باشــد به نظر می رسد چند هفته اســت که در شرف جمع 
بندی نهایی اســت زیرا جمعه بعد از ظهر گزارش آگوست منتشر شد؛ 
که نشان می داد کشورهای اوپک پلاس در ماه گذشته یک میلیون ۳۶۰ 

هزار بشکه کمتر از سطح توافق تولید کرده اند.
جوکار اضافه کرد: نکته دیگری که از اهمیت به ســزایی برخوردار است 
آن است که امارات را در کشــورهای اوپک داریم که ظرفیت تولیدش 
۵ میلیون بشکه در روز است که بســیار کمتر از ظرفیت تولید خود در 
اوپک پلاس تولید می کند که این کشــور نیز به افزایــش تولید تمایل 

دارد.
وی در رابطه با عدم موضع گیری عربستان نسبت به کاهش قیمت نفت، 
توضیح داد: عربستان، کشوری است که نسبت به قیمت نفت حساسیت 
دارد، زیرا بودجه خود را از طریق فروش نفت تأمین می کند. این کشور 
۱۰.۵ میلیون بشــکه تولید نفت دارد که اگر مصرف داخلی را کم کنیم 

۷.۵ میلیون بشکه را با نفت ۸۱ دلاری می فروشد.
وی خاطر نشان کرد: این کشور در ســال ۲۰۲۳ نیازمند ۲۲۱ میلیارد 
دلار درآمد بود اما اکنــون یک و نیم میلیون بشــکه کاهش داوطلبانه 
داشته است یعنی به عبارتی امکان فروش ۶ میلیون بشکه نفت را دارد، 
مشــروط بر این که قیمت نفت بین ۹۹ تا ۱۰۱ دلار باشــد تا با کسری 

بودجه مواجه نشود.
رئیس مؤسسه مطالعات انرژی یادآور شــد: این مساله جای ابهام دارد 
که چگونه قیمت نفت ۸۴ دلار اســت و عربســتان هنوز موضع گیری 
رسمی نشان نداده اســت. وال اســتریت ژورنال در گزارش اخیر خود 
آورده است اگر قیمت ها در سال ۲۰۲۴ بالا باشد ممکن است عربستان 

سیاست های کاهش داوطلبانه خود را کنار بگذارد.
وی در خاتمه با اشــاره به اتفاقــات اخیر در منطقه خاطر نشــان کرد: 
رخدادهای اخیر ممکن اســت این توافــق را تحت تأثیر قــرار دهد و 

عربستان سیاست خود را تغییر دهد.
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قائم مقام بیمه مرکزی:

وهای بدون بیمه  کارت سوخت خودر
باطل می شود

خریدار  قائم مقام بیمــه مرکزی گفت: بین ۱۰ 
تا ۱۲ میلیون خودرو در کشور فاقد بیمه شخص 
ثالث هســتند که طبق طرح موسوم به یک به یک 
ســازی باید کارت ســوخت خودروهای سنگین 
فاقد بیمه مسدود و خودرو توقیف شود؛ به زودی 
در گام دوم، این طرح شــامل خودروهای سبک و 

بنزینی هم خواهد شد.
مجید مشــعلچی فیروزآبادی، اظهار کرد: بیمه 
مرکزی با همکاری ســتاد مدیریــت حمل و نقل 
و ســوخت کشــور، طرح یک به یک سازی کارت 
سوخت و بیمه نامه شخص ثالث را پیش می برند. 
طبق این طرح به ازای هر بیمه نامه شــخص ثالث 
فعال وســیله نقلیه باید یک کارت سوخت وجود 
داشته باشد.وی افزود: تمام خودروهای سنگین 
باید بیمه نامه شخص ثالث فعال داشته باشند. در 
غیر این صورت کارت ســوخت این خودروها بعد 
از گذشت یک ماه ابطال می شــود. در این فرآیند 
ســتاد حمل و نقل ســوخت اطلاعــات مربوط 
به خودرو را بــه بیمه مرکزی می فرســتد. بیمه 
مرکزی، خودروهای فاقد بیمه نامه را در لیســت 
هشدار قرار می دهد. ستاد حمل و نقل، یک ماه به 
صاحب خودرو فرصت می دهد تا بیمه نامه را ارایه 
دهد و اگر ندارد باید نسبت به دریافت بیمه اقدام 
کند. در صورتی که طی یک ماه اقدام نکرد کارت 

سوخت خودرو ابطال می شود.
قائم مقام بیمه مرکزی تاکید کــرد: طرح یک به 
یک سازی کارت ســوخت و بیمه نامه تا کنون در 
ارتباط با خودروهــای ســنگین گازوئیلی اجرا 
شــده اما در آینده خودروهای سبک هم مشمول 
این موضوع می شــوند. علت اینکه این طرح ابتدا 
از خودروهای ســنگین شروع شــد این است که 
خطرات و صدمات ناشــی از تصادفات اتوبوس و 
کامیون به مراتب بیش از خودروهای سبک است.

مشــعلچی با بیان اینکه بین ۱۰ تــا ۱۲ میلیون 

خودرو فاقد بیمه شــخص ثالث در کشــور وجود 
دارد گفت: در حال حاضــر ۲۶ میلیون بیمه نامه 
خودروهای سبک در کشور وجود دارد؛ در حالی 
که تعداد خودروها ۳۸ میلیون دســتگاه است. در 
واقع بین ۲۷ تا ۳۱ درصد خودروها فاقد بیمه نامه 
هستند که فراجا باید از تردد آنها جلوگیری کند. 
در قانون آمده که هر نوع جابه جایی خودرو بدون 
بیمه ممنوع اســت و حتی نمی تواند از پارکینگ 

منزل خارج شود.
وی طرح یک به یــک ســازی را در جلوگیری از 
آسیب های ناشی از حوادث رانندگی و همچنین 
قاچاق سوخت، موثر دانســت و گفت: این اتفاق 
از این جهت بــرای صنعت بیمه خوب اســت که 
ماشــین های ســنگین که خطرات زیادی دارند 
بیمه می شــوند. تا کنون حدود ۴۰ هزار خودرو 
ســنگین فاقد بیمه نامه شناســایی شدند. قصد 
این اســت که اگر اتفاقی برای این خودروها افتاد 
بیمه نامه داشــته باشــند و فشــار کمتری روی 

صندوق تامین خسارتهای بدنی بیاید.
به گفته مشــعلچی، در مواردی که مالک خودرو 
فاقد بیمه شــخص ثالث باشــد یا مقصر، متواری 
باشد برای اینکه روی افراد فشــار نیاید و درگیر 
مســائل حقوقی و قضایی نشــوند، خســارت از 
محل صندوق تامین خســارتهای بدنی پرداخت 
می شــود که صندوق بعدا از طریق شکایت پول را 

برمی گرداند.
قائم مقــام بیمه مرکزی با اشــاره بــه ۱۰ تا ۱۲ 
میلیون دســتگاه خــودرو فاقد بیمه شــخص 
ثالث گفــت: تمــام اطلاعــات لازم درخصوص 
بیمه خودروها از طریق بیمــه مرکزی در اختیار 
فراجا قــرار گرفته اســت. در حــال حاضر فراجا 
دسترســی های ســخت افزاری و نرم افزای بیمه 
خودروها را در اختیار دارد و بر این اســاس نسخه 
فیزیکی بیمه نامه حذف شده اســت. اگر خودرو 

فاقد بیمه است باید توقیف شود. تجربه نشان داده 
جریمه کارساز نیســت؛ چرا که در بسیاری موارد 
مبلغ جریمه انباشــت شــده بیمه طی سالهای 
متوالی به مراتب بیــش از جریمه های راهنمایی 

و رانندگی است.
بنابرایــن گزارش، طبــق ماده ۴۸ قانــون بیمه 
اجباری خســارات وارده به شــخص ثالث، ستاد 
مدیریت حمل و نقل و ســوخت مکلف اســت از 
صدور هرگونــه کارت و تخصیص اولیه ســهمیه 
یا ادامــه آن برای وســایل نقلیه فاقــد بیمه نامه 
خودداری کند. تیرماه امسال طی همکاری ستاد 
مدیریت حمــل و نقل و ســوخت، بیمه مرکزی، 
فراجا و شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایــران، در گام اول بیش از ۲۰ هــزار خودرو نفت 
گازسوز فاقد بیمه نامه که علی رغم گذشت بیش 
از یک ســال از تاریخ انقضــاء بیمه نامه همچنان 
فاقد بیمه بوده اند شناسایی شــدند.   طبق اعلام 
ســیدکاظم عزیزی ـ معاون ستاد مدیریت حمل 
و نقل ســوخت کشــور در حال حاضر این رقم به 
۴۰ هزار خودرو رسیده اســت. البته طی یک ماه 
گذشــته ۱۲ هزار خودرو نســبت به تمدید بیمه 
خود اقــدام کردند که از لیســت هشــدار خارج 

شدند.
چنان چــه دارندگان وســایل نقلیــه فاقد بیمه 
شــخص ثالث اقدام به تمدید بیمــه نامه خود در 
یک ماه نکنند، وارد لیســت خاکستری شده و به 
هنگام سوختگیری در ماه دوم پیغام »خطا بیمه« 
را دریافت خواهند کرد که به منزله غیرفعال شدن 
کارت سوخت شان اســت. صاحبان خودروهای 
فاقد بیمه به منظــور فعال شــدن مجدد کارت 
هوشــمند ســوخت خود لازم اســت بیمه نامه 
شــخص ثالث خود را تمدید و ســپس به یکی از 
دفاتر پلیس +۱۰ سراسر کشــور مراجعه و آن را 

ثبت کنند.

برق

مدیرعامــل شــرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران اصلاح و بهینه 
ســازی شــبکه برق و کنترل و 
مدیریت مصرف را ماموریت های 
اصلی شرکت های برق منطقه ای 
برای عبور موفــق از دوره اوج بار 

تابستان ۱۴۰۳ عنوان کرد .
 مصطفــی رجبــی مشــهدی 
مدیرعامــل شــرکت مدیریت 
شــبکه برق ایــران در همایش 
بهره برداری  ســالانه معاونــان 
شرکت های برق منطقه ای ضمن 
تقدیر از کارکنان شــرکت های 
برق منطقه ای سراســر کشــور 
گفت: شــما فرماندهان عملیاتی 
شــرکت های بــرق منطقــه ای 
هستید که مســئولیت سنگینی 
دارید و در تابســتان ســخت اما 

پرافتخار امسال خوش 
درخشیدید.

با  رجبــی مشــهدی 
اشــاره بــه تابســتان 
سخت امســال گفت: 
 ۷/۵ تــوان  رشــد 
درصــدی در کشــور 

اتفــاق افتــاد که متوســط ۱۰ 
ســاله اش ۵/۴ درصد است و این 
عدد در ســه ماهه تیر تا شهریور 
۵/۶ درصد بــود که عــدد قابل 
توجهی است.مدیرعامل شرکت 
مدیریت شبکه برق ایران با تاکید 
بر اینکه برای عبور از سال ۱۴۰۳ 
یک صد و هشتاد اقدام عملیاتی 
تدوین شــده اســت، به اصلاح و 
بهینه سازی شبکه برق به عنوان 
بخش بســیار مهم ایــن برنامه 

اشاره کرد و به مدیران 
عامل شرکت های برق 
کرد  توصیه  منطقه ای 
نسبت به تأمین بودجه 
مناسب برای عملیاتی 
کــردن ایــن موضوع 

اقدام کنند.
رجبی مشــهدی تصریــح کرد: 
مدیریــت مصــرف، شــیوه ها و 
برنامه هــای  در  آن  ابزارهــای 
عملیاتــی ۱۴۰۳ بخــش مهم 
دیگری برای عبــور موفق از دوره 
اوج بار اســت که الزامی است به 
دنبال خلق منابــع و فرصت های 
جدیــد در آن باشــیم، ضمــن 
اینکه صنعت برق نیــز به دنبال 
هوشــمند ســازی در این زمینه 

است .

مدیرعامــل شــرکت مدیریت 
شــبکه برق ایــران با اشــاره به 
موضوع آمــوزش اپراتورها تاکید 
کرد: با توجه بــه مهم بودن نقش 
اپراتورها در صنعت برق، مباحث 
آموزش نظری به تنهایی کفایت 
نمی کند و ایجاد شرایط واقعی و 
عملی برای آموزش این همکاران 

بسیار مهم و تأثیرگذار است.
مصطفــی رجبی مشــهدی در 
پایان از همراهی و تعامل تمامی 
همــکاران صنعت برق بــه ویژه 
همکاران بهره برداری که علیرغم 
تمــام مشــکلات و کمبودهای 
صنعت بــرق بار ســنگینی را به 
دوش می کشــند و همیشــه در 
دسترس هستند صمیمانه تشکر 

و قدردانی کرد.

ســخنگوی صنعت آب با تاکید بر اینکه نسبت به 
احیای دریاچه ارومیه امیدوار هستیم و اقداماتی 
را در این راستا در دســتور کار قرار داده ایم، اظهار 
کرد: در طرح بلندمدت آبرســانی به بخش های 
مختلــف سیســتان و بلوچســتان از دریا هدف 
گذاری شــده و تا پایان ســال آینــده آب دریا به 

زاهدان می رسد.
 عیسی بزرگ زاده در نشستی خبری در خصوص 
آخریــن وضعیت دریاچــه ارومیه گفــت: اخیرا 
خبری را در یکی از اســتان ها در خصوص رکورد 
تولید ســیب منتشر شــد موضوعی که نقدهای 

زیادی به همراه داشت.
وی اضافه کرد: تولید ســیب در حــوزه دریاچه 

ارومیه افتخار نیســت در حــال حاضر ۵۷ درصد 
مصرف آب کشاورزی در این حوزه برای تولید سه 
محصول غیرراهبردی سیب، جغندرقند و یونجه 
تخصیص داده می شود که این موضوع باید مورد 

بررسی قرار گیرد.
ســخنگوی صنعت آب با تاکید بر لــزوم اصلاح 
ســبک مصرف آب در حوزه دریاچه ارومیه اظهار 
کرد: باید شــرایط تغییر یابد به گونه ای که کشت 
محصولات غیرراهبردی انجام نشــود با این حال 
نســبت به احیای دریاچه ارومیه امیدواریم و باید 

سبک مصرف آب را نیز اصلاح کنیم.
به گفته وی در حال حاضر حجــم آب موجود در 
دریاچه ارومیه ۶۰۰ میلیــون مترمکعب بوده و با 

توجه به این که آب یک موضوع فرابخشــی است 
باید تمام دســتگاه های ذیصلاح بــرای حل این 
مساله برنامه داشته باشد، اکنون نیز برنامه هایی 

در نظر گرفته شده و در حال اجرا است.
بزرگ زاده با بیان این که در سیستان و بلوچستان 
با بداخلاقی همســایه حق آبه ایران داده نشد و با 
شرایطی مواجه شــدیم که برای مدیریت آب این 
استان سه طرح لایه دار کوتاه مدت، میان مدت و 

بلند مدت را تدوین و اجرایی کردیم.
به گفته ســخنگوی صنعــت آب در طــرح بلند 
مدت آبرســانی به بخش های مختلف سیستان و 
بلوچســتان از دریا هدف گذاری شده که تا پایان 

سال آینده آب دریا به زاهدان می رسد.

اصلاح و بهینه سازی شبکه برق رکن اصلی عبور از اوج بار تابستان ۱۴۰۳
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 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

ومیه امیدواریم سخنگوی صنعت آب: به احیای دریاچه ار
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